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P TOIMITT J LT

SommARö-SEURAn 40-vuotisjuhlavuoden vuosikirjan koko  a - 
mi  nen on ollut mukaansatempaavaa ja antoisaa. Kirjaan  

on kerätty tämän päivän tapahtumien lisäksi monipuolisesti  
sekä Suvisaariston että Sommarö-Seuran historiaa.

Juhlavuoden kunniaksi vuosikirjan liitteenä on näköis  painos 
Sommaröarna, rekreations- och villaort invid Helsingfors -kirja sesta. 
Aktiebolaget Sommaröarna julkaisi sen vuonna 1911 markkinoi-
dakseen Suvisaariston huvilatontteja. Alkuperäinen kirjanen kart-
toineen on harvinaisuus, mutta onnistuimme saamaan sellaisen 
lainaksi ja teimme siitä näköispainoksen yhteistyössä Espoon 
kaupunginmuseon kanssa.

Seuramme perustettiin vuonna 1972. Ensimmäinen puheen-
johtajamme oli ministeri Pekka Tarjanne ja ensimmäinen pää-
toimittajamme legendaarinen R. W. Palmroth. Esittelemme 
kirjassa kuvien kera heidät sekä myöhemmät puheenjohtajat ja 
päätoimittajat. Monet heistä kertovat kirjassa omasta kaudestaan 
joko vanhoista vuosikirjoista poimittujen juttujen kautta tai men-
neitä aikoja muistellen.

Kirjaan on poimittu vanhoista vuosikirjoista muitakin mielen-
kiintoisia ja historiaa valottavia kirjoituksia. Mukana on seuran 
perustamiskokouksen pöytäkirja osanottajaluetteloineen sekä 
monia muita kirjoituksia jo harvinaisiksi käyneistä seuran alku-
vuosien vuosikirjoista. Vuosikirjojen päätoimittajat ovat auttaneet 
vanhojen kirjoitusten valikoimisessa.

Vanhojen vuosikirjojen selailu on ollut kuin mahtava matka 
menneisyyteen. Suvisaariston ja Sommarö-Seuran historia on 
auennut uudella tavalla, ja vuosikirjojen henkilöt ovat alkaneet 
tuntua vanhoilta tutuilta. Millaista mahtoikaan olla, kun  tsaari 
Aleksanteri III perheineen saapui kolmella huvialuksella ja kah-
della sotalaivalla vieraisille Fridhemiin vuonna 1889, tai kun 
kesäasukkaat tulivat huviloilleen meriteitse ja saattoivat tuoda 
pianonkin mukanaan. Muita uskomattomia sattumuksia men-
neiltä ajoilta voi lukea esimerkiksi Anja Rydgrenin kirjoituksesta 
Muistelmia postinkulun varrelta (1984) tai Ethel Hiljanderin kirjoi-
tuksesta Opintielle (1988).

Vuosi 2012 oli juhlavuosi siinäkin mielessä, että saimme  
Suvisaaristoon kaupan takaisin. Saaristokauppa jatkaa Karin  

ja Hannes Söderholmin vuonna 1929 perustaman kaupan jäl-
jillä, ja ihana kylähenki elää ja kukoistaa kaupalla. Tavallisesti 
ostoksilla käyminen verottaa voimia, mutta Saaristokaupassa 
käy päinvastoin: siellä tapaa naapureita ja sieltä lähtee aina  
iloi sena ja energisenä, kassi täynnä herkkuja. Kaupan tarinaan  
voi uppoutua Nelli Sjöbergin koskettavassa kirjoituksessa  
Suvisaariston sydän sykkii kaupalla.

Juhlavuoden vuosikirjassa näkyy poikkeuksellisen monen 
käden jälki. Näistä suurin osa on kyläläisten, muttei lainkaan 
kaikki. Lämpimimmät kiitokset kaikille kirjan tekemiseen osal-
listuneille. Lukijoille toivotan sykähdyttäviä hetkiä uusien ja 
vanhojen tapahtumien parissa.

 Riitta Ståhlberg
 Vastaava toimittaja 2011–2012
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TEILLä on nyT KädESSännE Sommarö-Seuran 40-vuotisjuhlavuoden  
vuosikirja. 40 vuotta Suvisaariston asioiden ajamista, tekemistä  

ja vaikuttamista - se on huikea suoritus. Suuri ja sydämellinen kiitos 
kaikille mukana oleville ja olleille sekä myös perheenjäsenille, jotka 
ovat suhtautuneet ymmärtäväisesti ja mahdollistaneet sen. Kiitos 
myös kaikille seuran jäsenille, te teette Sommarö-Seuran. Seuran 
hallitus ja työryhmät tarvitsevat uusia, aktiivisia jäseniä. Jos ette vielä 
ole seuran jäsen tai jos tunnette suvisaaristolaisen, joka ei ole jäsen, 
kertokaa meistä ja liittykää jäseniksi. Ottakaa yhteyttä, kerromme 
mielellämme lisää!

Sommarö-Seuran perustamisen aikoihin vuonna 1972 olin pieni  
poika, jonka koulunkäynti ei ollut vielä alkanut. Ainoa selkeä muisti-
kuva tuolta ajalta on perheeseen olympialaisten kunniaksi ostettu 
väritelevisio. Silloin en osannut kuvitella, että 40 vuotta myöhem - 
min olisin aktiivinen suvisaaristolainen, vaikkakin virallisesti vain 
 kesäisin. Noihin aikoihin Suvisaaristossa asusti noin 150 taloutta,  
ja Sjöbergin kaupalla vaihdettiin kuulumiset ja hoidettiin kauppa-
asiat. Kyläyhteisössä keskusteltiin paljon alueen tulevaisuudesta  
ja  ymmärrettiin, että oli itse oltava mukana vaikuttamassa omaan  
tulevaisuuteen ja alueen kehitykseen. Suunnitteilla oli uusi kaava, 
johon haluttiin vaikuttaa. 

Alueen elinvoimaisuus haluttiin säilyttää ja sitä haluttiin kehittää. 
Se edellytti myös infrastruktuurin kehittämistä: vesi- ja viemäröinti-
verkkoa ei ollut ja Suvisaarentien lisääntynyt liikenne huolestutti ja 
herätti kevyen liikenteen väylän tarpeen. Suvisaariston luonto oli 
silloinkin tärkeä kaikille, sitä haluttiin vaalia. Samalla ymmärrettiin, 
että tavoitteet voidaan saavuttaa vain jos toimitaan yhdessä ja koordi-
noidusti. Sommarö-Seuran kantavana ideana oli silloin ja on edelleen-
kin vaikuttaa siihen, että Espoon kaupungin ja valtion virkamiehet 
ja poliittiset päätöksentekijät ottavat huomioon alueen asukkaiden 
näkemykset ja toivomukset maankäytössä, kaavoituksessa, luonnon-
suojelullisissa näkökohdissa, ympäristön hoidossa, rakentamisessa   
ja liikennejärjestelyissä.

Vuoteen 2012 mennessä olemme Sommarö-Seurassa yhdessä 
toimien saaneet paljon aikaiseksi. Kaavoitus on saatu koko alueelle, 
tosin Bodö-Bergö-Fridhem -alueiden osayleiskaava on vielä vireillä  
ja tulossa nähtäville. Ulkosaariston osayleiskaava on myös vireillä.  

Seura on ollut aktiivisesti mukana vaikuttamassa näihin. Kevyen  
liikenteen väylä on valmistunut ja toivomme sen saavan vielä jatkoa. 
Vesi- ja viemäröintiverkosto on rakennettu miltei omin voimin ja 
 vesialuei den virtausta on parannettu ruoppauksin. Olikin luonnollista 
saada ensin rehevöityminen loppumaan ja ryhtyä sen jälkeen paran-
tamaan sisä vesialueita. Vesialueen tilaa seurataan vuosittain seuran 
jäsenten tekemillä näkösyvyysmittauksilla. Espoon kaupunki rauhoitti 
kaupungin 550-vuotisjuhlan kunniaksi merkittävän alueen Bergön ja 
Ramsön metsiä. Nyt tälle alueelle tehdään pitkään ajamaamme hoito-  
ja käyttösuunnitelmaa.

Suvisaaristo on tänä vuonna elinvoimaisempi kuin milloinkaan  
aikaisemmin. Suvisaaristossa asuu ainakin 450 taloutta, ja kaupalla  
vaihdetaan taas kuulumiset ja hoidetaan kauppa-asiat.

Onko Sommarö-Seuran tavoitteet nyt saavutettu? Kyllä ja ei.  
Alueen osayleiskaava pitäisi taas tarkistaa, tosin kaupungin taholta 
asia on jäänyt hiukan metrosuunnitelmien varjoon. Alueen luonto ja 
ympäristö vaatii hoitamista ja vaikuttamista. Pieni esimerkki tästä on 
Sommarö-Seuralle hankittu kaislaleikkuri, joka on jäsenten käytettävis-
sä. Suvisaariston alueen öljyntorjuntasuunnitelmien läpikäynti viran-
omaisten kanssa on toinen esimerkki siitä, missä olemme mukana ja 
voimme vaikuttaa. 

Nyt on hyvä hetki miettiä, millainen Suvisaaristo on 40 vuoden  
kulut tua. Silloin on vuosi 2052 ja jos kasvu jatkuu samanlaisena, 
 Suvisaaristossa asuu vähintään 1 350 taloutta. Silloin tarvitaan  
uusia liikenneväyliä, lisäkapasiteettia vesi- ja viemäröintiverkkoon  
ja  kaavaakin on muutettava. Luonto ja ympäristökään ei ehkä ole  
sellainen kuin nykyisin. 

Sulkekaa silmänne hetkeksi. Miettikää, millaista Suvisaaristossa  
oli 40 vuotta sitten. Verratkaa sitä tämän päivän Suvisaaristoon. Kun 
vielä kuvittelette, millainen Suvisaaristo voisi olla vuonna 2052, tiedätte 
mikä on Sommarö-Seuran agenda seuraavalle 40 vuodelle. Tulkaa 
mukaan seuran toimintaan tai ottakaa  yh teyt tä seuran hallitukseen. 
Kertokaa, millaisen Suvi saariston haluaisitte nähdä 40 vuoden kuluttua 
– tai millaista ette halua nähdä. Yritetään yhdessä yhteisen kyläyhteisön 
voimalla vaikuttaa asioihin!

 Niclas Jansson
 Puheenjohtaja

PUHEENJOHT J N  
P LST
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NI håLLER nU I hAndEn Sommarö-Sällskapets 40-års jubileums årsbok. 
40 år av jobb för främjande av gemensamma ärenden  

och samarbete med myndigheter är en fantastisk prestation.   
Ett stort och hjärtligt tack till alla som deltar eller har deltagit i  
detta och även till förståelsefulla familjemedlemmar som gjort 
det möjligt. Vi vill också tacka alla medlemmar – det är ni som 
är Sommarö-Sällskapet. Föreningens styrelse och arbetsgrupper 
behöver nya aktiva medlemmar. Om du inte ännu är medlem, så 
anslut dig nu. Om du vet någon på Sommarö, som inte ännu är 
medlem, locka dem med. Tag kontakt med oss i styrelsen, vi  
berättar gärna mera!

När Sommarö-Sällskapet grundades 1972, var jag en liten  
pojke vars skolgång inte ännu börjat. Det ända jag kommer ihåg  
från 1972 var anskaffandet av en färg-tv för de olympiska spelen. 
Föga anade jag då att jag 40 år senare skulle vara en aktiv sommarö - 
 bo, även om bara som sommarboare. På den tiden fanns det ca 150  
hushåll på Sommaröarna, man träffades vid Sjöbergs butik och där  
skötte man butiksärenden. Det diskuterades mycket på Sommar-
öarna om områdets framtid och snabbt insåg man att det var  
viktigt att gemensamt inverka på framtidsplanerna och områdets 
utveckling. Det var viktigt att aktivt påverka den kommande 
delgeneral planen.

Man ville bevara och utveckla områdets livskraft och man  
förstod att det var dags att se över infrastrukturen. På den tiden  
fanns ingen vatten- och avloppsledning. Den ökande trafiken  
på Sommarövägen väckte oro och behovet av en säker gång-  
och cykelväg togs upp. Samtidigt insåg man att inget sker utan  
byanda och gemensamma insatser. Dessutom är det bättre att jobba 
tillsammans för att uppnå målen. Den bärande idén för Sommarö-
Sällskapet blev då och är fortfarande: vi vill inverka på Esbo stads 
och statens tjänstemän samt politiska beslutsfattare så, att de 
beaktar sommaröbornas egna förväntningar och åsikter i frågor 
som rör mark- och vatten områdesplaneringen, byggnadsplaner, 
naturskyddsärenden, hur vi skyddar det unika området samt 
trafikärenden.

Vi har tillsammans åstadkommit mycket via Sommarö-  
Sällskapet fram till i år. Delgeneralplanen för hela området är  

nu mer eller mindre klar. I skrivande stund väntar vi bara på att Bodö-
Bergö-Fridhem  samt yttre skärgårdens delgeneralplaner kommer till 
påseende. Sommarö- Sällskapet har aktivt jobbat för att dessa kommer 
tillstånd. Lättrafikleden är färdig och vi  väntar på att den får en fort-
sättning. Vatten- och avloppsnätet har vi byggt ut nästan på egen hand, 
samtidigt har den inre farleden på Sommaröarna förbättrats. Det var 
logiskt att minska på belastningen av vattenområdet genom att först 
bygga ut vatten- och avloppsnätet och sedan börja muddra upp den 
fram till dess ingrodda inre farleden. Föreningens medlemmar följer 
årligen upp vattenområdets utveckling med siktdjupsmätningar.  
De områden, som Esbo Stad fridlyste i samband med 550-årsjubileet, 
håller nu också på att få en användnings- och skötselplan, vilket vi 
länge tryckt på.

I år är Sommaröarna mer livskraftigt än någonsin tidigare.  
Området består av ca 450 hushåll, vi möts fortfarande vid Skärgårds-
butiken, byter åsikter och gör våra uppköp. 

Har Sommarö-Sällskapets mål då uppnåtts? Ja och nej! Områdets 
delgeneralplan är snart uppe för revidering, vilket har försenats lite på 
grund av metroplanerna. Vi bör fortfarande och kontinuerligt inverka 
på hur områdets natur, växtlighet och fauna utvecklas. Ett litet exempel 
på detta är ”vassklipparen” som föreningen skaffat för medlemmarnas 
bruk. Den oljebekämpnings plan som diskuterats och reviderats till-
sammans med myndigheterna är ett annat exempel på ärenden, där vi  
är med och påverkar.

Nu är det dags att blicka framåt, hur ser Sommarö ut efter 40 år?  
Om utvecklingen ens framskrider i samma takt som nu så finns det 
1350 hushåll i området. Det är en tredubbling av antalet boende  
i området! Då behövs nya vägar samt tilläggskapacitet för vatten-  
och avloppsnätet. Ny delgeneralplan behövs och områdets natur  
är  kanske inte sådan som den är nu.

Slut ögonen en stund! Framkalla för er inre syn en bild av hur 
Sommaröarna såg ut för 40 år sedan. Jämför sedan med hur här ser  
ut i dag. Vad har ändrats? När ni föreställer er hur det kommer att 
se ut år 2052, vet ni vad Sommarö-Sällskapets uppgift är under de 
kommande 40 åren. Kom med i Sommarö-Sällskapet och delta i 
verksamheten! Tag kontakt med någon styrelsemedlem. Berätta hur  
ni vill att Sommaröarna skall vara efter 40 år och, kanske viktigare,  
hur den inte skall vara. Tillsammans kan vi genom en stark byanda 
påverka vår framtid på Sommaröarna! 

 Niclas Jansson
 Ordförande

ORDFÖR NDENS  
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SUVISAAREnTIEn kevyen liikenteen väylän  
avajaiset vietettiin Ladanilla 20.5.2012.  
Aurinko paistoi ja yleisöä oli paikalla run-
saasti. Tilaisuuden kunniaksi oli tarjolla  
hiukan kuplivaa.

Avajaisseremonia oli juhlallinen.  
Sommarö-Seuran Esko Haasmaa piti 
puheen ja Pentti Vanhala leikkasi silkki-
nauhan. Mukana olivat myös hankkeessa 
ratkaisevassa roolissa Espoon  kaupungin 

KEVYEN LIIKENTEEN  
V YL  JUHLITTIIN  
L D NILL  TEKSTI JA KUVAT // 

 CLARICE FINELL

Sommarö-Seuran aikai-
semmat puheen johtajat 
Esko Haasmaa ja Pentti 
Vanhala sekä Espoon 
kaupunkia hankkeessa  
edustaneet kaupungin-
insinööri, rakennus-
neuvos Martti Tieaho  
ja katupäällikkö  
Markus Rönty. 

puolelta olleet kaupungininsinööri, 
 rakennusneuvos Martti Tieaho ja katu-
päällikkö Markus Rönty. 

Nauhan leikkaamisen jälkeen kevyen 
liikenteen väylälle pyöräili ensimmäistä 
kertaa pyörän selässä ollut Ceela Finell, 4v.

Avajaisten jälkeen tapahtuma jatkui 
leppoisasti Skärgårdens Vänner i Esbo  
ry:n kevätkirpputorin merkeissä.

Silkkinauhan leikkaa-
misen jälkeen kevyen 
liikenteen väylälle 
pyöräili Ceela Finell 4v. 
Esko Haasmaa, Pentti 
Vanhala, Markus Rönty 
ja Martti Tieaho seuraa-
vat sivusta.

Avajaisseremonia 
on alkamassa.

\  1918  / ~ Ajankohtaista Suvisaaristossa ~ ~ Aktuellt på Sommaröarna ~



Villan.

Som på mormors tid, 
Sofia Söderlund. 

Släkten vid  
paradtrappan.

förutom Villa Stakeudd bl.a. ritat den s.k. 
Zilliacuska villan på Lilla Lövö. I Grankulla 
finns flera hus planerade av Lindahl, det 
mest kända är Arbetarakademin på Gamla 
Åbovägen. Det vackra karaktärshuset  
på Söderkulla herrgård har han planerat, 
liksom en tillbyggnad på Lindö gård  
i Tenala. Karl Lindahl var en aktiv och 
utåtriktad personlighet. Han hörde bl.a. 
till grundarna av Brändö Villastad och var 
en av initiativtagarna och aktieägarna i 
Brändö Spårvägsaktiebolag. Han var också 
mycket aktiv i Aktiebolaget Sommaröarna. 
Han hade för sin tid mycket moderna 
visioner. Villa Stakeudd hade t.ex. redan 
1912 vattenledning och centralvärme. 
Det var intressant och lärorikt, speciellt 
för den yngre generationen att få höra 
om upphovsmannen till Villa Stakeudd, 
där familjen har fått uppleva så många 
minnesrika stunder.

VILL  ST KEUDD  
100 R TEXT// MARTINA ANDERSIN

FOTO// HENRIK ANDERSIN

Villa Stakeudd, Bergö, firade  
100-års jubileum den 5 augusti 2012. 

KARL och mARIAnnE LIndAhL bjöd släkten 
på brunch i strålande sommarväder på 
 terrassen med utsikt över Kopplosund. 
Hela 37 personer deltog i kalaset. Det var 
barn, barnbarn och barnbarnsbarn till Saara 
och John Lindahl, som övertog villan efter 
upphovsmannen, arkitekt Karl Lindahl 
(1874–1930) en av Jugend-epokens mest 
framstående finska arkitekter. Villan, som 
målades sommaren 2011 i en ny, ljusgul 
nyans, strålade i kapp med solskenet. 
Gästerna hade uppmanats att komma  
i fritidsdress à la 1912, och många hade 
hörsammat uppmaningen. Damerna bar  
stora hattar, långa kjolar, parasoll och 
knäppkängor. Herrarna var iklädda lång-
ärmade skjortor, väst, kostymbyxor och 
hatt. Några söndagsklädda ”bönder” från 
Tenala uppenbarade sig i vadmalsbyxor, 
hängslen, kraglös skjorta och svart hatt. 

Förutom trevlig samvaro och  
tillfälle för syskon, kusiner och små-
kusiner att träffas omfattade programmet 
ett intressant anförande om arkitekt Karl 
Lindahls (1874–1930) liv och verk, som 
hölls av Christian Illner. Karl Lindahl, 

som föddes i Småland 1874, flyttade till 
Janakkala i Finland redan 1876, där hans 
far fick anställning. Han utexaminerades 
som arkitekt från Polytekniska institutet 
i Helsingfors 1898 och var sedan 1900 
praktiserande arkitekt i Helsingfors. Bland 
hans främsta projekt kan nämnas Folkets 
Hus (Paasilinna), affärspalatset i grå granit 
vid Södra Esplanadgatan 2 (numera UPM:s 
huvudkontor), Polytekniska Högskolans 
studentkårs byggnad på Lönnrotsgatan och 
Otava-huset på Nylandsgatan i Helsingfors 
(de båda sistnämnda tillsammans med 
Walther Thomé). På Sommaröarna har han 
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Vad får två unga flickor med minimal 
paddlingserfarenhet att trotsa allt  
förnuft, sätta sig i kajaken i England  
och styra mot Finland?
"Det var egentligen min pojkväns idé,  
berättar Alice. Jag utexaminerades från  
universitetet i våras och ville göra något 
stort. Jag har ägnat mig åt forspaddling  
och en gång var jag på en veckas paddlings-
utfärd i Sverige. Min pojkvän föreslog  
att jag skulle paddla till Helsingfors. Jag  
antar att han ångrade sitt uttalande när jag 
faktiskt nappade på idén! Som tur var hade 
jag några vänner som var tillräckligt galna 
för att följa mig."

Expeditionen bestod från början av tre 
medlemmar men den tredje avbröt efter  
en månad då han fick ett jobberbjudande.

Alice och Erin startade i början  
av juli och har paddlat över Engelska  
kanalen och passerat Frankrike, Belgien,  
Nederländerna, Tyskland, Danmark och 
Sverige på sin väg till Finland. De har  
upplevt Nordsjöns tidvatten, enorma  
gyttjebankar och poliseskort över militär-
område. Från början räknade flickorna  
med att nå målet i början av september  
men färden drog ut ytterligare en månad.  
(Söndrigt) tält, Finlands höst och  paddling  
i sommarkläder är inte en helt lyckad  
kombination.

Men allt eftersom vädret blev sämre 
blev människorna allt vänligare. Alice och 
Erin bedyrar med en mun att finländare är 
underbara och gästvänliga. Vilt främmande 
människor bjöd in dem i sina sommar-
stugor och bjöd på mat och nattrum.

under kapellet (dvs. det åtsittande  
”täcke” paddlare har över sittbrunnen som 
skydd mot vågor) paddlade i bara shorts.  
I oktober. Jo, men det var juli då vi startade, 
försvarade sig flickorna.

Skärgårdsbutikens underbara latte och 
för oss högst ordinarie men för britterna 
fascinerande exotiska köttpiroger fick liv  
i flickorna, som blev betydligt prat gladare. 
Efter att ha paddlat 2500 km på tre månader, 
varav den sista veckan i sommar kläder i 
oktoberkalla Finland, är man ohjälpligen 
lite mosig. Vetskapen om att målet hägrar 
bakom nästa knut är tacksam.

bRITTImELoJATTARET Alice ja Erin 
lähtivät Lontoosta heinäkuun 
alussa merikajakeilla melomaan 
kohti Helsinkiä. Lokakuun alussa 
- kolmen kuukauden melomisen 
jälkeen - he saapuivat Helsinkiin. 
Viimeisenä melontapäivänään  
he poikkesivat Saaristokaupassa 
iltapäiväteellä. Suvisaaristosta 
heidän matkansa jatkui Helsinkiin, 
jossa heitä oli vastaanottamassa 
runsaasti melontaharrastajia, 
Englannin suurlähettiläs ja median 
edustajia. Alicen ja Erinin seikkai-
lusta voi lukea heidän blogistaan  
http://paddlingchallenge.co.uk. 
Sieltä löytyy myös video Kymme-
nen uutisten loppukevennyksestä, 
jossa Eriniä haastatellaan.

Skulle flickorna göra något annorlunda 
om de gjorde om prestationen?
"Välja en kortare rutt!" flinar Alice.  
"Och göra bättre förberedelser. Men jag är 
jätteglad över att vi faktiskt gjorde det här."

Stoppet vid Skärgårdsbutiken blir  
alltför kort men (utan att flickorna vet) 
kommer pressen, brittiska ambassadören 
och deras mammor att möta dem i Helsing-
fors så tidtabellen måste hållas. Erin, som 
har ett år av universitetsstudier kvar, har 
bråttom hem eftersom terminen egentligen 
började redan igår. Jag följer Alice, Erin och 
Timo per kajak till Svinösunds mynning.  
Konstaterar att det går att paddla hem 
också andra vägen runt Svinö och följer 
dem till Skatan. Trots duggregnet. Det  
är ändå inte varje dag man har paddlings-
sällskap ända från England. 
—
Läs mer på flickornas blogg:  
http://paddlingchallenge.co.uk/

SommARöARnA och SKäRGåRdSbUTIKEn fick  
långväga besök den tredje oktober då två 
brittiska flickor, Alice och Erin, passerade 
på väg mot Helsingfors. Paddlande.  
Från England.

Enligt paddlarnas e-informationskanaler 
skulle flickorna vara framme i Helsingfors 
den 3.10 och stanna på kaffe vid Skärgårds-
butiken på vägen. Ett massivt uppbåd av 
paddlare skulle möta dem i Helsingfors. 
Som vi har en aktiv paddlingsförening 
här på Sommarö var det ju på sin plats att 
vi uppmärksammade dem då de paddlade 
förbi.

Jag var inte säker på vilken väg de skulle 
komma men väl vid Amiralshamnen såg jag 
tre kajaker komma paddlande från Paven 
mot Tallholmen. Två av dem hade små 
engelska flaggor i fören. Bingo! Som guide 
hade flickorna Timo Mononen, eminent 
paddlingsguide från Merimelojat som över-
nattat på Skorvö och paddlade med dem 
den sista etappen.

Flickorna såg allmänt mosiga men  
glada ut då jag mötte dem i duggregnet. 
Själv kände jag mig lite viktig när jag  
fick paddla med en bit av deras långa färd.  
Vid Skärgårdsbutiken mötte några till upp, 
bland annat Canoas ordförande Rune.  
Vi tittade alla lite konstigt på flickorna  
då de klev upp och det visade sig att de  

P DDL RBESÖK  
FR N  
ENGL ND 

TEXT// MIMMA EKBLAD
FOTO// JUSSI LAARI

Alice, Erin och Skärgårdsbutiken. Den något  
omaka klädseln för vädret beror på att resan  
inte var tänkt att dra ut ända till oktober.
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Valtioneuvosto nimesi 15.12.2011 Espoon 
saaristo-osakunnaksi ja Suvisaaristo 
nimettiin kunnan saaristo-osaksi. Miten 
tämä nimitys onnistui nyt, olinhan esittä-
nyt sitä jo yli 12 vuotta. Syynä statukses-
ta seuraavat edut ja niistä tärkeimpinä  
Suvisaariston asukkaiden, yhdistysten,  
yritysten ja toimijoiden mahdollisuus 
hakea useita valtion avustuksia mm. 
ympäristönhoitoon ja kulttuurihisto - 
rian vaalimiseen. Helsingillä status on  
ollut jo kauan. 

SAARISTonImITyKSET ovat osa saaristo politiikkaa, 
joka on Suomen vanhin aluepolitiikka 
vuodelta 1949. Saaristoasiain neuvottelu-
kunta SANK perustettiin 1961. Saaristoase-
tus ja saaristonimitykset tarkistetaan joka 
4. vuosi. 

Uudenmaan liitto esitti Espoota jo vuo-
desta 2008 alkaen valmistelustani. Mutta 
puuttui kaupungin hakemus. Vuonna 2011 
liiton esityksessä ehdolla olivat Espoo,  
Kirkkonummi, Siuntio ja Hanko. 

Syksyllä 2011 asia eteni Saaristoasiain 
neuvottelukuntaan asti. Vaiheet olivat  
moninaiset: SANKin pääsihteeri Jorma  
Leppänen muistutti taas Espoon hakemi-
sesta. Vikingaborgissa pidettiin neuvottelu, 
jossa oli viranhaltijoita kaupunkisuunnit-
telusta ja ympäristökeskuksesta. Saimme 
tehtäväksi koota tarvittavan materiaalin  

ja Uudenmaan liitto nimesi Suvisaariston 
Vuoden uusmaalaiseksi kyläksi 2007. 
Kesällä 2010 SViE auttoi saamaan Sökö 
Sommarö FBK VPK:lle pysyvän laiturin 
pelastus aluksille.

Toimiva asukasyhteistyö ja pitkät perin-
teet omatoimisissa hankkeissa vakuuttivat 
ministerit, ja 15.12.2011 Valtioneuvoston 
istunnossa Espoo sai saaristonimityksen  
ja sen myötä 31.000 euroa.

Kesällä 2012 Pentalan saaristopäivillä 
SANKin puheenjohtaja, kansanedustaja  
Mikaela Nylander kertoi saaristopolitiikas-
ta ja allekirjoittanut esitteli sen toimintaa. 
Siellä perustettiin myös Pentalan Ystävät ry  
edistämään museotilan kunnostusta ja 
arvokkaan luonnon varjelua.

Syksyllä oli sitten tilaisuus osallistua 
valtakunnallisen saaristopoliittisen toimen-
pideohjelman laatimiseen vuosille 2012–15. 
SViE:n nimissä tein laajahkon esityksen,  
josta useat ajatukset tulivat mukaan. 
 Aiheina olivat seuraavat: 

 1.  Saaristovesien kunnostus,  
  luonnon hoito 
 2.  Öljyntorjunta saaristoalueella,  
  jätehuolto
 3.  Suvisaariston vanhentuneen  
  kaavan tarkistus
 4. Kevyen liikenteen  
  väylä, rantautumispaikat 
 5.  Kulttuurihistorian vaaliminen,  
  Saaristomuseon kunnostus

ESPOOLL   
ON UPE  S RISTO  
– vihdoin myös  
saaristostatus!  

TEKSTI // MAISA SIIRALA, SVIE RF 
STYRELSE, SANK VARAJÄSEN,  
SELAK RY HALLITUS, ELVI RY PJ. 2010–12

ja tiedot pääsihteerille. Kysely kaikille kun-
nille oli jo lähetetty, ja vastaukset piti antaa 
syyskuun aikana. Kun Espoo ei vastannut, 
Suur-Espoonlahden Kehitys SELAK ry  
teki 14.9.2011 aloitteen, että kaupunki tekisi 
esityksen nimityksestä. Aloite lähetettiin 
kaikille keskeisille päättäjille. Haun  dead line 
oli 31.10.2011, mutta allekirjoitus puuttui 
vielä. Asia saatiin sitten  hoidettua poliitik-
kojen ja virkamiesten hyvällä yhteistyöllä. 

Seuraava vaihe oli käsittely Saaristoasiain 
neuvottelukunnassa, johon oli tullut  
Uudenmaan liiton ehdotus neljästä kun-
nasta. SANK totesi, että tässä talouden 
tilassa voidaan esittää vain yhtä kuntaa,  
ja esitys oli Espoo. 

Nimitys ei ollut vielä selvä, ja  pääsihteeri 
kehotti varmistamaan, että ministerit saavat 
riittävästi tietoa Espoosta ja sen saaristosta. 
Niinpä kaikki ministerit saivat henkilö-
kohtaiset kirjeet. Kuvailin niissä myös  
Suvisaaristossa jo tehtyjä yhteisiä toimia.  
Niistä merkittävimpiä ovat ison talon  
siirto saariston suulle, mittava sisäväylän 
kunnos tus ja vesihuoltoverkoston rakenta-
minen alueelle. SViE,  Skärgårdens Vänner 
i Esbo ry siirsi 2002–04 Vikingaborg-talonsa 
Soukanniemeltä Svinösundiin pääosin 
talkootyönä. Saaristovesien kunnostukses  ta 
Sommarö-Seura ry sai Espoon omakoti-
yhdistysten ry:n Viherteko-palkinnon 2006 
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ESpoon SUVISAARISTon meriveden laadun muu-
toksia ja rehevöitymisen astetta on seurattu 
näkösyvyysmittausten avulla  vuodesta 2009 
lähtien. 

Näkösyvyys kuvastaa veden kirkkautta, 
väriä sekä valaistun vesikerroksen paksuut-
ta. Näkösyvyydellä, tai Secchi -syvyydellä, 
tarkoitetaan sitä syvyyttä veden pinnasta 
mitattuna, jossa valkoinen levy juuri häviää 
havaitsijan näkyvistä. Näkösyvyyteen vai-
kuttavat veden väri ja hiukkaset. Hiukkaset 
voivat olla savihiukkasia, kuollutta pohjasta 
irronnutta ainesta tai leviä.

Tänä vuonna Sommarö-Seuran vapaa-
ehtoiset ovat tehneet Suvisaariston sisä- 
 ja ulkosaaristossa näkösyvyysmittauksia 
kaikkiaan 13 pisteessä noin kerran viikossa. 
Havaintojaksona olivat viikot 24–34. 

Näkösyvyysmittausten tuloksia
Monista kunnostustoimenpiteistä huo-
limatta veden laadussa ei ole vielä tapah-
tunut merkittävää muutosta parempaan 
suuntaan. Veden laatu onkin pysynyt varsin 
samanlaisena usean vuoden ajan. 

Asukkaiden mittaamista näkösyvyysar-
voista laskettiin mediaani, keskiarvot ja pie-
nimmät ja suurimmat arvot. Näkösyvyys-
tuloksia verrattiin ekologisen luokittelun 
mukaisiin arvoihin ja edellisten vuosien 
tuloksiin. Näkösyvyyden ekologinen luokka 
vaihteli välttävästä tyydyttävään ja ulkosaa-
ristossa jopa hyvään tilaan. Lähes jokaisessa 
mittauspisteessä oli muutamia viikkoja, 
jolloin näkösyvyyttä ei mitattu. 

Näkösyvyys jäi Suvisaariston sisäosissa 
tänäkin kesäkautena alle 1,5 metrin, mikä  
ilmentää hypereutrofista eli erittäin rehe-
vöitynyttä merialuetta. Tarkkailualueen 
sisäosissa näkösyvyys ilmensi välttävää tai 
tyydyttävää ekologista tilaa ja ulkosaaristossa 
tyydyttävää, jopa hyvää tilaa. 

Alhaiset näkösyvyydet johtuivat veden 
korkeasta kiintoainepitoisuudesta ja sameu-
desta. Kesän 2012 kaikista havaintopaikoista 
ja -mittauskerroista laskettu näkösyvyyden 
mediaaniarvo oli 1,25 m. Näkösyvyys on 
säilynyt monissa mittauspaikoissa saman-
kaltaisena edellisiin vuosiin verrattuna. 

Sinilevien määrä merialueella jäi kesällä 
2012 vähäiseksi. Pintavesien lämpötilan 
keskiarvot pysyivät alle 20 °C kaikkina tutki-
musviikkoina. 

Miten jatkossa?
Näiden vuosien näkösyvyysseurannat anta-
vat erittäin arvokasta tietoa Suvisaariston 
merialueen tilasta. Näkösyvyyshavainnointia 
suositellaan jatkettavaksi Sommarö-Seuran 
toimesta tulevina vuosina, sillä vain riittävän 
pitkäaikaisella seurannalla saadaan luotet-
tavaa tietoa alueen ympäristön tilasta sekä 
rehevöitymisestä. 

NELJ S VUOSI  
V P EHTOIST   
N KÖSYVYYSMITT UST  

TEKSTI // EEVA NUOTIO,  
ESPOON YMPÄRISTÖKESKUS

Näkösyvyysmittaus-
tulosten keskiarvot. 
Vuosien 2011–2012 
keskiarvoissa on 
lihavoitu edellisestä 
vuodesta parantuneet 
tulokset.

Mittauspaikka

2009
vko  

29–33

2010
vko  

29–33

2010
vko  

26–33

2011
vko  

29–34

2011
vko  

24–34

2012
vko  

29–34

2012
vko  

24–34

Moisöfjärden & 

Mataskärsviken

Soukanniemi 1,20 1,15 1,20 0,98 1,15 1,28 1,33

Munkkiranta 0,89 0,97 0,95 1,05 1,03 1,05

Moisö koillinen 1,10 1,15 0,90 0,90 1,20 1,20

Skaddan 1,20 1,35 1,15 1,20 1,30 1,50

Suinonsalmi 1,10 1,10 1,14 0,95 0,95 1,12 1,12

Bosund 0,87 1,00 0,95 0,85 0,95 1,20 1,20

Sisäsaaristo Bredviken kaakko 0,70 0,70 0,87 0,91 1,10 1,03

Ramsösund etelä 0,67 0,70 0,70 0,90 0,95 1,00 1,00

Ulkosaaristo & 

rannikko

Sandvik 1,20 1,60 1,70 1,40 1,50 1,30

Pentala luode 1,40 1,50 1,20 1,25 1,60 1,53

Pentala Paven 1,50 1,80 1,40 1,50 1,50 1,53

Sumparen lounas 3,50 2,50 3,65 3,50 3,25 3,50 3,50

Iso Lehtisaari 1,80

Yhteismediaaniarvo 1,15 1,13 1,18 0,95 1,10 1,24 1,30

Näkösyvyysmittaus-
tulosten mediaani-
arvot metreinä  
sekä niiden indikoima 
ekologinen luokka.

Havaintopaikka

Havain-
tojen 

määrä

Havaintojen 
vaihteluväli

Keskiarvo
kesä
2012

Keskiarvo
kesä
2011

Keskiarvo
kesä
2010

Moisöfjärden & 

Mataskärsviken

Soukanniemi 10 1,05–1,90 m 1,34 1,27 1,47

Munkkiranta 8 0,90–1,15 m 1,03 1,07 1,08

Moisö koillinen 8 1,00–1,50 m 1,24 1,05 1,21

Skaddan 8 1,10–1,90 m 1,45 1,25 1,37

Suinonsalmi 5 1,00–1,55 m 1,18 0,98 1,11

Bosund 9 0,90–1,90 m 1,26 1,07 1,06

Sisäsaaristo Bredviken kaakko 9 0,90–1,25 m 1,05 0,89 0,72

Ramsösund etelä 10 0,87–1,40 m 1,08 0,94 0,73

Ulkosaaristo & 

rannikko

Sandvik 9 0,50–2,25 m 1,45 1,67 1,77

Pentala luode 8 1,10–1,70 m 1,49 1,32 1,45

Pentala Paven 8 1,10–1,70 m 1,51 1,50 1,71

Sumparen lounas 6 2,80–4,50 m 3,62 3,19 3,48

Iso Lehtisaari 3 1,70–1,85 m 1,78 – –

 Erinomainen 4,5–  Hyvä 3,0–4,5  Tyydyttävä 1,1–3,0  Välttävä 0,5–1,1   Huono alle 0,5
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YHTEISMEDIAANIARVOT

Suinonsalmi

Bosund
Skaddan

Munkkiranta

Soukanniemi

1,20 

1,20

Moisö, koillinen

Sandvik

Ramsösund 
etelä

Bredviken  
kaakko

1,40 

1,50

1,20 

1,25

1,60 

1,53

Pentala  
luode

1,50 

1,80

1,40 

1,50

1,50 

1,53

Pentala  
Paven

 

1,80

Iso Lehtisaari

3,50 2,50 

3,65

3,50 

3,25

3,50 

3,50

Sumparen 
lounas

Erinomainen

Hyvä

Tyydyttävä

Välttävä

Huono

Ei mittausta

2009    2010    2011      2012
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Alvin ja Else viihtyvät kaatuneilla  
puilla.  // Alvin och Else tycker om  
att leka bland fallna träd.

Håligheter i trädstammar finns nästan  
bara i förmultnande träd. Genom att ta  
bort den döda veden från skogarna tar  
vi bort både boplatserna och maten för  
många av våra fåglar.

I dagens moderna skogsbruk plockas 
största delen av de döda träden bort ur 
skogen. Död ved av olika sorters träd 
och olika förmultningsgrad är en verklig 
bristvara i skogarna i södra Finland. Framför 
allt de krävande arterna, alltså t.ex. de där 
som förutsätter att någon annan art först 
levt i stammen, håller på att försvinna helt 
då de inte har några lämpliga livsmiljöer.

Gör-det-själv-biodiversitetshotspot
Om du vill värna om biodiversiteten ska  
du lämna kvar träden som faller i stormarna! 
De måste naturligtvis tas bort om de fallit 
t.ex. över en väg men man behöver inte ta  
bort dem helt utan kan flytta dem åt sidan. 
Om de har spretiga grenar som känns 
skrymmande kan man såga av dem och  

Då stormen Tapani härjade julen 
2011 föll många träd på Sommaröarna.  
Sannolikt råkar vi ut för några större 
stormar och många fallna träd också  
i vinter. Traditionellt brukar många  
”städa” bort de fallna träden. De ser  
kanske skräpiga ut, eller så kommer de 
väl till pass som brasved i vinterkylan. 
Men död ved är faktiskt livsviktig för 
många arter och bristen på död ved är 
den största enskilda orsaken till att  
arter är utrotningshotade i Finland.  
Vi Sommaröbor kan konkret bidra till  
att öka naturens mångfald genom att 
lämna kvar fallna träd.

Liv i stockarna
Många djur och svampar är beroende av 
död ved. De hårda svamparna som växer på 
döda träd kallas tickor (fi: kääpä). De lever 
på förmultnande trä och bryter ned veden. 
Hattarna som sticker ut från stammen är, 
liksom på våra vanliga matsvampar, bara 
fruktkroppar. Största delen av tickan finns 
som mycel i trädstammen.

Olika tickor har olika krav på sin livs-
miljö. Vissa arter lever på träd som ännu 
lever, men har någon form av rötskada.  
Om du har tickor på levande träd i träd-
gården kan du alltså mentalt förbereda dig 
på att trädet inte kommer att leva i evighet. 

DÖD  TR D R  
LIVSVIKTIG  TEXT OCH FOTO // 

MIMMA EKBLAD

Andra tickor kräver att trädet varit dött  
i flera år innan de kan växa på dem. Det 
finns också tickor som kräver att stammen 
de bebor först ska ha varit bebodd av någon 
annan ticka. Och så finns det tickor som 
specialiserat sig på olika trädarter, vissa 
föredrar gran medan andra kräver ädla 
lövträd.

Det är inte bara tickor och svampar  
som är beroende av död ved. Många insekter  
lever på både liggande och stående död 
ved. Dessa insekter är i sin tur mat åt 
många fåglar, till exempel hackspettar. 
Hålbyggande fåglar, som talgoxar, bygger 
sina bon i håligheter i trädstammar. 

Koralliorakas on erikoinen ja  
melko harvinainen sieni, joka  
elää toisten lahottajien, esimerkiksi  
taulakäävän, jo hajottamalla rungolla.  
Lajia ei luokitella uhanalaiseksi  
Suomessa, mutta Ruotsissa se on  
luokiteltu silmälläpidettäväksi.

// Koralltaggsvampen är en mycket  
speciell och förhållandevis sällsynt  
svamp som lever på stammar som  
redan brutits ned av t.ex. fnöskticka.  
Arten är inte rödlistad i Finland men  
i Sverige klassas den som nära hotad.

Viisi vuotta sitten kuollut koivu on täynnä komeita 
kääpiä. // Denna björk dog för ungefär 5 år sedan. 
Idag är stammen full av ståtliga tickor.
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låta stammen ligga kvar. Den smälter  
fort in i landskapet. Många arter har dålig 
spridningsförmåga och kan inte sprida 
sig från ett område till ett annat om 
avstånden är för långa. Men om vi lämnar 
kvar döda träd utspridda mellan områdena 
kan de fungera som mellanetapper och 
spridningsvägar.

Stående döda träd är också viktiga.  
Ta inte ned björken som står på bakgården 
då den dör utan låt den stå kvar! Om du är 
rädd för att den ska falla kan du själv fälla 
den på ett lämpligt ställe och sedan låta  
den ligga där.

Det är spännande att följa med 
stammarna då de bryts ned. Redan efter 
något år kan du ha imponerande samlingar 
av allmännare tickor. Efter några år kan 
det hända att betydligt exotiskare arter 
hittar till din bakgård. Fallna träd ger 
dessutom skogen en naturligare karaktär 
och betydligt högre tomteskogsfaktor 
– något som brukar fascinera den yngre 
generationen. 

pAIKALLInEn bIoLoGI Mimma Ekblad 
kertoo, että lahoava puuaines ja 
kaatuneet puut ovat hyvin tärkei-
tä luonnon monimuotoisuudelle. 
Lahopuun niukkuus onkin suurin 
yksittäinen syy Suomessa elävien 
lajien uhanalaisuuteen. Myrskyissä 
kaatuu paljon puita, jotka siivotaan 
turhaan pois. Jättämällä kaatuneita 
puita sopiviin paikkoihin voimme 
itse edistää luonnon monimuotoi-
suutta ja tarjota elinympäristöjä 
uhanalaisille lajeille.

Palokärki on etsinyt ötököitä kuolleen männyn 
kaarnan alta. // Här har spillkråkan letat efter 
små kryp under barken på den döda tallen.

Kolopuita Pentalassa. 
// Hålträd vid Pentala träsk.
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SUVIS RISTON 
SYD N SYKKII  
K UP LL TEKSTI //  

NELLI SJÖBERG

Karinin kauppa 1950- ja 1960-lukujen 
vaihteessa. Ison kuistin ovista käytiin 
vasemmalta asuinpuolelle ja oikealta 
kaupan tiloihin.



T  oISET TREffInI vaalean saaristolais pojan 
kanssa vuonna 2005 saivat minut nouse-

maan ensi kertaa bussiin 145 ja pyytämään 
kuskia jättämään minut pois Suvisaariston 
kaupan pysäkillä, mikäli tämä vain tietäisi 
missä kauppa sijaitsee. ”Hah, tietysti tiedän! 
Eihän siellä ole kuin Sjöbergin kauppa”. 

Onhan Suvisaaristossa ollut muitakin 
kauppoja: Wikströmien Sommarö Lanthan-
del posteineen Suinonmäen päällä ja 1950–
luvulla Marjomäkien talossa niin ikään 
Suinossa toiminut lihakauppa. Se tunnetuin 
on kuitenkin kauppa, jolla on pisin ja vaihe-
rikkain historia, Karinin kauppa, Sjöbergin 
kauppa, Saaristokauppa - Skärgårdsbutiken. 

Kaikki alkoi Sjuttonista
Suvisaaristossa elettiin 1900-luvun alussa 
uudenlaisen ajan alkua. Varatuomari Alfons 
Juselius oli 1910 perustanut Aktiebolaget 
Sommaröarna -nimisen yhtiön ja aloittanut 
maiden palstoittamisen. Hän myi kesä-
huvila tontteja enimmäkseen helsinkiläisel-
le herrasväelle. Juseliuksen tavoitteena oli 
luoda Suvisaaristosta idyllinen huvilayhdys-
kunta. 1917 Ab Sommaröarnan liikenne-
sisaryhtiö Sommaröarnas Trafikaktiebolag 
osti käyttöönsä pienen, avonaisen kalastaja-
veneen, jolle annettiin nimeksi Sjutton.

Pienessä Käringholmenin saaressa 
asui kalastajapariskunta Hannes ja Karin 
Söderholm. Karin (o.s. Sjöberg) oli tullut 
Kirkkonummelta Suvisaaristoon alun perin 
Söderholmin perheen piiaksi ja mennyt 
Hanneksen kanssa naimisiin vuonna 1919. 
Karin Söderholm alkoi kuljettaa Sjuttonilla 
Svinön tilan maitoa lähisaariin. Koska mai-

toa meni hyvin kaupaksi, laajeni valikoima 
kasviksiin, juureksiin ja kalaan. Kauppa-
veneelle oli kysyntää, sillä Suvisaaristossa 
alkoi olla yhä enemmän huvila-asukkaita, 
eikä kaikilla ollut veneitä päivittäin käytös-
sään.

Karin ja Hannes halusivat kasvattaa 
toimin taansa, mutta Käringholmenista 
se kävi hankalaksi. He kertoivat Alfons 
 Juseliukselle haluavansa perustaa siirto-
maatavarakaupan parempien kulkuyhte-
yksien varrelle ja kysyivät, saisivatko tätä 
varten ostaa Ab Sommaröarnalta tontin 
 Poilahdesta. Juseliuksen tavoitteena oli 
luoda Suvisaaristosta mahdollisimman 
omavarainen, joten hän tuki paikallisia 
yrittäjiä myymällä heille tontteja hieman 
normaalihintoja halvemmalla. Juselius ei 
myynyt tonttia, jonka Hannes ja Karin 
olisivat halunneet. ”Se ei ole paras tontti 
kaupalle. Ostakaa mieluummin vapaa tontti 
Suinonniityltä läheltä rantaa. Tie kulkee 
vierestä, ja teillä on meri molemmin puo - 
lin. Se on paras tontti kaupallenne”. Näin  
Söderholmit saivat mahdollisuutensa. 

1929 perustettiin varsinainen yritys. 
Ensimmäisenä kauppatilana toimi veneen 
lisäksi pieni, punainen, ikkunallinen mökki, 
joka yhä seisoo kaupan rannassa, jonne se 
myöhemmin siirrettiin. Tontilla oli myös 
pieni, vaatimaton talo, jonka Hannes ja 
Karin laajensivat uudeksi kodikseen. Talon 
valmistuttua 1930 siirtyi kaupan toiminta 
yhteen rakennuksen huoneista. Tila oli  
pieni, noin 20 neliötä, joten jo myyntitiski 
vei siitä suuren osan ja  elintarvikevalikoima 

piti tilanpuutteen vuoksi suunnitella  
huolella.

Söderholmien kaupasta tuli nopeasti kylän 
keskus ja kohtaamispaikka. Kaupassa oli 
ahdasta ja hidasta, mutta kovin kodikasta. 
Asiakkaita palveltiin rauhallisesti, vaikka 
ruuhka-aikoina jonoa kertyi uloskin asti. 
Kaupalla oli yksi kylän ainoita puhelimia, 
minkä vuoksi monet kävivät soittamassa 
sieltä. Söderholmin kauppaan maksettiin 
myös maksu, jota 1937 avatun Suinon-
salmen sillan käytöstä kerättiin. Kesä-
asukkaiden postit saapuivat ensin höyry-
laivalla ja myöhemmin bussilla kaupalle, 
josta ne haettiin itse tai toimitettiin eteen-
päin maitokuljetusten mukana. 

Karin oli varsinainen persoona. Hän  
oli ankara, mutta oikeudenmukainen ja 
ennen kaikkea hänet tunnettiin piin  kovana 
liikenaisena. Hän palveli asiakkaitaan  
aina ystävällisesti – tosin suomea hän ei 
 halun nut itselleen puhuttavan. Karinin 

kieli oli ruotsi. Tarina kertoo, että kieltolain 
aikaan Karinin kauppaveneestä olisi myyty 
alkoholia. Hannes ei tiennyt tästä mitään. 
Tietämättömyyteen saattoi liittyä se, että 
Hanneksella oli virka  verotuslautakunnassa. 
Iltaisin Karinin saattoi nähdä kotinsa kulma- 
ikkunalla, josta hän haulikolla ampui puu-
tarhassa liikkuvia jäniksiä.

Karin ja Hannes eivät koskaan saaneet 
omia lapsia. Karinin nelivuotias veljenpoika 
Per-Olof (P-O) Sjöberg muutti kuitenkin 
vaikean perhetilanteensa vuoksi Söderhol-
meille vuonna 1935. P-O kotiutui Suvi-
saaristoon ja Söderholmit kasvattivat häntä 
kuin omaa lastaan ja lopulta adoptoivat 
hänet.

1930–40 -luvuilla myytiin periaatteessa 
samoja tuotteita kuin nykyäänkin sillä  
erotuksella, että toisen maailmansodan  
aikainen ja sen jälkeinen elintarvikesään-
nöstely aiheutti omat ongelmansa tuottei-
den saatavuuteen ja myyntiin. Tietyille elin-
tarvikkeille kauppa tarvitsi myyntiluvan. 
Toki valikoimat olivat siihen aikaan ilman 
säännöstelyäkin suppeat, ja kaikki myytiin 
tiskin takaa laatikoista tai purkeista. Jauhot 
kaadettiin asiakkaalle pussiin ja maitoa 
haettiin omiin maitohinkkeihin. Lauantai-
sin myytiin erityisen paljon maitoa ja sitä 

Hannes ja Karin Söderholm  
matkalla kotisaarestaan  
Käringholmenista töihin.
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koitti kaupalle historiallinen päivä, kun 
nykyiselle paikalle rakennettu upouusi 
kaupparakennus avasi ovensa P-O Sjöbergin 
nimissä. Suvisaaristoon oli muuttanut pal-
jon uusia asukkaita ja suuremmalle kaupalle 
oli kysyntää. Karinilla alkoi olla yhtä sun 
toista vaivaa, hän kärsi nivelreumasta ja 
sydänongelmista, joten P-O toimi kauppi-
aana apunaan työntekijänsä, vaimonsa ja 
toisinaan lapsensakin. P-O:n esikoispoika 
Stig-Olof eli Oa muistaa isänsä tavoin 
olleensa lapsesta asti kaupalla apuna. Juuri 
lukemaan oppineella pojalla oli aivan oma 
tehtävänsä. Kun bussi toi kyläläisten postit 
aamuseitsemältä, Oa jakoi postit pinoihin, 
joista ne sitten vietiin saariin kesäasukkaille 
joko kauppaveneellä tai pikkuveneellä.  
Hyvin tehdystä työstä hän sai vanhalta 
Karin Söderholmilta palkkioksi Topsy-
jäätelön.

Karinin kuoltua vuonna 1967 siirtyi 
kauppa virallisesti P-O:lle. P-O Sjöberg 
perheineen teki kovasti töitä kaupan eteen. 
Päivät olivat pitkiä ja asiakkaille haluttiin 
tarjota vain parasta. Tilaa ei ollut paljon, 
mutta valikoima pidettiin laajana. P-O 
piti huolen siitä, että kyläläiset saivat aina 
kaupasta sen mitä tarvitsivat. Kaupassa 
oli jopa oma rautaosasto. Suvisaaristossa 
oli tuolloin rakennuskielto, joten tavaraa 
tarvittiin lähinnä korjaustöihin. Mikäli joku 

tarvitsi pienen palan kattohuopaa, hankki 
P-O sen hänelle seuraavaksi päiväksi. Jonot 
kaupalla olivat pitkiä, mutta tunnelma aina 
välittömän iloinen. Siitä pitivät huolen 
myyjät, jotka rupattelullaan saivat asiakkaat 
tuntemaan itsensä tervetulleiksi.

Pop-Shopin aikakausi
Kauppavene El Bayonilla ajettiin vuoteen 
1965 asti, jolloin se myytiin. Tilalle ostettiin 
Helsingistä Tuulikki V –niminen vesitaksi, 
josta rakennettiin myymälävene Pop-Shop. 
Vene sai nimensä kipparina toimineen 
Per-Olof Sjöbergin nimikirjainten mukaan. 
1970-luvulla Pop-Shop kiersi lähisaaristoa 
kahdella eri reitillä kotisatamanaan Suinon-
salmessa sijainnut kaupan laituri. Veneen 

saattoikin mennä kaupaksi jopa 1000 litraa 
päivän aikana. Maito tuli kaupalle mm. 
Iivisniemen kartanolta, Kirkkonummelta ja 
Helsingistä, leipä ja leivonnaiset leipomois-
ta Helsingistä ja Kauniaisista. Perunoita  
saatiin lähialueiden maanviljelijöiltä, tuore 
kala tutuilta kalastajilta tai Söderholmien 
omilta kalastusretkiltä. Karinin vuosien 
1942–1943 kirjanpito kertoo, että hänen 
kauppansa myi lähes mitä tahansa: mauste-
kalaa, kärpäspyydyksiä, raparperimehua, 
ohrasuurimoita, savukkeita, tanskalaisia 
sardiineja, pilsneriä, käsitomuharjoja, 
lenkki makkaraa ja kahvinkorviketta.  
Reikäleipää, hiivaleipää ja ranskanleipää 
myytiin leivistä eniten. Ulkomaisten hedel-
mien tuonti oli sodan takia tyrehtynyt 
vuosiksi, joten niitä ei tuolloin juurikaan 
saanut myyntiin. Kirjanpidon mukaan koko 
vuoden 1943 aikana kauppaan toimitettiin 
myyntiin vain 30 kg appelsiinia. 

Eräänä aamuna vuoden 1940 keväällä 
Karin lähti merelle nostamaan verkkoja. 
Hannes seurasi häntä rantaan. Palatessaan 
Karin löysi Hanneksen rannasta kuolleena, 
lähes samasta kohdasta mihin tämä oli 
jäänyt vilkuttamaan. Hanneksen sydän oli 
pettänyt. Yhdessä ostettu kaupan tontti jäi 
Karinille ja Karin jatkoi kauppiaana yksin. 
Helppoa aikaa se ei ollut. Talvisota oli juuri 

päättynyt. Karin kalasti, hoiti kanalaa ja 
kasvatti kasviksia myyntiin. Apuja hän sai 
veljenpojaltaan P-O:lta, joka alkoikin jo 
kymmenvuotiaana koulupoikana kuljettaa 
maitoa lähisaariin. Veneen moottorin oli 
valtio sodan takia ottanut, joten kuljetukset 
piti hoitaa soutaen. 

Myymälätiskin takana P-O työskenteli 
heti kansakoulun käytyään. Työ voitti opis-
kelun ja armeijakin loppui ennen aikojaan 
työvelvollisuuksien takia. Melontaa harras-
tanut P-O olisi päässyt edustamaan Suomen 
melontajoukkuetta Helsingin olympialai-
siin, mutta hän paiski mieluummin töitä 
kaupalla. Rakastumiselle löytyi sentään ai-
kaa ja 1953 P-O menikin naimisiin Maj-Lis 
(Maja) Grönstrandin kanssa. Maja auttoi 
kaupalla sen minkä ensin kahden, myöhem-
min kolmen lapsen hoidolta kerkisi.

Uusi kaupparakennus ja El Bayon
1956 P-O hankki kulkukauppaluvan, ja 
vuotta myöhemmin kauppa sai ensim-
mäisen katetun kauppaveneensä. Vene 
rakennettiin Staffanin telakalla varta 
vasten myymäläveneeksi ja sai nimekseen 
El Bayon. Kauppaveneen asiakkaina oli 
pää osin lähisaariston kesäasukkaita, joille 
muiden elintarvikkeiden lisäksi kuljetettiin 
jopa 30–35 maitotonkkaa päivittäin. 

Huhtikuun 24. päivänä vuonna 1965 

Kauppa vietti 50-vuotisjuhliaan vuonna 
1979. Maja, Oa ja P-O poseeraavat kaupan 
takaovella Västra Nylandin artikkelia varten. 
Kuva Johanna Westman.

Karinin kaupan  
tulitikkuaski
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Sjöbergin kauppa vuosi - 
tuhannen vaihteessa
Kauppa mantereella voi hyvin. 1989 
kesäkuussa avattiin uudistunut ja laajen-
nettu kaupparakennus lähes nykyisellään. 
Rakennuksen suunnitteli arkkitehti Stefan 
Ahlman ja suurimpana muutoksena 
entiseen oli paremmat kylmätilat. Toinen 
paikallinen kauppa, Sommarö Lanthandel, 
oli suljettu vuonna 1972. Posti oli jäänyt 
vuosiksi suljetun kaupparakennuksen koh-
dalle, mutta siirrettiin nyt Sjöbergin kaupan 
uusiin tiloihin. P-O ja Oa luottivat tulevai-
suuteen ja pienen saaristolaiskauppansa 
elinvoimaan, vaikka lähistölle jatkuvasti 
avattiin suuria marketteja. 1980–90 -luvun 
Sjöbergin kaupan vetonauloina toimivat 

2000-luvulla alkoivat asiakkaat hiljalleen 
karata Lippulaivan ja Iso Omenan kaltai-
siin kauppakeskuksiin, supermarketteihin 
ja erikoiskauppoihin. Suvisaaristolainen 
kyläkauppa alkoi jäädä suurempiensa alle. 
Kyläkaupankin on kehityttävä elääkseen, 
eivätkä vanhat toimintakeinot enää päte-
neet. P-O:n nuorin poika Per-Henrik eli 
Pelle alkoi pyörittää kauppaa. P-O ei monen 
työvuotensa jälkeen osannut olla vain eläk-
keellä, vaan järjesteli yhä tavaroita, lakaisi 
pihaa ja taitteli pahvilaatikoita kaupalla. 
Muistiin vaikuttanut Alzheimerin tauti sai 
hänet unohtamaan, mitä oli tapahtunut 
viisi minuuttia sitten, mutta vakioasiak-
kaiden nimet, tärkeät vuosiluvut ja mitä 
uskomattomimmat tarinat eivät häneltä 
unohtuneet. 

Moni muistaa talven 2006 jääradan, 
jonka ansiosta retkiluistinten vuokraus ja 
myynti kaupalla olivat huipussaan. Tällaiset 
yksittäiset huippuhetket eivät kuitenkaan 
riittäneet pitämään kauppaa voimissaan. 
P-O kuoli toukokuussa 2011, ja puolisen 
vuotta myöhemmin 2.12.2011 suljettiin 
Sjöbergin kauppa. Tyhjä, pimeä kauppa-
rakennus oli kyläläisille surullinen näky.

Saaristokaupaksi
Vuosia Suvisaaristossa asunut neljän lapsen 
äiti Kristina Tukiainen, joka kylällä tunne-
taan Miiruna, ajoi päivittäin tyhjän kaupan 
ohi. Häntä harmitti kyläkaupan sulkeutu-

lastaus alkoi aamuviideltä ja seitsemältä se 
lähti matkaan. Pysähdyspaikkoja oli 25, ja 
parhaina päivinä vene tavoitti kolmisen-
sataa asiakasta. ”Mjölkbåten kommer!” 
oli yleinen huuto laitureilla, kun odotettu 
kauppavene lähestyi soittaen torveaan.  
Pop-Shopin valikoima oli kuin pienois-
versio kaupan valikoimasta: siellä myytiin 
kaikkea mitä kesälomalaiset saattoivat 
tarvita. Kaikki myyntituotteet eivät mahtu-
neet sisälle, joten osa kulki veneen katolla. 

Oa Sjöberg alkoi ajaa Pop-Shopia päästyään 
vuonna 1975 kesäksi armeijasta työlomalle. 
Nuo vuodet olivat mieleisiä niin asiakkaille 
kuin kaupan henkilökunnallekin, vaikka 
kauppavene vaati paljon työtä ja lastaus ja 
kunnossapitokin veivät aikansa. Toiminta 
kävi kalliiksi ja hankalaksi, kun kylmä-
säilytykselle tuli jatkuvasti tiukempia sään-
töjä. Perheillä alkoi myös olla enemmän 
veneitä ja autoja, joilla käydä itse kaupassa. 
Pop-Shopin viimeinen toimintakesä oli 
vuonna 1983. 

hyvä valikoima, ystävällinen palvelu ja auki-
oloajat. Kauppa oli auki lähes aina, myös 
sunnuntaisin ja arkipäivisinkin jopa aamu-
kahdeksasta iltakymmeneen. Ainoastaan 
joulupäivänä ovet suljettiin. Kesälomien 
aikana kaupan myynti saattoi viisinkertais-
tua talvesta.

Tuon ajan suvisaaristolaislapset muista-
vat ison ja houkuttelevan irtokarkkivalikoi-
man keskellä kauppaa, Sjöbergin perheen 
vapaasti rapsuteltavissa olleet husky-koirat 
kaupan ulkopuolella ja jokavuotiset joulun-
avaukset glögeineen ja joulupukin vierai-
luineen. P-O seisoi tiskin takana valkoi-
sessa työasussaan, Oa hoiti tukkukäynnit, 
tilaukset ja henkilöstöasiat. Vuosia kaupalla 
myyjänä toiminut Irma Lindfors oli monel-
le kuin varaäiti tai –isoäiti, niin lämmin-
henkinen hänen vastaanottonsa kaupalla 
aina oli. Onpa Irmalle jätetty joskus kylän 
lapsia hetkeksi hoitoonkin. 1990–luvun 
lama ravisteli pientä kyläkauppaa, mutta 
ponnistelujen ansiosta se pärjäsi silloinkin. 
Oa alkoi laajentaa toimintaa myymällä 
myös laitureita.

JOULUIKKUNA 1981

Joulupäivät olivat pitkään ainoita päiviä  
jolloin kaupan ovet pysyivät suljettuna.

Joulupukki ilahdutti 
suvisaaristolaislapsia  

kaupalla 1980.
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minen ja mahdollisuuksia täynnä olevan 
tilan tyhjillään olo. Miiru tiesi, että Oa 
Sjöberg etsii kaupparakennukselle vuokra-
laista tarkoituksenaan saada Suvisaaristoon 
laadukas ruokakauppa – olihan rakennus 
sitä varten alkujaan tehty. Rakkaus hyvään 
ruokaan, kokemus ruokakaupassa työs-
kentelystä, sopiva elämäntilanne ja vahva 
tunne siitä, että tämä on hänen hetkensä 
tehdä pitkäaikaisesta unelmasta totta 
 saivat Miirun neuvottelemaan kauppatilan 
vuokraamisesta. Tehtiin suunnitelmia ja las-
kelmia. Tukiaisten auto seisoi usein kaupan 
pihalla. Huhut Suvisaaristossa yltyivät, ja 
jos sukunimesi oli Sjöberg, et voinut käydä 
lenkillä ilman, että vastaantulijat kyselivät 
kaupan tilannetta. 

Loppukevään ja alkukesän 2012 aikana 
kaikki tapahtui nopeasti. Kaupalla tehtiin 
remonttia, uusittiin kylmäkalusteita, mie-
tittiin nimeä ja palkattiin työntekijöitä.  
Miiru ja aviomiehensä Lauri sekä myyjät 
Axel, Freja ja Erika tekivät töitä yötä myö-
ten. Miiru suunnitteli perinteisen kylä-
kaupan nykyaikaisella vivahteella. Kaupasta 
tulisi saamaan myös lähi- ja luomuruokaa 
ja sen yhteyteen tulisi kahvila, josta saisi 
jatkossa lounasta ja catering-palveluita.

Juhannuksen alla, 20. kesäkuuta 2012  
seisoi kaupan oven takana iloinen väki-
joukko. Miiru katseli väenpaljoutta jännit-
tyneenä mutta innostuneena, ja kun kello 
löi kaksitoista, veti hän ensi kertaa päälleen 
työesiliinansa ja avasi Saaristokaupan ovet. 
Laitteet eivät heti toimineet, hintalappuja 
puuttui ja kassalle kerääntyi jonoa. Kauppa 
täyttyi silti kukista, ihastelusta ja iloisesta 
puheensorinasta. Joku säästi ensimmäisen 
kuittinsa muistoksi. Ei jäänyt epäselväksi, 
että tällaista ruokakauppaa kahviloineen 
Suvisaaristoon oli kaivattu. 

Kaupan ollessa puolisen vuotta tyhjil-
lään tuntui, että kylältä puuttui jotain.  
Huoli kaupan kohtalosta oli yhteinen ja 
osoitti, että Suvisaaristo tarvitsee keski-
pisteen, mikä sillä on vuosikymmeniä ollut. 
Kauppa on suuri osa kylän identiteettiä. 

Jotain vanhaa, jotain uutta. Vuonna 2012 
Facebook kertoo kalastajan juuri tuoneen 
Saaristokaupalle tuoretta kuhaa myyntiin. 
Tiskin takana palvelee taas Karin, Miirun 
vanhin tytär. Karinin ja Hanneksen taloa 
kunnostaa nyt kodikseen uusi nuoripari, 
vaalea saaristolaispoika perheineen 
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TUULIKKI KUUSISAARI on syntynyt vuonna 
1917. Hän on suunnitellut itse talonsa, 

rakentanut kivilaiturin yksin eläkkeellä, 
menestynyt yrittäjänä ja asuu edelleen, 
95-vuotiaana, yksin Espoon  Suvisaaristossa 
– eikä hän halua vieläkään pyytää apua. 
Mutta heleän ihonsa salaisuuden hän 
 suostuu kertomaan.

Bussipysäkiltä Skatantien risteyksestä 
alkaa kävelymatka, jonka Tuulikki Kuusi-
saari on taittanut tuhansia kertoja. Hän 
on asunut vajaan parin kilometrin päässä 
bussipysäkiltä yli 50 vuotta. Ensin kahden 
tyttären kanssa kolmestaan, sitten yksin.

Ja yksin hän asuu edelleen, 95-vuotiaana.
"Panen vastaan, jos meinaavat pois viedä."
Ja vielä vajaa vuosi sitten hän kävi kolme 

kertaa viikossa päivätansseissa Helsingissä, 
muun muassa Kampin palvelukeskuksessa 
ja Vanhalla. Ensin kävely, sitten bussimatka 
ja sitten tanssia.

"Kun tanssii, keho ei paina", Kuusisaari 
nauraa ja pyörähtää hiukan itse suunnit-
telemansa talon olohuoneessa. Sen lattiaa 
peittävät viherkasvit, seinillä ja pöydällä on 
valokuvia suvusta sekä onnittelukortteja. 
Kuusisaari on aina ollut aktiivinen, mutta ei 
muista riippuvainen. Miehiä on välillä ollut 
– muutama vuosi sitten löytyi yksi oikein 
hyväkin, Jukka. Tanssikaveri.

"Me sovimme niin hyvin toisillemme.  
Arvasimme mistä toinen tykkää. Ei sitä tar-
vinnut kysyä. Soitimme aina iltaisin toisillem-
me, että tiedetään toisen olevan kunnossa, 
kun Jukkakin oli jo yli 70-vuotias."

Mutta eräänä iltana pari vuotta sitten 
Jukka ei enää vastannut. Se muisto pysäyt-

tää vieläkin Kuusisaaren iloisen puheen.
"Jukka oli hyvä mies."

Mutta muuten Kuusisaari on pärjännyt 
hyvin ja mieluusti itsekseen. Hän on suun-
nitellut ja rakennuttanut itse talonsa. Rahat 
sitä varten hän hankki omalla kampaamo-
yrityksellään – sen työn hän osasi niin  
hyvin, että sijoittui yhdellä työllä viiden-
neksi maailmanmestaruuskilpailuissa.  
Taka huoneessa ja kotona hän suunnitteli  
iltaisin tulevaa asuntoaan millimetri-
paperille.

Rannassa olevan kivilaiturin hän rakensi 
eläkepäivillään, yli 70-vuotiaana – yksin. 

"Kymmeniä autokuormia, tuhansia kiloja 
tuli kiviä. Minä kärräsin ne sitten tuonne 
rantaan ja asettelin niin, ettei yksikään  
heilu kävellessä."

Mistä tällaisia naisia oikein tulee?
"Hangossa minä olen syntynyt, isä oli  

muurari, ja hyvä olikin. Sieltä tämä taitoni 
ehkä tuleekin: isä suunnitteli muille taloja, 
vaikkei hän ollut saanut mitään koulutusta. 
Minullekin koitui jonkinlaista luontaista 
ymmärtämystä. Seinän kivilaatatkin valoin 
itse ja pesin kiviä kynnet kuluneina."

Hangosta Tuulikki muutti 10-vuotiaana 
vanhempiensa kanssa Helsinkiin. Aviolii-
ton myötä hän päätyi asumaan Kisakylään 
ja Olympiakylään, joissa hän ensi töikseen 
etsi kasvimaan paikan viljelyilleen.

"Mutta halusin päästä suoraan luontoon 
kotoani. Siksi aloin etsiä sellaista tonttia, 
jossa olisi metsä ympärillä."

Sopiva löytyi Suvisaaristosta.  

ITSEN ISYYDEN  
 KOKO KUV  TEKSTI //  

RIKU SIIVONEN  

Tuulikki Kuusisaari (etummaisena oikealla)  
on työn ohella laulanut ja tanssinut läpi elämänsä. 
Tässä Kampin palvelukeskuksessa toimiva Vanhat 
Kurpat -laulunäytelmäryhmä.

Tontti oli niin tiheää metsää, että Kuu-
sisaari lainasi naapurilta kirveen, että sai 
raivattua tiensä tulevan talon kohdalle. Se 
miellytti silmää, ja Sandelin suostui myy-
mään tontin hänelle.

"Olen hiukan puunhalaaja. Tuossa bussi-
pysäkin vieressä on sellainen koivu, jota usein 
halaan."

Kuusisaarelle Suvisaaristo on ollut hyvä 
paikka asua, koska harva asia on muuttunut. 

"Tämä on saanut pysyä luonnontilassa 
aika paljon, kun täällä on niin isoja tontteja."

Aivan alkuaikoina ihmiset olivat tosin 
enemmän tekemisissä naapureiden kanssa. 

"Nyt kaikki ovat enemmän kodeissaan. 
Mutta niin olen minäkin", hän nauraa ja 
sanoo, ettei voimat ole alkuvuoden sairaala-
käynnin jälkeen oikein palautuneet.

"90-vuotiaaksi asti kaikki meni hyvin,  
nyt olen alkanut vähän unohdella asioita, 
joita minulle on juuri sanottu."

Suvisaaristossa hän on kuitenkin  
kasvattanut tyttärensä, joista toinen kuoli 
neljä vuotta sitten.

Sipi-tytär muistaa, ettei äiti ollut mikään 
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pullantuoksuinen. Äiti puuhasi omiaan, 
isompia juttua.

"Ei se leipominen olisi tainnut hänelle riittää."

Niin, tuskin olisi riittänyt. Kuusisaaren työ-
ura oli lopulta juuri niin pitkä kuin valtio-
johto nykyään unissaan toivoo. Ensin hän 
oli yksityisyrittäjä, joka työllisti muitakin. 

"Kampaajan työssä pitää olla kolme asiaa, 
jotta pärjää. Ammattitaito, hyvä silmä ja hyvä 
maku."

Viimeistä tarvittiin muun muassa silloin, 
kun muodissa oli šaahitar Farah Diban tu-
peerattu tukka. 

”Sellaisen halusivat myös maaseudun, 
no, pullukat tytöt, joille se ei yhtään sopinut. 
Yritin heitä puhua vähän ympäri”, Kuusisaari 
hymyilee. 

Hän jäi kampaajantyöstä normaalisti 
eläkkeelle, mutta pestautui heti toiselle 
töihin.

”Kiersin ovelta ovelle myymässä hieronta-
koneita. Olin Suomen paras myyjä. Ja vanhin! 
Lisäksi olin talossa pidempään kuin kukaan 
muu, 17 vuotta.”

Siinä sivussa hän on suunnitellut omia 
neulemalleja ja mattoja – ”huomaatko, sinun 
jalkojesi alla on yksi yli 60-vuotias matto,  
siinä on virkattuja kantarelleja”. Vaatteet 
ovat syntyneet bussimatkoilla, ilman kaavo-
ja, omasta päästä matkan varrella keksien.

Kuusisaarella on vain yksi selitys sille,  
miksi hän on saanut aikaan ja pärjännyt  
niin hyvin.

”Haluan tehdä vähän vaikeampia asioita. 
Toiseksi haluan tehdä kaiken johon ryhdyn 

hyvin, jopa paremmin kuin kukaan muu!  
Kun vanhusasiamiehen viran perustamiseksi 
kerättiin adressia muutama vuosi sitten,  
allekirjoituksia kertyi Suomesta 12 000.  
Minä keräsin niistä yli kuusituhatta!”

Toisekseen hänellä on ollut tanssin 
lisäksi toinen harrastus, joka on antanut 
voimia: laulu. Tuulikki Kuusisaari lauloi 
jo vuoden 1952 olympialaisten avajaisissa 
ja päättäjäisissä Suomen Laulu -kuoron 
riveissä. Ja vielä viime vuosina hän on ollut 
mukana Vanhat Kurpat -nimisessä laulu-
näytelmäryhmässä – näytellen ja laulaen 
soolo-osuuksia.

Aika paljon kaikkea yhteen elämään.
”Minä olen sinnikäs ja sisukas. Eikä lumi-

töitä ole kuin parikymmentä metriä tuohon 
parkkipaikalle. Siitä eteenpäin lumet hoitaa 
naapuri tuosta läheltä. Enkä minä halua 
oikein pyytää apua.”

Kuusisaari korostaa, että ihmisen 
kannattaa tehdä vain sitä, mistä tykkää 
erityisen paljon. Menneitä ei kannata jäädä 
vatvomaan. Ja nuorekkaana pysyy, jos pesee 
kasvonsa aina tilaisuuden tullen maa seu dun 
sadevedellä.

”Minua on joskus luultu 70-vuotiaaksi. 
Sadevesi on sen salaisuus!”  

—
Kirjoittaja Riku Siivonen on viestintä-
yrittäjä ja toimittaja, joka on johtanut 
Vanhat Kurpat -laulunäytelmäryhmää.
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—
Marianne ”Manne” Riley 
on asunut ulkomailla yli 40 
vuotta. Nykyisin hän asuu 
Belgiassa, mutta palaa 
aina kesäksi Suvisaaristoon 
Svartholmantielle, jossa hän 
on viettänyt lähes kaikki 
elämänsä kesät 40-luvulta 
lähtien.

parcell och sedan så småningom lösa in 
den. Dessa frontmannaparceller var i regel 
inte strandtomter men den här ligger på 
övre sidan av Svartholmsvägen där nedre 
sidan är en strandremsa, så smal att den  
inte kan användas som bostadsområde. 
Enligt köpeavtalet med familjen Juselius  
(Ab Sommar öarna upplöstes 1944) har 
tomterna rätt till brygg- och båtplats  
vid stranden. Huset byggdes på slutet  
av 1940-talet som en tidstypisk sommar-
stuga, en enklare version av ett frontman-

nahus. Arbetet utfördes av montörer från 
Telefon föreningen, både Åke och Dulle var 
anställda vid HTF.

Om sina minnen berättar Manne att 
Dulle och hon bodde i Åkes lider de första 
 somrarna i väntan på det egna huset. Då 
Dulle och Åke på dagarna var på arbete  
i stan tog moster Majlis hand om Manne, 
kusin Soli och lillkusinen Tom. Elektricitet 
drogs till husen först på hösten 1951.

Kurre, Stig, Kristina, Soli och Kari var 
någotsånär jämnåriga grannar med Manne, 
tillsammans gjorde de vad barn gör mest, 
lekte och förstås gjordes diverse hyss. Efter 
hand vidgades umgängeskretsen. Esbo IF 
hade en sommaröfilial, man sportade med 
Kaj och Guy som tränare på Sportplan på 
Svinö och deltog i tävlingar i trakten. Vid 
Sportplan bildades också gänget kring tåg-
vagnen, först med Dagny Staaf-Busch som 
ledare men så småningom klarade man sig 
på egen hand.

Manne berättar att de bodde på 
 Sommarö om somrarna och på påsklovet, 
ibland också under sportlovet, men då 
var det ruskigt kallt i huset som inte var 
vinterbonat.
 
I början av 60-talet hittade Manne och  
Phil varandra, hon nyutexaminerad diplom-
korrespondent från Hanken och han språk-
lärare från London, på en språkkurs för  

ren till Sommaröarna. Här är de intervjuade 
under flykten, litet bakgrundsfakta behövs 
för att ge en helhetsbild.

Det uhrska sommarstället finns på 
Bergö vid Svartholmsvägen. Tomten heter 
Sommar kulla men namnet används sällan,  
i dagligt tal blir det Sommarö eller Sävasund.  
Mannes mamma Inga (Dulle) var krigsänka 
och ensamförsörjare och hade själv inte  
möjlighet att köpa en frontmannaparcell.  
Saken ordnades ändå så, att hon fick dispo-
nera hälften av svågern Åke Strömbergs  

DE Som LEVER sitt dagliga liv någon  
annanstans i världen men som regel-

bundet återkommer till en fast punkt på 
Sommaröarna är väl ett slags flyttfåglar 
som vi välkomnar varje vår och ser flytta 
härifrån varje höst. Sådana är Marianne 
och Philip Riley. Sedan barndomen har vi 
känt Marianne som Manne, Uhr hette hon 
innan hon gifte sig. Nu är hon och Phil, med  
barnen Emily, Finn och Katja och med 
barnbarnen, trogna flyttfåglar som med 
osviklig precision anländer med somma-

H R H CK R L NGV G  
SOMM RG STER TEXT // 

FINN ERIKSSON

Sommarstugan i granskogen. 
Manne i mitten, på vänstra 
sidan systrarna Christina och 
Ulla S, på högra sidan Soli och 
Tom. På sydsidan en öppen 
veranda som inte syns på bilden 
(foto Åke).
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finländare i Oxford. Det nygifta paret  
bosatte sig i Jyväskylä, där Phil hade tjänst 
vid universitetet. Första barnet Emily 
föddes i Jyväskylä. Ganska snart därefter 
flyttade familjen till Wokingham i England, 
där Phil tog sin M.A. i lingvistik. I British 
Councils tjänst flyttade de sedan till Malta. 
Manne berättar att det brittiska militärsjuk-
huset var bäst och förmånligast där, men 
enbart för militärer med familjer. Phil  
befordrades hastigt till kapten, det gav 
Manne rätt till privatrum då Finn föddes 
och Phil daglig romranson då han sedan  
någon gång fick orsak att intas på sjuk-
huset.

Lagom innan Emily och Finn nått skol-
åldern erbjöds Phil en post vid universitetet 
i Nancy, Frankrike, och där bodde familjen 
i 35 år, ända tills alla barn var utflugna, 
också Katja som alltså föddes där. Under 
en tid hade familjen också ett fritidsställe 
i  Bouillonville, en pittoresk gammal by i 
Lorraine i norra Frankrike. Mormor Dulle 
besökte ofta familjen i Nancy, jul, nyår och 
andra helger. Men julen har också firats 
i Finland ett par gånger. Nuförtiden bor 
Manne och Phil i Bryssel. Phils arbete har 
fört dem temporärt till bl.a. Hong Kong,  
Nya Zeeland och Wien.

Under nästan alla år har familjen tillbringat 
somrarna på Sommaröarna. I Sävasund  
har tillbyggnader och förbättringar skett  
i takt med ökande behov. Redan på 50-talet 
byggdes den öppna verandan in och ett 
extra sovrum klämdes in i köket för att 
Manne skulle kunna bjuda sina väninnor  
på skidlov. Grannen Ville skötte byggandet. 
Då Emily och Finn var små byggdes huset 
till på längden (slutet av 60-talet, Helge, 
Benko och Kaj byggde). Sedan skaffade  
man borrbrunn ute och dusch inomhus 
(början av 90-talet, Krister byggde).  
Då barnen fick egna familjer byggdes en 

bastu med stort omklädningsrum och  
loft (slutet av 90-talet, Benko byggde  
igen, nu tillsammans med Micke). Till slut 
(2011) offrades det första sovrummet till 
toalett med WC och dusch i samband med  
anslutning till vatten- och avloppsnätet. 
Utedasset var genom tiderna en stötesten 
för alla urbana utländska gäster – att "gå 
bak knuten" var för dem helt enkelt inte 
möjligt.

På frågan vad Phil, storstadsbo  
av själ och hjärta, tänkte då han första  
gången kom på besök till Sävasund och  
konfronterades med alla Mannes galna  
vänner och släktingar börjar han litet  
försiktigt med att allt var väldigt nytt och 
främmande, han hade aldrig varit med om 
att leva vid och på vattnet, där man hade  
båtar som medel att ta sig från ett ställe  
till ett annat. Så berättar han om det första  
besöket. Mannes vänner ordnade kräft-
fångst. Phil hade ingen aning om vad "cray-
fish" är. Man väntade till mörkrets inbrott, 
sedan gav man sig iväg med en gammal 
livbåt till en ö, där klättrade man upp på  

ett berg (här gick hans fantasi på högvarv; 
vad är "crayfish"?). Sedan klättrade man ned  
på andra sidan till en sjö, man spred sig åt 
olika håll och sysslade med ficklampor, 
rop hördes i mörkret härifrån och därifrån, 
förvirringen var stor. Så småningom  
samlades man med ett byte av svartgröna 
odjur och sökte sig till båten och hemåt. 
Motorn krånglade förstås där mitt i mörka 
natten... Ett mera exotiskt mottagande 
kunde man knappast tänka sig. Kräftorna 
smakade sedan utmärkt, för att inte tala om 
allt som serverades till!

Om sin anpassning till att bo trångt och  
asketiskt med svärmor i huset minns Phil 
att han som enda manliga medlem i hus-
hållet fick vissa sanitära uppgifter på sin 
lott, som att bära in vatten och tömma  
tuppen, också att se till att det fanns ved 
för att hålla värmen uppe. Med london livet 
som referensram kändes det inte alltid  
angenämt och tycktes höra gångna århund-
raden till. Att såga och hugga ved gick med 
tiden allt bättre, då Åkes bastu brunnit var 

det Phil som sågade upp resterna till ved.
Efter att ha sett hur Åke och andra 

grannar tillbringade en stor del av tiden 
med fiske bad han Dulle skaffa ett fiskespö. 
Det tog en tid innan han kom underfund 
med det, men snart kunde han bistå till det 
som hushållet behövde i fiskväg. Senare 
har också Finn och svärsönerna gjort det. 
Åke hade nog gärna haft sällskap i sin båt 
men det kändes inte lockande; upp och ut 
i gryningen, som vägkost franska pastiller 
och Jaffa.

Vid ett vinterbesök var det glansis ända 
ut till havs. Att bege sig ut på skridskor  
kändes alltför utmanande men med spark-
stötting kunde Phil någotsånär hålla takt 
med det skridskoåkande sällskapet.

Som professor i lingvistik har Phil levt 
i en flerspråkig familj med huvudspråken 
engelska, franska och svenska, med finska, 
maltesiska och flamländska i omgivningen. 
På frågan om hur väl teori och praktik  
går ihop konstaterar han att den egna 
familjen och den flerspråkiga omgivningen 
i Finland, Belgien, Hong Kong och på Malta 

 En teckning och ett fotografi av huset från 
den 6 juni 1967. Konstnären, sommargästen 
Malcolm Yorke, satt ungefär där den nya 
vägen planeras i dag. Observera barn-
vagnen både på teckningen och på fotot, 
antagligen med Emily i (foto Dulle).
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har berett en genväg till problematiken,  
inspirerat till nya infallsvinklar och hjälpt 
att hålla teorierna inom realistiska  ramar. 
Det har varit till stor nytta då han  skrivit 
böcker i ämnet (bl.a. "The Bilingual Family", 
Edith  Harding and Philip Riley, Cambridge 
1986, 2nd  edition 2003, "Language, Culture 
and  Identity", Philip Riley, London 2007).

Äldsta barnet Emily utbildade sig till jurist i 
England och träffade Denis, fransman med 
tyska anor på mödernet, som studerade 
statsvetenskap i Nancy. De bor i Bryssel 
med barnen Robin, Eliot och Maud. Emily 
och Katja har två gemensamma företag  
(se pixielight.com och madebypixies.com).

Emily föddes i Finland, visserligen inte 
på Sommaröarna utan i Jyväskylä, och hon 
har starka emotionella band till Finland. 
Svenska är hennes modersmål – hennes 
moders mål – hon har tillbringat långa 
sommarlov i Sävasund genom åren och 
känslan för sommarstället är djupt rotad. 
Hon konstaterar att det hos henne är fråga 

om en sammansatt identitet, hälften av 
hennes föräldrars historia finns i Finland. 
Då hon möter finländare i Bryssel blir de 
ofta förbluffade över att en familj som  
utåt verkar så "fransk" har kopplingar  
till Finland.

Som barn var Emily mycket  imponerad 
av att huset Mommo Dulle låtit bygga 
var gjort av det material som HTF:s 
 importerade telefonkiosker varit packade i. 
Vilken återanvändning av resurser!  Lugnet 
och stillheten dominerar  barndomsminnena 
från de långa sommarferierna, simturerna 
och det man inte fick äta någon  annanstans; 
blåbärspajer, kräftor, kantareller... Livet med 
mormor och tillsammans med släkten  
i grannhuset, småkusinerna som ofta  
besökte sina far- och morföräldrar där.

Emilys och Denis' barn har kommit till 
Sommarö ungefär vartannat år, ibland hela 
familjen, ibland barnen tillsammans med 
morföräldrarna. I datorernas och video-
spelens tidsålder uppskattar de ännu enkla 
saker som att bada i havet och fiska. Äldsta 

sonen Robin har deltagit i  segelföreningens 
kurser. Robin och Eliot känner också 
barnen till Emilys småkusiner som hon 
umgicks med som barn. Tack vare de långa 
ferierna tillsammans med morföräldrarna 
tycks Emilys barn känna till och älska 
samma saker som hon själv älskade som 
barn och som hon föreställer sig att hennes 
mamma och mormor älskade. Det väcker 
starka känslor av något som ges vidare i 
generationer. Barnen själva säger att Finland 
och Östersjön är väldigt olika Belgien och 
det enda ställe där de har kunnat paddla, 
fiska, segla och simma i havet. De tycker 
om att vara på landet där man kan plocka 
svamp och äta blåbär direkt från buskarna. 
Dessutom är det hittills enda stället där 
toan varit en stor plastbytta. Det är något 
det!

På frågan om de gärna kommer till 
 Sommarö svarar barnen: jo, det gör de,  
de älskar Fazers choklad som man bara  
får där, och Oltermanni ost och att gå på 
Borgbacken i Helsingfors. Men det kan 
också vara litet tråkigt, om vädret är dåligt 
kan man inte simma, vänner har man inte 
och att lära känna andra barn är inte lätt  
då man inte talar finska eller svenska...  
Så ibland har de egna vänner med på resan.  
De gör gärna olika saker på olika ställen, för 
solsemestrar åker de gärna till Kanarieöarna 
och till Frankrikes atlantkust för att surfa 
på jättevågor. Till Finland kommer de också 
gärna men avståndet är stort och det finns 
många andra ställen man vill resa till.

För Denis betyder Sommarö natur och  
allt han inte har tid till i Bryssel som 
att cykla, jogga, promenera, simma och 
utveckla sin matlagningskonst baserad på 
lokala tillgångar (blåbärs "bavarois"!). Här 
kan han njuta av ett familjeliv som skiljer 
sig från det alldagliga. Han har också haft 
 intressanta mellanhavanden med finska  

läkare då han tyvärr drabbats av öronin-
flammationer vid simturer i Finska viken. 
Men övervägande positiva är erfaren-
heterna av Finland och Sommaröarna, 
bland favoriterna den årliga sommarfesten 
med lopptorg i Ladan, där Denis funnit 
verkliga skatter.

På en fråga om framtiden citerar Emily  
Abraham Lincoln: "Det bästa med framtiden 
är att den kommer med en dag i sänder".  
I dag är det möjligt att fira semestrar i  
Finland utan ansvar för underhåll av hus 
och trädgård. Medvetna om att "här och 
nu" inte räcker i evighet behöver Emilys 
familj lyckligtvis inte ännu ta ställning till 
vad som kommer att ske sedan.

Finn har prövat på olika yrken i  
restaurang- och hotellbranschen men nu 
är han fast förankrad som EU-tjänsteman i 
Lissabon, på Europeiska sjösäkerhetsbyrån. 
Cristina träffade han då han en tid bodde  
i Bryssel, som gifta flyttade de snart till  
hennes hemland Portugal. Dottern Emma 
fick i år en syster, Alice.

Finn har alltid haft ett speciellt  
förhållande till Finland och Sommaröarna. 
Han har inte besökt Sommaröarna sedan 
2004. Sedan dess har de gift sig, köpt eget 
hus i Portugal och fått två barn. Varje år har  
han tänkt: "Den här sommaren åker vi till  
Finland", men alltid kommer något annat  
i vägen. Han saknar Sommaröarna allt 
mera. Han är helt inställd på att ännu visa 
Cristina och flickorna sin familjs sommar-
hus med omgivningar, bara Alice blir  
litet äldre och kan uppskatta det till fullo. 
Hur de kommer att reagera på vädret  
och temperaturen oroar honom litet,  
sommaren i Finland motsvarar ungefär 
 vintern i Portugal. Myggorna, å andra sidan, 
är de nog vana vid. Så kan han lära sina 
döttrar att fiska, plocka svamp och blåbär 
där han själv lekte som barn. Och visa vad 

Familjebilder i gungan.  
Till vänster sitter Manne 
 med Finn i famnen, Emily  
sitter i mitten, Dulle står  
bakom. Mannes farmor  
Fanny och farfar Algot Uhr  
till höger på bilden residerade 
om somrarna på Paven, vi 
ESF:are minns den stränga  
men varmhjärtade ”Fru Uhr” 
som regerade i restaurangen  
(foto Phil).
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han egenhändigt fått till stånd, det var  
nämligen han som reparerade taket, satte  
in ny innerdörr i entrén, byggde sten-
trappan vid bastun och göt nytt landfäste 
till bryggan.

Katja har riktat in sig på fotokonst  
och grafisk design. Hon och Cyrille bor  
i Nancy. Dottern Rose fick också i år en 
syster, Zelie, så morföräldrarna Manne  
och Phil pendlar mellan Bryssel, Lissabon 
och Nancy förutom sina regelbundna  
visiter på Sommaröarna.

Från barndomens besök i Finland minns 
Katja hur man plockade blåbär och åt fil, 
båda otänkbara i Frankrike. Hon lärde  
sig till och med att sätta fil. Ett år kom  
familjen till Finland redan till påsken, Phil 
tog ledigt för att kunna skriva och Katja 
som då var  11 år fick lov att gå slutet av 
 terminen i Mårtensbro skola. Attityden och 
 stämnin gen i skolan var helt olika det hon 
var van vid i skolan i Frankrike. Man kunde 
dua lärare och tilltala dem med förnamn! 
Och så lärde Katja sig sången: Jag tror, jag 
tror på Sommarö... Alldeles lätt var det 
ändå inte att bli godtagen av kamraterna. 
Av finskan minns Katja orden "orava" och 

"pähkinätuutti". Tidigt på våren var naturen 
helt annan än den hon sett vid sommar-
besök tidigare. Att paddla med Canoa var 
härligt, också att följa fåglarnas vårbestyr.

Katjas familj har besökt Sommaröarna, 
Cyrille trivs utmärkt och hör nuförtiden till 
hushållets fiskare. Rose och Zelie kanske 
ännu sällar sig till dem?

Manne och Phil talar om vad de och  
deras otaliga utländska gäster, inklusive 
barnen och deras familjer, barnens och 
barnbarnens vänner, ser som unikt på 
 Sommaröarna. Alla tycks uppskatta  
naturen; skärgården och skogen som är 
nära överallt, grön och angenäm att röra  
sig i. Vi sommaröbor reflekterar sällan  
över att skog på andra håll oftast är  
ogenomtränglig, taggig och dessutom  
privat och inte sällan inhägnad, utan  
mossor och blåbärsris... Havet här är allt 
från lugna innervatten stegvis mot öppet 
hav, man kan välja var och hur man vill 
röra sig. Dessutom har man olika årstider, 
det ser visserligen inte alla sommargäster. 
Ljuset reagerar alla för, också Skagen och 
Provence är berömda för sitt ljus, men det 

Gruppbild ungefär från  
millenieskiftet. Katja med 
Robin i famnen, i bakgrunden 
Manne och Phil, i mitten 
Denis och Emily, Finn till  
höger. Trappan och entrén 
i det förstorade huset har 
byggts ungefär där stegen 
står på de gamla bilderna. 
(foto Katjas kamera).

här är något annat. Pricken på i:et då man 
visar stället för gäster är då älgfamiljen 
spatserar in från vänster.

Å andra sidan är den här rofyllda 
landsmiljön bara en halvtimmes resa från 
huvudstadens centrum med allt det bjuder 
av kommers, kultur och nöjesliv. Manne 
och Phil skämtar om deras problem; också 
ytligt bekanta som bjudits hit av artighet 
hotar komma på flera besök!

Ett mera reellt problem för dem som 
gärna sysslar med blomster- och annan  
odling, men vistas på orten en begränsad 
tid, är att man får undvika tidigt vårblom-
mande och sena höstarter. Äpplen mognar 
för sig själva, men i allmänhet blir det nog 
andra (fåglar?) som skördar.

Underhåll och reparationer försöker 
man klara av under sommaren, går det inte 
så kan man fjärrkommunicera nuförtiden 
och så ställer nog goda grannar och vänner 
upp när det kniper.

Att följa med vad som händer i regionen är 
inte alldeles lätt, kommunal planering kan 
emellanåt ge skrämselhicka. Så var det då 
det planerades båthamn och parkerings-
plats på stranden, men de förverkligades 
sedan på annat håll. Att ansluta sig till 
vatten- och avloppsnätet kändes i början 
som ett tvång, men det visade sig att det 
inte var svårt att komma överens om un-
dantag för sådana som bor på platsen bara 
en kort tid av året. Nu är det aktuellt med 
ny vägdragning längs tomtens övre gräns, 

precis utanför det som hittills varit fridfull 
gårdsplan (ungefär där konstnären satt då 
han tecknade bilden av huset).

Det hör väl till sakens natur att 
 sommar gäster inte ser särskilt positivt på 
förändringar överlag. Vi övergår till mera 
allmänna förändringar. Manne och Phil  
noterar att omgivningen inte mera är tyst 
som förr, nu blir maskiner, telefoner och 
diverse fartvidunder allt vanligare. Trafiken 
har ökat både till lands och till havs. Men  
alla förändringar känns inte så hotande.  
Nya fåglar har kommit under åren som  
svanar och storskarv. Fiskbeståndet har   
förändrats, gäddorna har ökat i antal,  
abborrarna minskat, sutare och gös har  
kommit i stället, torsken kom och  
försvann igen.

Till sist talar vi om vad sommaröstället 
betyder för Manne och Phil och om hur de 
ser på framtiden. De trivs med ett rörligt  
liv och har egentligen aldrig hunnit slå rot  
på allvar på något annat ställe. Den enda  
riktigt fasta punkten för dem är Sommarö, 
det har funnits där i bakgrunden hela tiden.  
Till och med människorna där är till stor  
del desamma som för femtio år sedan.  
De kan inte tänka sig att avstå från sitt  
"center of gravity". Men för barnen och  
deras familjer är Sommarö inte på samma 
sätt en fast punkt, att tänka sig att någon  
av dem tar över är nog inte realistiskt.

Under intervjun slår mig en tanke. Vi som  
är bosatta på Sommaröarna kan tycka att  
bofinkar och sädesärlor hör till de mest 
naturliga inslagen i vår sommar, men vad 
tycker finkarna och ärlorna själva? Man 
har forskat i fåglarnas flyttvägar och över-
vintringsorter, men har någon sedan Tope-
lius försökt se saken ur deras perspektiv? 
För hundrafemtio år sedan skrev han sina 
"Sylvias visor", det här är nu ett annorlunda 
försök 

\  5756  / ~ Elämää ja ihmisiä ~ ~ Liv och människor ~



En VäxAndE SKARA Sommaröbor söker sig  
till Vikingaborg varje tisdag kväll för att  

lära sig mera om förebyggande hälsa och  
att behärska sin kropp på en grundkurs i 
pilates. Dragaren Filippa Sjöberg har tre 
grupper med över 45 ivriga deltagare i 
åldern 30-70+ Verksamheten koordineras 
inom SViE. 

Vem är då denna energiska Filippa?
Efter att ha gått ut Mårtensbro, Sököviken 
och Brändö gymnasium beslöt sig Filippa 
att börja studera i Tekniska hög skolan 
 eftersom hon haft både lång matte och 
fysik i gymnasiet.

Redan under skoltiden hårdtränade 
Filippa paddling i det finska paddlings-
landslaget och var senare också medlem  
i den olympiska kommitténs träningsgrupp. 
På grund av en stundom alltför hård och 
intensiv träning kom Filippa att behöva 
fysioterapi. Behandlingsformen, och över-
huvudtaget terapeutisk vård, intresserade 
henne så pass mycket att hon beslöt att gå 
ett par kurser i ämnet. Hon hade som yngre 
också drömt om att bli läkare så detta steg 
var inte långt att ta. Lantmäteritekniken 
och teknologlivet fick ge vika efter ett halvt 
års studier och Filippa sökte in och fick en 
studieplats på Arcada inom fysioterapi.

Tack vare läkaren som skötte om OS-
träningsgruppen dit Filippa hörde, kom hon 
i kontakt med pilatesgurun Jarmo Ahonen, 

som kom att spela en avgörande roll för 
både Filippas hälsa och gryende intresse för 
pilates. Jarmo erbjöd henne möjligheten att 
bli lärling och kollega så snart hon avlagt 
sina studier vid Arcada. Nästa milstolpe 
på denhär vägen är årsskiftet då Filippa 
har avslutar sina pilatesstudier hos denne 
läromästare.

Vad är då pilates?
Pilates utvecklades ursprungligen av tysken 
Joseph Pilates. Han var klen och sjuklig 
som barn p.g.a. rakitis och astma, men 
beslöt att övervinna sina sjukdomar och 
började utveckla “The art of contrology” 

i början av 1900-talet, där han utnyttjade 
visdomar ur både österländsk och väster-
ländsk träningslära. Redan som liten 
kombinerade Joseph mental träning med 
fysisk ansträngning. Han upptäckte tidigt 
att man kan träna och förstärka sina djupa 
hållningsmuskler och därmed uppnå en 
bättre hållning och balans. Andningen 
spelade redan i begynnelsen en elementär 
roll och tankens kraft ansåg han vara minst 
lika viktig som fysisk styrka. Joseph Pilates 
insåg redan för hundra år sedan att fysisk 
träning hjälper till att förstärka kroppens 
immunförsvar. Som 15-åring tillfrisknade 
han och flyttade 1926 till New York där han 
blev en popular tränare för elitidrottare, 
dansare och skådespelare.

Vad driver Filippa?
Det är nog det förebyggande arbetet som 
känns mest fruktbart. Då adepterna på  
Vikingaborg ser kvällen som en skön 
träning kombinerad med social samvaro, 
så upplever Filippa att hon är på jobb då 
hon hjälper kursdeltagarna att använda 

sin kropp på ett hälsosamt sätt, bli kvitt 
spänningar och minimera risk för ensidig 
belastning, snedvridningar och slitage. 
Varje vecka orkar Filippa tålmodigt förbättra 
deltagarnas balans, påminna dem om den 
djupa andningen och kolla att de har en 
bra hållning med avspända axlar. Det råder 
ingen brist på goda råd både under och efter 
timmarna.

Veckodosen av pilates innehåller både 
enklare och tyngre övningar, vilket är bra 
eftersom klientelet är synnerligen hetero-
gent. Undervisningen sker på svenska men 
Filippa korrigerar omedelbart alla felaktiga 
rörelser och instruerar individuellt på båda 
inhemska språken.

Övningarna föregås av en kort teoridel 
där Filippa förklarar så alla fattar vad det är 
som är “grejen” med en viss rörelse. Filippa 
är alltid intresserad av att höra var folk 
känner av rörelserna och hon frågar ofta 
om rörelsen känns på ett visst ställe varpå 
mycket ärliga och spontana kommentarer 
har orsakat många glada skratt. Men ett 
gott skratt förlänger ju också livet och 
tränar många muskler!

Hur laddar läraren själv upp?
Privat laddar Filippa sina batterier genom 
en mångsidig motion vars målsättning är 
att ge energi åt kroppen både fysiskt och 
psykiskt. Det är definitivt slut på den typ av 
hårdträning som hon tidigare slet med där 
man fokuserar på bara en del av kroppen. 
Filippa trivs bäst ute i naturen och speciellt 
i närheten av havet. Eftersom hon flyttade 
bort från Sommarö 2011 spelar somrarna 
ute på holmen numera en stor roll. Lugna 
paddlingsturer känns också bra vid vackert 
väder och tillsammans med goda vänner 

PIL TES P   
VIKING BORG 
  
TEXT // CATARINA EKLÖF-SOHLSTRÖM
FOTO // ANNA SOHLSTRÖM
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Hei, kuka olet ja mitä harrastat? 
Olen Satte, 14-vuotias peruskouluopiske-
lija ja harrastan vapaapalokuntaa, VPK:ta 
nuoriso-osastossa. Kotipalokuntani on 
Sökö-Sommarö FBK VPK, joka Espoossa 
sijaiten kuuluu Länsi-Uudenmaan pelastus-
laitoksen piiriin. 

Mistä sait ajatuksen liittyä  
VPK:hon ja mikä on saanut  
sinut jäämään sinne? 
Ajatus vapaapalokuntatoimintaan liitty-
misestä lähti varmaan toiveammatistani ja 
halusta auttaa ihmisiä. Palokunnassa fiilis 
on aina innostunut ja odottava; mitä seu-
raavat treenit tuovatkaan tullessaan ja mitä 
uutta siellä taas oppii. Treeneissä tunnen 
olevani oikeassa paikassa, siellä minne kuu-
lun. Palokuntaharrastukseni on osa omaa 
persoonaani. Harrastukseen jäämistä ovat 
edesauttaneet uusien kokemusten saami-

tavat toisiaan tarpeen tullen. Myös kaverit 
ovat omassa palokunnassa tärkeällä sijalla.

Tätä onkin palokuntatoiminta parhaim-
millaan, että puhalletaan yhteen hiileen ja 
autetaan kaveria tilanteessa kuin tilanteessa.

Palokuntaporukassa on se hyvä  puoli, 
että siellä uskaltaa mokata. Virheiden teke-
mistä ei katsota pahalla, vaan pyritään 
kannustamaan yrittämään uudestaan. 
Kouluttajillemme on tärkeää, että nuoret 
tulevat toimeen keskenään.

Mieleenpainuvin  
kokemus harrastuksessa? 
Hyvin mieleen jäänyt kokemus on ensim-
mäiset pintapelastusharjoitukseni, joita 
olin odottanut kovasti. Olin nähnyt pinta-
pelastuksesta pätkiä tv-sarjassa Pelastajat ja 
aihe tuntui mielenkiintoiselta. Laitoimme 
tapamme mukaan aluksi varusteet ja sitten 
lähdimme palokunnan lähellä sijaitsevalle 
rannalle. Aluksi kouluttajat vetivät meille 
teoriaa laiturilla ja sitten vanhemmat nuo -
ret pääsivät kokeilemaan veteen asti. Me 
nuoremmat junnut jäimme rannalle köyden 
kanssa. Siitä lähtien pintapelastusharjoituk-
set ovat olleet minulle se ykkösjuttu.

Aiotko jatkaa harrastuksesi  
parissa myös aikuisena? 
Haaveenani on aina ollut päästä palo miehek-
si ajamaan keikkaa höökin ja ambulanssin 
kyydissä. Unelmauravalinta on siis ainakin 
tällä hetkellä selvä. Tarkoitus olisi myös 
liittyä palokuntamme hälytysosastoon heti 
täytettyäni kahdeksantoista, että palokunta-
meiningeillä mennään jatkossakin!  

Sanastoa

VPK: Vapaapalokunta eli palokunta, jonka 
henkilöstö suorittaa palo- ja  pelastustoimen 
tehtäviä vapaaehtoisesti. Useimmilla 
vapaapalokunnilla on sopimus paikallisen 
pelastuslaitoksen kanssa pelastustehtävien 
hoitamisesta, jolloin käytetään myös nimi-
tystä sopimuspalokunta. 

SSVPK: Sökö-Sommarö FBK VPK - eli  
kotoisammin Suvisaariston VPK. Suvisaaris-
ton VPK on myös  sopimuspalokunta; sillä 
on sopimus Länsi-Uudenmaan pelastus-
laitoksen kanssa pelastustehtävien hoitami-
sesta. 

Pintapelastus: Pelastustehtävä veden  
pinnalta tai välittömästi pinnan alta.  

Pelastussukellus: Pelastustehtävä  
syvemmältä vedestä.

Hööki: Paloaseman ensisijainen  
sammutusauto (aik. hyökkäysauto).

LU: Länsi-Uudenmaan pelastuslaitos.  
Esimerkiksi SSVPK:n höökin kyljessä lukee 
”LU 331”. Tässä 33 on paloasematunnus ja  
1 kertoo, että kyseessä on sammutusauto.

Alkusammutus: Juuri syttyneen tulipalon 
sammutustoimet, jotka tehdään ennen  
pelastuslaitoksen sammutusyksikön  
paikalle tuloa.

Ensivaste: Äkillisesti sairastuneelle tai louk-
kaantuneelle potilaalle annettava hätäensi-
apu, jonka antaa potilaan ensimmäiseksi 
tavoittava pelastustoimen yksikkö. Tällainen 
yksikkö voi olla esimerkiksi SSVPK:n palo-
auto tai vene.

nen ja se että oppii taitoja, joilla kykenee 
auttamaan toisia. Tästä hyviä esimerkkejä 
ovat alkusammutus ja ensiapu. Sitä paitsi 
opituista taidoista on hyötyä myös tulevai-
suudessa.

Mikä omassa  
kotipalokunnassasi on hyvää? 
Parhaita puolia omassa palokunnassani ovat 
sen hyvä yhteishenki ja se, että kaikki aut-

H LU UTTAA VEI  
NUOREN P LOKUNT N 
 TEKSTI // AINO TAKALA & IIDA THORMAN 
KUVAT // SÖKÖ SOMMARÖ FBK VPK, MATTI TURUNEN
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EnSImmäISEn hAVAInTonI retkiluistelijoista  
tein työhuoneen ikkunasta joskus Suvi-

saaristoon muuton jälkeen 90-luvun lopulla. 
 Letka pujotteli Suinonsalmen sillan suuntaan 
kuin hypnoottinen tanssiesitys, kiemurrellen 
äänettömästi kimaltavalla jääkentällä. Kuva 
painui mieleeni ja kas, pian kyläkaupasta 
löytyivät ikiomat välineet. Kohta olin pahan 
kerran koukussa tähän hurmaavaan koti-
seutulajiin.

Suvisaariston alue on yksi  retkiluistelun 
taivaista – silloin kun olosuhteet ovat myötä, 
on pakko lisätä. 1990-luvulla ja 2000-luvun 
alkuvuosina ne olivat: jääpeite syntyi yleensä 
varhain, ja toistuvat lämpimät läntiset ilma- 
virtaukset puhdistivat jäät lumesta ja pakkas-
poika jäädytti pinnat taas koviksi ja kirkkaik-
si. Varhaiset retkiluistelumuistoni alkavat 
säännönmukaisesti Suinonsalmen hiekkaran-
nalta, josta kiidettiin alkukaudesta avoveden 
reunoille ulkosaarten tienoille ja  myöhemmin 
talvella Porkkalanniemen reunoja aina 
Rönnskärin majakalle saakka. 

Luonnonjäät
Retkiluistelun viehätys kiteytyy kolmi-
yhteyteen luonto, liikunta ja hyvä seura. 
Luonnonjään vuoden- tai oikeammin 
talvenkierto on maapallon ihmeistä suu-
rimpia ja merkillisimpiä ja tarjoaa lisäksi 
suurenmoisia elämyksiä, joista  kotisoffalla 
jää paitsi. Luistelu on vauhdikasta ja pitkä-
kestoista liikuntaa, joka kehittää koko 
kehoa ja sopii kaikille. Turvallisuussyistä 
retkillä ei koskaan luistella yksin. Niiden 
järjestämisen tekee ylipäänsä mahdolliseksi 
tiivis yhteistyö ja jäätiedustelu. 

Mahdollisimman lyhyt piipahdus jään 
fysiikkaan: Veden ominaisuuksiin kuuluu, 
että se on painavimmillaan +4 asteessa,  

siis reilusti jäätymispisteen yläpuolella. Jos 
veden tilavuus olisi pienimmillään jäätymis- 
pisteessä, vedet jäätyisivät pohjasta pinnan 
suuntaan, eikä meillä olisi jääkenttiä vesis-
tö jemme katteena (eikä  maapallolla sen 
paremmin elämää, mutta se on koko naan 
toinen juttu). Myöhäissyksyllä vesistöissä 
käynnistyy kerrostumiseksi kutsuttu ilmiö, 
jossa vesimassat sekoittuvat pystysuun-
nassa, kun pinnassa 4-asteiseksi jäähtynyt 
vesi alkaa vajota pohjaa kohden.  Prosessi 
jatkuu, kunnes pinnalla oleva vesi on plus 
nolla -asteista. Sitten se – retkiluistelijan 
kannalta parhaassa  tapauksessa – luovuttaa 
niin paljon energiaa, että muuttuu miinus 
nolla -asteiseksi eli jäätyy. Jäätä muodostuu 
optimaalisissa olosuhteissa pilvettömällä 
pakkassäällä 0,25–0,3 mm/pakkasaste, eli 
10 asteen pakkasella 2,5 cm vuorokaudessa. 
Tässä vaiheessa retkiluiste lija alkaa pakata 
reppuaan, sillä jo 5 cm (makean veden) jää 
kantaa luistelijan.

Olosuhteet ovat harvoin aivan ihanteel-
liset, suolaisella vedellä on omat ominai-
suutensa ja jäätymiskaavansa ja lisäksi jään 
kantavuuteen vaikuttavat monet paikalliset 
tekijät. Jään ja omien luistelualueiden tunte-
mus selittää kuitenkin sen, miksi näemme 
uusilla jäillä ensimmäisinä juuri retkiluis-
telijat.

RETKILUISTELU   
SUVIS RISTOSS  
 
 
TEKSTI JA KUVAT //  
TAINA KINNUNEN
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Talven mittaan jääkentät kasvavat ja muut-
tuvat. Ensimmäisen mustan teräsjään päälle 
syntyy lumesta sulanutta huokoisempaa 
kohvajäätä. Alkukauden tuuliavannot jää-
tyvät umpeen, mutta täplittävät yhä selkiä. 
Retkiluistelijoiden lähtöpaikat siirtyvät 
yhä ulommaksi, lähelle viimeksi jäätyneitä 
selkiä. Lumi ehkä peittää jäät, mutta  
talven selän taituttua uusia luistelumahdol-
lisuuksia avautuu jään pinnan paljastuessa 
vesisateitten ja lämpimän tuulen ansiosta, 
tai sitten laivaliikenteen jättämiin, uudel-
leen jäätyneisiin railoihin ja vedenpinnan 
vaihtelun muodostamiin rantojen reuna-
paanteisiin.

Kevätjäät ovat retkiluistelijan toinen 
huippusesonki ensijäiden ohella. Kun jää - 
kentät alkavat huveta, aurinko  sulattaa 
päivällä jään pinnan ja yöpakkanen puoles-
taan viimeistelee sen kukonlaulun aikaan 
heränneen luistelijan iloksi. Kevätjäillä 
on kuitenkin oltava tarkkana: jään kanta-
vuus vähenee päivän mittaan, ja tuuli sekä 
virtaukset vievät jäälauttoja ja  mahdollisesti 
myös varomattoman jäällä liikkujan men-
nessään.

Retkiluistelijan turvallisuuden takaavat 
oikeat välineet sekä ennen kaikkea taito 
käyttää niitä. Jään läpi pulahtaminen eli  
plutaus ei ole tarpeen, kun luistelija osaa 
lukea jäätä sekä silmämääräisesti, luistimen 
ääntä kuunnellen että jääsauvan avulla.  
Plutaukset eivät ole seuran retkillä tavalli-
sia, edellisen kauden tilastojen mukaan 
sellaisen todennäköisyys yksittäisen osal-
listujan kohdalla oli kerran 8000 luistelu-
kilometrin matkalla! Kaikkeen on kuiten-
kin varauduttava, joten luistelijalla on aina 
kaulassaan jäänaskalit ja repussa eväiden 
lisäksi täydellinen varavaatekerta vesitii-
viisti pakattuna.

Suomen retkiluistelijat /Finlands lång-
färdsskrinnare perustettiin muutaman luis-

telukärpäsen pureman entusiastin voimin 
20 vuotta sitten vuonna 1992. P-O Sjöberg, 
yksi perustajajäsenistä, toi ensimmäisenä 
liikkeensä hyllyille uudenlaiset pitkät ja suo-
ralinjaiset luistimet retkiluistelun mekasta 
Ruotsista, jossa harrastus oli levinnyt laajoi-
hin luistelijajoukkoihin ilmaston lämpene-
misen alkuvuosikymmeninä.

Seuran jäseniä on koko maassa noin  
2500, joista suurin osa vielä  toistaiseksi 
pääkaupunkiseudulla. Uuden jäsenen perus-
koulutukseen kuuluvat tulokasluento ja 
tulokas retki, joiden suorittamisen jälkeen 
voi osallistua seuran järjestämille, koulu-
tettujen retkenvetäjien ohjaamille retkille. 
Seura kouluttaa jäseniään myös omatoimi-
seen luonnonjäillä liikkumiseen.

Tietoa retkiluistelusta ja Suomen  
retkiluistelijoista löytyy sivustolta  
www.skrinnari.fi.

Minulle luistelukentistä rakkain on sirpa-
leinen Suvisaaristo lähialueineen. Matalat 
sisälahdet jäätyvät ensin ja usein olemmekin 
avanneet meriluistelukauden Moisöfjärdenillä. 
Seutu on mitä parhain laboratorio jään elin-
kaaresta kiinnostuneelle luistelijalle: jääkentät 
syntyvät, kasvavat ja vihdoin keväällä murtu-
vat ja sulavat tietyssä järjestyksessä, virtaukset 
ja veden korkeuden vaihtelu pitävät salmia ja 
matalikkoja avoimina usein pitkälle sydäntal-
veen. Tuuliavantoja ja muita arvoituksellisia 
jääilmiöitä alueella riittää, puhumattakaan 
ahtojäiden veistospuistoista, joiden keskellä 
joinakin talvina on tilaisuus kierrellä. Vähittäi-
nen jäidenlähtö muuttolintuparvineen on aina 
yhtä sykähdyttävä kokemus. Talvinen luonto 
on tulvillaan pieniä ihmeitä.

Edellisinä lumisina talvina emme ole juu-
rikaan saaneet nauttia lähijäistä. Mutta kuka 
tietää, ehkä juuri tänä talvena saamme taas 
juhlia pitkää retkiluistelukautta 
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mahdollisuus harrastaa lajia kullekin sopi-
valla tasolla ja edetä omalla oppimispolulla. 
Niinpä varsinaisten purjehduskurssien 
lisäksi eritasoiset valmennusryhmät pyö-
rivät aikaisesta keväästä pitkälle syksyyn. 
Ryhmissä lapset pääsevät treenaamaan pur-
jehdusta oman oppimispolkunsa  
mukaisesti: nuorimmat aloittavat vesi-
elementtiin ja veneeseen tutustuen, jonkin 
verran kokemusta omaavat harjoitteluun  
ja kilpapurjehdukseen tutustuen, ja koke-
neimmat aktiivisesti treenaten ja kisaten. 

SM-kisaleirin tunnelmia.

Sommaren 2012 - Det bästa  
med seglingsskola/segling var...

ESF:n valmennuspäällikkö Erica Bäck-
ström toivoo, että mahdollisimman moni 
pääsisi mukaan keskiviikkoisin.

"Perinteiset keskiviikkopurjehdukset  
ovat tärkeä osa seuran toimintaa. Junioreille 
ja heidän perheilleen keskiviikot tarjoavat oi-
van mahdollisuuden tutustua lajiin ja seuran 
toimintaan". Erica painottaa, että purjeh-
duksen ei tarvitse olla vain kesä harrastus. 
ESF:llä on toimintaa ympäri vuoden. Osa 
toiminnasta järjestetään yhteistyössä mui-
den seurojen kanssa, esimerkiksi yhteinen 
kuntosalivuoro melontaseura Canoan 
kanssa.

"Eri valmennusryhmien jäsenet voivat 
pitää yhteyttä ja harjoitella purjehduskauden 
jälkeenkin seuran salivuoroilla ja jumpissa. 
Jumppia on myös aikuisille jäsenille", Erica 
vinkkaa. 

Ranking-tason junioreiden talviharjoit-
telun lisäämiseksi ja kilpailukokemuksen 
kartuttamiseksi ESF järjestää Talviturnee 
2012–2013 -kiertueen ulkomailla. 

Ensi kesänä on suunnitelmissa jatkaa 
aikuisten purjehduskursseja. Aikuisten 
kursseille kaivataan lisää osallistujia. 

"Meillä on pienet, enintään kuuden  
henget ryhmät, ja osaavat ohjaajat. Kurssit 
ovat ruotsinkielisiä, mutta tarvittaessa oppia 
saa suomeksikin. Opetusta voidaan jousta-
vasti räätälöidä osallistujien tason mukaan. 
Rohkeasti mukaan", Erica toivottaa.

Talven aikana Pavenille nousee Harrys 
Paviljong, uusi paviljonki erityisesti junio-
reiden käyttöön. 

"Odotamme innolla ensi kesää ja sitä,  
että pääsemme käyttämään uutta paviljon-
kia", Erica iloitsee.

Mera info om seglingskurser:  
www.esbosegelforening.fi 
Träningschef Erica Bäckström,  
050–574 7513  
eller erica.backstrom@kolumbus.fi.

Esbo Segelförening omaa pitkän 
 historian lasten ja nuorten purjehdus-
opetuksen järjestämisessä. Vuonna 2012 
purjehdusoppia ESF:ltä sai junioreiden 
lisäksi joukko purjehduksesta kiinnostu-
neita aikuisia. 

L UKUISA JoUKKo LApSIA JA nUoRIA tutustui  
purjehduksen saloihin  Suvisaariston 

vesillä purjehduskaudella 2012. ESF tarjosi  
seuran juniorijäsenille viisi noin viisipäi-
väistä alkeis- ja jatkotason purjehduskurssia 
optimisti- ja Zoom8-jollilla kesä-elokuussa. 
Aikuisille – myös seuraan kuulumattomille 
– purjehdusoppia oli tarjolla 606-veneillä 
alkeiskurssina neljän illan iltakurssilla tai 
kolmen päivän päiväkurssilla. 

Seuran tavoitteena on tarjota purjeh-
duksesta kiinnostuneille lapsille ja nuorille 

Purjehduskurssien ja valmennusryhmien 
lisäksi oppia saattoi hakea optimistijolla-
leireiltä ja kilpailuista. 

Keskiviikkopurjehdukset tärkeä  
osa junioreiden harjoittelua
Keskiviikkoisin ESF:läiset kokoontuvat 
Pentalan saaressa sijaitsevalle seuran 
purjehdus paviljongille Pavenille, josta kes-
kiviikkokisa starttaa. Kisassa on omat sarjat 
seuran yleisimmille veneluokille. Junioreille 
on keskiviikkoisin tarjolla ohjatut harjoi-
tukset ja mahdollisuus osallistua kisaan. 

...att vara med i FM och  
 klara sig bra i hårt väder   
 Henrik, 12 år

...att delta i onsdagsseglingar  
 och få nya kompisar  
 Katarina, 8 år

...att ha sakkunniga ledare och  
 få säkerhet i båthanteringen 
 Freddy, deltagare i vuxen kurs

...onsdagar på Paven, att få  
 segla, ha roligt med kompisar  
 och äta goda berlinermunkar!  
 Matias, 9 år 

...att få segla, stjälpa, spela evighets- 
  brännboll mellan seglingarna,att  
 jag inte så ofta blev sist/ några  
 gånger  blev femte eller sånt,  
 delta i FM, vinna Simon Karlemo!  
 Lovisa, 9 år

...att lära mig segla bättre,  
 stjälpa, få nya kompisar  
 och simma på Paven  
 Emil, 8 år

TUULT  PURJEISIIN  
PURJEHDUSKOULUST !
Esbo Segelförening -purjehduskoulun  
kuulumisia 2012 TEKSTI // SUSANNA WINQVIST

KUVA // PONTUS KARLEMO
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S UVISAARISToLAInEn mELonTASEURA Canoa on 
viettänyt 80-vuotisjuhlavuottaan. Kakku-

kahvit tarjosimme vajallamme hei nä kuun 
alussa perinteisen Suvisaariston ympäri-
melonnan yhteydessä. Lisäksi järjes timme 
seuran jäsenille illallisen Saaristo ravintola 
Pavenilla kauniina syyskuun iltana. 

Kesän aikana on tehty töitäkin, on järjes-
tetty melontakursseja lapsille, perheille ja 
aikuisille. Kesätiistaisin on vajalta lähdetty 
ohjatuille iltaretkille ja torstaisin on jäsenillä 
ollut mahdollisuus kehittää melontatekniik-

Ahvenanmaa, 3. retkipäivä:  
Söderklobben–Buskhäran–Svartstenarna– 
Väderskär–Måsskär / 38 km
–––
”Koska luvassa oli leppeämmän tuulen päivä 
ja suuntana Vederskär, tsemppasimme aamu-
toimissa ja pääsimme lähtemään ’ajoissa’. 
Porskäriltä suuntasimme kohti läntisen ula-
pan ainoaa korkeampaa saarta, jonne olikin  
6 km matka. Jopa meille nirsoille merimelojille 
on Buskhäran unelmien ulkosaari: matala 
suojaisa laguuni, kirkas puhdas vesi, rakko-
levää eikä limaisista rantalevistä tietoakaan, 
punertava silokallio, jokunen siirtolohkare, 
runsaslajinen linnusto… osa linnunpoikasista  
pällisteli meitä niin kuin eivät olisi isoja ihmis - 
kömpelyksiä ikinä nähneetkään. Jumituimme 
Buskhäraniin pitkäksi aikaa eikä sieltä olisi 
tehnyt mieli lähteä pois ollenkaan. Yöpyminen 
olisi ollut hankalaa, riippumajoitteelle paikat 
kortilla (2 pientä puuta) ellei sitten roikkuisi  
kallionkoloissa ajopuun varassa. Lounas-
paikkamme Svartstenarna oli karu, puuton, 
rosoisten kallioiden luotorypäs 4 km  päässä 
- lyhyt stoppi ennen reilun 8 km ylitystä 
Rödskärs fjärdenille.

Avovesiosuudella tuuli oli alkuun leppeä, 
3–4 m/s, ja iltaa myöten alkoi hiukan yltyä  
- ensin 5–6 m/s, ja Rödskärin jälkeen 6–7 m/s 
kääntyen etelään. Erilaiset tiirat seurasivat 
meitä ja huvittelivat tekemällä syöksyjä  
ympärillämme. Ulapan ympäröidessä meitä 
joka puolelta oli avaruuden tuntu ihastutta-
vaa, vaikkakin matka oli vielä pitkä. Saavu-
timme etelätuulen siivittämänä Väderskärin 
pohjoisen kautta. Melojiakin näkyi – eräopas-

kaansa. Kesäkauden retkistä mainittakoon 
päivän retki Siuntionjoelle, jossa pääsimme 
melomisen lisäksi tutustumaan upeaan 
Sjundbyn linnaan. Jussarön monipuolinen 
luonto ja kaivoshistoria tuli tutuksi Tammi-
saaren saaristoon suuntautuneella viikon-
loppuretkellä. Elokuussa lähdettiin vielä  
9 päivän retkelle Ahvenanmaan saaristoon, 
josta tässä yhden päivän herkkupala.  Koko 
juttu on luettavissa Canoan retkiblogissa 
osoitteessa: http://retkimelojat.blogspot.fi

kurssi piti majaa saaren eteläkallioilla. Pirjo,  
Elina ja Sami kiipesivät länsipuolen kallioi-
den yli kohti Myrskyluodon Maijan karua 
kotitupaa Jarkon pitäessä ruokataukoa 
tuulensuojassa.

Seuraavaksi päiväksi oli luvassa kovaa 
tuulta. Yöksi tiedettiin jo odottaa rankkaa 
sadettakin. Suuntasimme etelään Måskärille, 
jonne pääsimme vasta hämärässä. Ensim-
mäisten sadepisaroitten ropsahdellessa oli 
teltta ja riippumajoitteet onneksi lähes pysty-
tetty. Pirjo ryömi iltaruokansa kera makuu-
pussiin pois villiintyneiden hyttysten armoilta,  
mutta muut keittelivät illallistaan tunnelmal-
lisesti pressun ja männikön suojassa. 
Myöhem min yöllä meri möyrysi ja satoi niin 
rankasti, että tuuleen ja tuiverrukseen heräsi. 
Vaakasuoran sateen johdosta makuupussitkin 
kostuivat – Elinan pussista jalkopää, ja Pirjo 
sai nukkua lähes lätäkössä istuen. Rantalepi-
kon näköalapaikka kostautui.”

Positiivinen asenne ja tarkoituksenmukai-
set varusteet pitävät huolen siitä, että me 
retkimelojat emme anna sateen masentaa. 
Ja sehän ei ole salaisuus, että saaristossa on 
sadepäiviä vähemmän kuin mantereella 

TERVEISI   
MELONT VESILT  
Canoa täytti pyöreitä vuosia 

TEKSTI //  
TEA LINDSTRÖM

Canoan 80v-juhlissa riitti  
kakkua koko kylälle.  
Kuva Susanna Winqvist.

Retki-idylliä.  
Kuva Elina Routto.
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V LMENT J N  
MIETTEIT  TEKSTI // LOTTA WALINEN

KUVAT // JENNI WALINEN

mälle avovesileirille Porin Ahlaisiin saimme 
4 innokasta melojaa mukaan! Onneksi 
innostus ja halu kehittyä jatkuivat läpi koko 
kauden, ja monta kertaa sain lisätä treeni-
ohjelmaan treenejä tai tehoja. Vaikka kovat 
treenit olivatkin usein yllättävän tykättyjä, 
niin suurinta suosiota kesän harjoituksissa 
näytti kuitenkin keräävän viikoittaiset tek-
niikka- ja tasapainotreenit: ensin noin puoli 
tuntia tekniikkaharjoitteita kuivalla maalla, 
sitten saman verran tasapainoharjoitteita  
ja pieniä kisailuja vesillä. Usein tämä jälkim-
mäinen osuus kuitenkin tuppasi venymään 
pidemmäksi, kun haluttiin vielä kerran ko-
keilla kiikkerämpää kajakkia tai laittaa mela 
kajakin alta kaatumatta. Vaikein temppu 
näytti olevan yhdellä jalalla  kilpakajakissa 
seisominen, mutta kovan harjoittelun 
jälkeen pari pystyi siihenkin! Onneksi kesä 
oli lämmin, sillä tasapaino-osuudessa ei väl-
tytty kaatumisilta – joka viikko ainakin pari 
melojaa kaatui. Edes minä valmentajana en 
säästynyt aina kuivana. Tarkoitukseni oli 
seistä laiturilla, jakaa neuvoja ja tyhjentää 
kaatuneiden kajakkeja, mutta välillä lupau-
duin itsekin tekemään jotain, jos treeneihin 
osallistuvat juniorit uskaltautuivat kokeile-
maan jotain uutta. Ja sekös vasta hauskaa 
olikin, kun valmentaja kiipesi märkänä ylös 
vedestä laiturille! 

Hauskaa tuntui olevan myös kilpailu-
reissuilla, joita canoalaiset tekivät ahkeraan 
tänä kesänä. Erityisen hienoja hetkiä olivat 

ne hetket, kun joku ylitti itsensä tekemällä 
paremman tuloksen kuin viime kerralla, 
kun miehistökajakit sujuivat hyvin ja kun 
joku ylsi palkintopallille! Pääsimmepä myös 
juhlimaan vanhan ennätyksen  rikkomista, 
kun uusi kirjattiin canoalaisen nimiin. 
Ryhmähenki on ollut hyvä ja kisoissa näkee 
pieniä oransseja kannustusjoukkoja, kun 
canoalaiset käyttävät ahkerasti seuran uusia 
oransseja edustusvaatteita. 

Kausi meni siis kokonaisuudessaan 
hyvin ja pieni seurueemme pärjäsi hienosti 
kisoissa: Canoa sijoittui toiseksi niin Pihla 
Cup -kilpailujen yhteispisteissä kuin myös 
Nuorten Mestaruuskilpailuissa! Meidän 
haasteemme ei olekaan ”laatu” vaan määrä: 
lasten melontakursseilta ja maanantai- 
melonnoista olisi hyvä saada lisää inno- 
kas ta porukkaa mukaamme kilpailuihin! 

Ensi kesää ja uusia melojia odotellessa.

Tämä KESä oli minulle hieman erilainen 
kuin ennen: vaikka olin itse lopettanut 

aktiivisen kilpailemisen ratamelonnassa, olin 
mukana lähes jokaisessa Suomessa järjestet-
tävässä kilpailussa – joukkueenjohtajana.  
Vietin siis kesäni kyllä tavanomaisesti kisois-
sa, tosin tällä kertaa näin kilpailut hieman eri 
perspektiivistä, rannalta kannustusjoukkojen 
keskeltä. Useammin kuin kerran ajoin ääni 
käheänä, mutta hymyssä suin kotiin kilpai-
luista, kun Canoan nuoret juniorit olivat  
taas ylittäneet itsensä radoilla! 

Oikeastaan osasinkin hieman odottaa 
hyviä tuloksia kesän kisoista, sillä talven 
jälkeen keväällä oli huomattavissa hurjaa 
kehitystä niin henkisessä kuin fyysisessä 
puolessa, ja intoakin tuntui junioreilla riittä-
vän: jo kevään ensimmäiselle liiton järjestä-

Lotta-the-valmentaja ja 
osa junnujen SM-kisoissa 
saalistamista mitaleista.

Canoan pojat voittivat nuorten 
SM-kisojen nelikkömatkan.

Melonta-iloa.
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Lehtiruno vuosikirjasta 1980

Min farfar Kai Finell  
skrev ofta i Sommarö-Sällskapets  
årsbok med pseydonymen Ikaros  

och nu när jag själv är tredje  
generationens Finell som är med och gör  
årsboken, tänkte jag hylla farfars texter  
med att omarbeta en av dem, till en liten  

del av de minnen jag har av honom på  
Stakeviks stentrappa.

~

Isoisäni Kai Finell  
kirjoitti usein Sommarö-Seuran  

vuosikirjoihin nimimerkillä Ikaros.  
Nyt olen itse mukana kolmannen sukupolven 

Finellinä tekemässä samaista vuosikirjaa. 
Ajattelin näin kunnioittaa muistojeni  

isoisää, joka usein istui  
Stakevikin kiviportailla.

Clarice Finell

Lehtirunossa yliviivataan lehden juttuteksti siten,  
että yliviivaamattomat sanat muodostavat runon.



DET äR månGA pARcELLER och villor på 
Sommaröarna, som fyller hundra 

år dessa tider. A.B. Sommaröarna hade 
nämligen inlett sin verksamhet 1910 och 
parcellförsäljningen kom igång ganska 
snabbt. Grundregeln var att tomterna skulle 
omfatta cirka ½ ha.  Ståtliga villor reste sig 
under de tidiga åren på 1910-talet på våra 
stränder. 

Clarry Herrmann (född Lönnberg  
år 1934) kontaktade årsbokens redaktion 
under sommaren 2012 och bad att få 
anmäla ett dylikt hundraårsjubileum, 
som står inför dörren sommaren 2013 på 
Svartholmen. Det gällde släkten Lönnbergs 
tomt ”Sommarnäs”, som Carl och Sigrid 
Lönnberg inhandlat av A.B. Sommaröarna 
sommaren 1913. Familjen Lönnberg hade 
tydligen vistats redan flera somrar tidigare 
som hyresgäster i grannskapet, antagligen 
hos familjen Boberg. I samband med den 
här artikeln publiceras en bild av familjen 
Lönnberg som tagits redan 1906–07 på 
Mankholmen, strax på andra sidan av 
sundet till Svartholmen.  Den Lönnbergska 
tomten har förblivit oskiftad i släkten 

F MILJEN LÖNNBERGS  
”SOMM RN S” P   

SV RTHOLMEN  FYLLER  
HUNDR  R 2013

Lönnberg-Herrmann-Maijanens ägo  
under redan 100 år. Clarry har också lånat 
åt oss några fina gamla bilder från början 
av 1900-talet och givit publiceringstillstånd 
för dem.

”Sommarnäs”, som är beläget på Svart-
holmsvägen 15, genast efter Svartholms-
bron på havssidan, bebos om somrarna 
fortfarande av syskonen Roald (”Pelle”) 
Lönnberg, f. -36, Sören Lönnberg, f. -39, 
Clarry Herrmann, f. -34 och kusinen Karin 
Maijanen, f. -33. Det var Pelles, Sörens och 
Clarrys farfar Carl Lönnberg med hustru 
Sigrid Lönnberg, som köpte tomten på 
drygt en halv hektar den 5 juli 1913 av  
Aktiebolaget Sommaröarna.  Tomtens 
pris var 1 900 mark. Köpet gjordes upp 
på en tomtförsäljningsblankett som A.B. 
Sommar öarna låtit göra upp. Det här köpe-
brevet innehåller en del unika klausuler,  
som borde gälla ännu idag vid alla tomt-
försäljningar på Sommaröarna. I punkt 5 
sägs nämligen på följande vis: ”Parcellens 
ägare får icke förorena egen eller grannes 
mark eller vatten med avfall, spillvatten, 
urin eller annan orenlighet eller utsläppa 

Familjen Lönnberg på Mankholmen 
ca 1906 (innan den egna tomten 
ännu köpts). Personerna på bilden, 
till vänster upptill Sigrid Lönnberg, 
undertill barnen Walter (f.1899) och 
Erik (f. 1896), i mitten Carl Lönnberg 
och till höger sonen Birger (f. 1893).

Bryggan på Sommarnäs, 
farbror Erik och kusin Emil 

Nyberg kring 1920.

TEXT // CHRISTIAN BLOM
FOTO // FAMILJEN LÖNNBERGS FAMILJEARKIV
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sådant i öppet dike. Ej heller må gödsel  
eller kompost uppläggas så nära grannes 
gräns att därav för honom uppstår  
känn bart men”.

Clarrys farfar Carl Lönnberg arbetade 
inom tryckeribranschen. Det gjorde även 
hennes pappa Walter – såsom faktor vid 
Weilin & Göös tryckeri på Mannerheim-
vägen.

Familjen Lönnberg lät till att börja  
med uppföra en enkel villa på tomten under 
1910-talet. På 1920-talet byggdes en ståtlig, 
större villa, idag skyddsmärkt, och senare 
en liten stockvilla och ytterligare en liten 
övernattningsstuga. Alla hus finns kvar än. 
Livet på Sommarnäs finns beskrivet i en 
artikel i tidningen Anna den 5 juli 1994 och 
i Hufvudstadsbladet sommaren 2007. I Hbl 
tar man fasta på den idag över 100 år gamla 
roddbåten som Clarry äger.

Den Lönnbergska tomten utgör idag i 
sig ett riktigt litet ”friluftsmuseum” över 
det typiska sommarferielivet på Sommar-
öarna sedan början av 1900-talet. Ingenting 
är rivet, man har bara med stor försiktighet  

byggt till litet med några decenniers mellan - 
rum. Och släktingarna trivs där fortfarande 
tillsammans. Sommaren 2013 går hundra-
årsjubileet av stapeln. 

Under årens och århundradets förlopp 
har varm vänskap uppstått mellan släkten 
Lönnberg och den på andra sidan Svart-
holmssundet boende fiskarfamiljen Boberg 
och senare familjen Aarnio, som köpte de 
Bobergska tomterna.  Alla bilder är tagna 
av medlemmar i eller vänner till  familjen 
Lönnberg. Pappa Walter hade i tiden 
gjort ett stort arbete med att systematiskt 
 förstora upp på nytt de gamla bilderna  
och infört dem i åtskilliga fotoalbum  
och försett varje bild med minutiös text-
information 

Stora huset från 1920-talet, idag 
skyddsmärkt av stadsmuseet.

Den långa bron mellan Skataholmen och 
Svinö 1921. Så är det skrivet i albumet 
under bilden. Men kan det ändå handla 
om ”100-metersbron” i Stensundet? Kan 
någon läsare identifiera platsen?

Den första villan, 
som byggdes strax 
efter 1913.  
På trappan farfar 
Carl, sonen Walter 
(Clarrys och hennes 
bröders pappa)  
och farmor Sigrid.

3 damer vid stranden på 
Sommarnäs: Syster Alma, 
Margit och mamma Sigrid 
kring 1920.
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PENT L N 
BENS - SEM

K ALASTAJA IVAR SnEITz (25.9.1891–29.1.1974) 
oli hankkinut Pentalan saaren etelä-

kärjen, “uddan“, itselleen ennen sotia. 
Nykyisin alueen omistaa Espoon kaupun-
ki, joka on vuokrannut sen veneilykerho 
Sakkelille.

Ivar Sneitz oli Pentalan  länsirannalla 
asuneen Fredrika ja Johan Sneitzin seitsemän -
lapsisen perheen 6. lapsi. Hän asui poika-
miehenä vanhempiensa kanssa heidän 
kuolemaansa saakka. “Suuri ja vahva mies“, 
kertovat hänet tavanneet henkilöt. 

Kolmekymmentäluvun alkupuolella  
Ivar Sneitz sai Shellin virallisen jälleen-
myyjän valtuudet ja aloitti “uddalla” poltto-  
ja voiteluaineiden myynnin omassa rannas-
saan venevajassa. Vajassa oli oikein  Shellin 
emaloidut mainostaulut ja virallisesti hy-
väksytyt mitta-astiat. Polttoaineet tuotiin 
Shellin säiliöaluksella lähelle Pentalaa,  
josta ne pumpattiin Ivarin veneessä olleisiin 
tynnyreihin. Tynnyrit Ivar nosti omin käsin 
vajaansa. “Polttoainetta sai ostaa milloin 

vain, kunhan Ivar oli kotona”, kertoi Ethel 
Hiljander (os. Sneitz) setänsä palveluhalus-
ta. Asiakkaina olivat lähiseudun kalastajat  
ja saarien asukkaat.

Kun sodan rauhanehtojen mukaan piti 
Porkkala luovuttaa Venäjälle, otti Suomen 
valtio Ivarin tilan haltuunsa. Ivar, joka oli 
v. 1938 avioitunut Ester Nyholmin kanssa, 
muutti takaisin Fredrika ja Johan Sneitzin 
perikunnan omistamalle tilalle, jota saaren 
asukkaat kutsuivat nimellä “By“. Tälle ton-
tille hän rakensi myös oman “Ivarskulla“ 
-nimisen talon, jossa hän asui kuolemaansa 
saakka.

Talon pihapiirissä oli vaja, johon Ivar 
toi kaikki “huoltoasemansa” varusteet. 
Muutama vuosi sitten vaja luhistui suuren 
lumikuorman alle ja talon nykyisen omis-
tajan Ethel Hiljanderin suostumuksella vaja 
purettiin Fredrika ja Johan Sneitzin peri-
kunnan nykyisten omistajien Gurli Lind-
holmin (os. Sneitz) ja Inge-Lill  Katajiston 
(os. Sneitz) toimesta. Ivar oli Gurlin ja 
Inge-Lillin isän setä. 

Vajan raunioista löytyivät Shellin 
mainos taulut, mitta-astiat, pumppu ja 
ehjänä säilynyt tynnyri. Risto Lindholm 
on puhdistanut kaikki löydöt ja nyt ne 
ovat heidän vajassa arvoisessaan paikassa 
muiden löytyneiden käsityökalujen koko-
elmassa.

TEKSTI / TEXT //  
EERO NYBERG JA  
GURLI LINDHOLM

Pentalan bensa-aseman jäljellä olevia kalusteita ja tar-
vikkeita hoitaa Risto Lindholm. // Möbler och material 
som blivit kvar från Pentalas bensin station skötes av 
Risto Lindholm. Foto Eero Nyberg.

Aseman polttoaine varastona toimivat 
tynnyrit, joita “vahva mies” jaksoi nostaa 
veneestään laiturille. Yksi tynnyri on vielä 
jäljellä.  // Tunnor som fungerade som 
bränslereservoarer, som en ”stark man” 
orkade lyfta från sin båt. Foto Eero Nyberg.

Mittakannut on tarkastettu  
ja leimattu vuosina 1937–38. 
// Måttkannor som är 
 inspekterade och stämplade 
1937–38. Foto Eero Nyberg.
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Bensinstation på Pentala
Före vinter- och fortsättningskrigen hade 
fiskaren Ivar Sneitz (25.9.1891–29.1.1974) 
anskaffat sig södra delen av ön Pentala, 
”uddan”. Idag ägs ”uddan” av Esbo stad som 
hyrt ut området till båtföreningen Sakkeli.

Ivar Sneitz var hemma från västra    
stranden av Pentala, där han bodde som 
ungkarl tillsammans med sina föräldrar 
Fredrika och Johan Sneitz ända tills deras 
död. Han var deras näst yngsta son. ”En 
stor och stark karl” berättar de som kände 
honom.

I början av 1930-talet blev Ivar Sneitz 
auktoriserad återförsäljare för  oljebolaget 
Shell. Han startade försäljningen av 
 bränsle- och smörjmedel från sitt båthus  
på ”uddan”. Båthuset var försett med  
Shells emaljerade reklamskyltar samt  
officiella godkända måttkannor. Bränslet 
 forslades till Pentala med Shells tanker  
och  pumpades därifrån till tunnor i Ivars 
båt. Tunnorna lyfte han för egen hand från 
båten. ”Bränsle fick man köpa när som  
helst då Ivar var hemma” berättade Ethel 
Hiljander (f.Sneitz) om sin farbrors tjänst-
villighet. Kundkretsen bestod närmast av 
holmarnas fiskare och invånare.

Då Porkkala enligt fredsavtalet måste 
överlämnas åt Ryssland, övertog finska 
staten Ivars ”udde”. Ivar som 1938 ingått 
äktenskap med Ester Nyholm flyttade  
tillbaka till Fredrika och Johan Sneitzs  
stärbhus, som av öborna kallades ”Byn”.  

På granntomten till stärbhuset byggde  
Ivar sig en egen villa, Ivarskulla, där han 
bodde ända till sin död. På tomten fanns  
ett lider, där Ivar hade lagrat sin utrustning  
från bensinstationen. För några år  
sedan rasade lidret på grund av de stora 
snö massorna. Med Ivarskullas nuvarande 
ägares Ethel Hiljanders samtycke revs lidret 
med hjälp av stärbhusets nuvarande ägare 
Gurli Lindholms (f. Sneitz) och Inge-Lill 
Katajistos (f. Sneitz) familjer. Ivar var  
Gurlis och Inge-Lills fars farbror.

I ruinerna av lidret hittade man Shells 
reklamskyltar, måttkannor, en pump och 
en bibehållen tunna. Risto Lindholm har 
restaurerat alla fynd och de är välbehållna 
och förvaras i deras lider tillsammans med 
på andra håll hittade handverktyg 

Ivar Sneitz 1891–1974.  
Foto Gurli Lindholms familjearkiv.

Ivarin bensa-asema oli Ivarsuddin itärannalla, vas-
tapäätä Halsholmenia. Kuva otettu mereltä päin. 
// Ivars bensinstation på Ivarsudden östra strand, 
mittemot Halsholmen. Bilden tagen från havet. Foto 
Gurli Lindholms familjearkiv.
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Kalastajatorppa läntisen ja itäisen  
Stora Herrön välisellä kannaksella 1913. 
// Fisketorpet på näset mellan västra och  
östra delen av Stora-Herrö år 1913.

P 

Wilhelm, Hugo, Albertina ja 
Edvard Pettersson, Stora Herrö 
Söderviken vuonna 1909.  
// Wilhelm, Hugo, Albertina och 
Edvard Pettersson, Stora Herrö 
Söderviken år 1909.

Vasemmalla: 
Leif-Erik Pettersson 
Espoonlahdella 1953. 
// Leif-Erik Pettersson, 
1953 på Esboviken.

FISKETORPEN

STOR  HERRÖ
TEXT // LEIF-ERIK PETTERSSON  

OCH AGNETA OKKONEN
FOTO // AGNETA OKKONENS  
OCH LEIF-ERIK PETTERSSONS 

FAMILJEARKIV

S ToRA-hERRö hAdE åRET om  bosättning från 
år 1785 till 1980. Under dessa två hundra 

år livnärde sig de boende huvud sakligen 
med fiske, men också med jord  -bruk och 
boskapsskötsel. Att arbetet var strävsamt 
och riskfullt framgår av otaligadrunknings-
olyckor som inträffade under årens lopp. 
Fram till 1950-talet var fisket lönsamt och 
livet i övrigt jordnära, fritt och framgångs-
rikt. Närheten till  områdena med snabb 
befolkningsökning i början av 1960-talet 
ledde till att de traditionella näringarna 
kom i kläm med den inflyttade befolkning-
ens krav på rekreation, och enligt den tidens 
politik gavs inte den tidigare bosättningen 
mycken talan. Förändringarna ledde till att 
yrkes fisket upphörde i början av 1960-talet 
och att den sista året om boende på Stora-
Herrö flyttade bort år 1980.
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Den tidigaste bosättningen
Det tidigaste året om boendet på de 
västliga utöarna Stora-Herrö och Pentala 
i Esbo skärgård kan dateras till mitten av 
1750-talet. I en artikel om skärgårdens 
tidigaste bebyggelse skriver Eljas Orrman¹ 
om Esbo gårds ägares Anders Henrik 
Ramsays initiativ till att utöva havsfiske 
för gårdens räkning i den yttre skärgården. 
Detta ledde till att gården anlade ett fiske - 
torp på Pentala och ett annat på Stora-Herrö.  
Förutom dessa två torp fanns på Stora-
Herrö ytterligen ett torp på Kyrkslättsidan 
av holmen, tillhörande Medvastö rusthåll. 
Torpens lägen finns dokumenterade i de 
kartor som uppgjordes under ledning av 
C.N. af Klercker under åren 1791–1796². 
Torpet på Pentala var beläget där det 
kommande fiskemuseet kommer att finnas.  
På Stora-Herrö var det ena torpet på näset  
mellan västra och östra delen, och det  
andra på den västra sidan av holmen. I 
denna artikel, som vi gjort tillsammans 
med min syster Agneta Okkonen, skall  
vi försöka berätta vilka de tidigaste 
bosättarna på Stora-Herrö var. Den 
tidigaste dokumentationen om livet på  
fisketorpen finns huvudsakligen i den 
be folknings bokföring församlingarna 
uppe höll. Där finns angivet förutom 

födelse- och dödsdatum också information 
om flyttningar och död sorsaker samt läs- 
och skrivkunnighet. Hur livet i övrigt tedde 
sig förblir till stor del oklart, emedan ingen 
skriven historia finns tillgänglig.

Den första innehavaren av torpet under 
Esbo gård var Jakob Larsson (1754–1806), 
som var hemma från Kimito. Familjen be-
bodde torpet från år 1786. Fadern efter träddes 
av sonen Jakob Jakobsson (1787–1811) som 
antog släktnamnet Söderholm. Jakob var  
gift med Maja Stina Johansdotter (1785–1854), 
som var dotter till bonden Johan Ersson  
(1761–1811) på Moisans (Moisö). Jakob 
drunknade vid endast 24 års ålder, efter vilket 
hans syster Anna Gretas make Carl Johansson 
Söderström (1793–?) fortsatte med fisket. 
Carl var bror till Maja Stina och sålunda 
hemma från Moisans. Familjen Söderström 
innehade torpet fram till år 1833, då de 
flyttade till Hanaholmen och överlät torpet 
åt Olof Erson (1799–1857) och hans maka 
Christina Thomasdotter (1791–1866), båda 
var hemma från Åland, Olof från Föglö och 
Christina från Kökar. Deras ättlingar bebor 
delar av torpets område fortfarande idag,  
nu i åttonde generationen.

På Kyrkslättsidan av Stora-Herrö var 

den första innehavaren av torpet Matts 
Alexandersson (1745–1808), som flyttade 
dit från Lövö och titulerades ”havsfiskare”. 
Familjen innehade torpet från 1785 till 
Matts död år 1808. Följande innehavare  
av torpet var familjen Grundström.  
Fadern Matts Michson Grundström  
(1771–1827) och hans maka Agneta (f. Dahl)  
(1771–1845) efterföljdes år 1824 av dottern 
Marias (1807–1832) make Jonas Johansson 
Söderström (1800–1831), som var bror till 
Carl Johansson Söderström och sålunda 
också från Moisans. Både Maria och Jonas  
dog vid ung ålder och efter dem samman-
knöts de två Herrö torpen i och med att  
Carl Johansson och Anna Greta Söderströms  
son Carl August (1817–1873) övertog 
Medvastö torpet år 1842. Som det tyvärr 
väldigt ofta skedde under denna tid omkom 
även Carl August på grund av drunkning 
år 1873. Följande familj som innehade 
Medvastö torpet var familjen Sneitz. Om 
dem har Ethel Hiljander berättat i sin bok 
”Sjöberg tar och Sjöberg ger”³. Efter att  
familjen Sneitz flyttat till Pentala vid 
sekelskiftet kom torpet av övergå till 
sommarbostad, om vilket Ulla Franck 
berättat i sin artikel i Sommarö sällskapets 
årsbok 1990⁴.

Från Åland till Stora-Herrö
Men tillbaks till torpet på näset som var 
under Esbo gård fram till 1825 och därefter 
under Svinö bol. Olof Erson och hans make  
Christina Thomasdotter hade år 1829 
kommit till torpet på Stora-Herrö efter 

att i ett år bott på Kalvholmen efter det de 
anlände till Esbo från Åland. Olof antog 
släktnamnet Rosenberg, vilket också gavs 
åt döttrarna Anna (1829–1854), Maria 
(1832–?) och Albertina (1836–1920), 
medan Christina behöll namnet Nordberg 
liksom hennes bror Matts, som bodde 
på Kalvholmen. Dottern Albertina blev 
bosatt på Stora-Herrö, och gift med Carl 
August Pettersson (1823–1892) blev hon 
en matriark, som lade grunden för följande 
generationer under sitt långa liv.

Carl Augusts bror Magnus Mikael 
Pettersson (1817–?) hade år 1846 till-
sammans med sin familj övertagit det  
ena av torpen på Pentala. Han efterföljdes 
av sonen Magnus Mikael d.y. (1853–?) och 
sonsönerna Evert (1889–1934) och Bertel 
(1891–1966).

Bröderna Carl August och Magnus 
Mikael var hemma från Kyrkslätt där  
deras farfar Michel Pettersson (1759–1812),  
som var inflyttad från Nagu, var rusthållare 
på Strömsby rusthåll och morfar Johan 
Jakobsson (1751–1804) rusthållare på 
Korkkulla rusthåll. Via olika livsöden  
kom de båda bröderna att bli fiskare på  
grann öarna och förfäder för flera sega 
släktled som besinnat sig att ta sitt leve - 
bröd genom fiske.

Albertina Rosenberg och Carl  
August Pettersson vigdes år 1853. De fick 
sammanlagt sju barn, av vilka sönerna Karl- 
Edvard (1854–1924) och August Wilhelm  
(1859–1920) med familjer blev bofasta på 
Stora-Herrö i torpet på näset. En åter-

Erik Pettersson kokemassa  
silakkarysää 1950-luvulla.  
// Erik Pettersson vittjar  
strömmingsryssjan på 1950-talet.

Silakanpyyntiä Stora  
Herrön Söderviken-lahdella  
1940-luvulla. // Strömmingsfiske 
i Söderviken på Stora-Herrö på 
1940-talet.

\  8786  / ~ Muistoja ja tarinoita ~ ~ Minnen och berättelser ~



knytning till Medvastö rusthåll uppkom 
genom att dottern Maria (1857–1929) 
gifte sig med rusthållaren Anders Johan 
Korkman, som var rusthållare på Med-
vastö rusthåll. Från denna tid finns redan 
 dokumenterat ganska mycket av familjens 
liv och leverne. Att bröderna var duktiga 
sjöfarare framgår av nyhetsartiklar i olika 
tidningar år 1888, då bröderna tillsammans 
med fiskaren Johan Sneitz under en höst - 
storm räddat två nödställda jägare ute på  
Lökhällarna och att dem med anledning  
av detta beviljats kejserliga livräddnings-
medaljer.

Bröderna Karl Edvard och August 
Wilhelm köper fisketorpet
Då det nygrundade Sommarö Aktiebolaget 
började sälja tomter köpte Karl Edvard  
och August Wilhelm år 1910 tomten som  
omfattade näset mellan Söder- och Öster-
viken. Ur olika dokument framgår att 
fisket var framgångsrikt och bröderna 
 väletablerade i sin verksamhet. De hade  
rikligt med fiskebragder och behövliga 
båtar samt gevär för både fågel- och säljakt. 
På tomten fanns en ladugård och även en 
smedja. Livet var mer eller mindre själv-   
försörjande genom att man hade boskap 
som gav mjölk och kött, jakten både på 
säl och sjöfågel var givande och på de små 
åkertäpporna odlades potatis och grön-
saker. Skogen gav ved men också bär och 

villebråd då det bekom sig. Sommartid 
vandrade boskapen fri i skogen och sökte 
sitt bete där det fanns. Det var inte fråga 
om någon stor boskap, men 1–2 kor och 
ett antal får. Båtarna hade trevliga namn, 
”Bikiklampa”, var en roddbåt i vilken  
bragderna tjärades. ”Smacken” användes  
då man vittjade ryssjorna och ”Palmgren”, 
som var uppkallad efter båtbyggaren.

De stora förändringarna  
under 1900-talet
Efter att fiskarna i nära på 150 år ha 
varit den enda bosättningen på utöarna 
 började sommarvillorna byggas i början 
av 1900- talet. För den fasta befolkningen 
var detta på gott och ont. Delvis kunde de 
förtjäna litet extra genom olika arbeten, 
men samtidigt begränsade det deras tidigare 
exklusiva tillgång till fiskevatten och mark. 

Också i övrigt kom början av 1900-talet 
att bli en turbulent tid i livet på holmarna. 
Kort efter det landet blivit  självständigt an-
togs förbudslagen år 1919, vilket medförde  
en olycklig tid för bosättningen i skär-
gården. Fiskarna som var duktiga sjöfarare 
lockades med sina sjödugliga båtar med  
i smuggelverksamheten av tidens ”  
affärsmän” i hopp om lättförtjänta pengar. 
Att detta inte enbart var positivt berättar 
flera olyckliga livsöden under denna tid. 
Verksamheten gick inte heller Stora-Herrö 
fiskarna förbi utan den yngre generationen 

Anna ja Saana narraavat 
ahvenia saunan laiturilla. 
// Anna och Saana metar 

 abborrar på bastubryggan.

Leif-Erik Pettersson  
ja Agneta Okkonen 

LEIf-ERIK pETTERSSon on syntynyt Stora Herrössä vuonna  
1950 ja asunut siellä ympärivuotisesti elämänsä neljä  
ensimmäistä vuotta. Tämän jälkeen hän on asunut siellä 
aina kesäisin. Hän kertoo omasta ja sisarensa Agnetan 
taustasta seuraavasti:

Osallistuin isäni kanssa  kalastukseen n. 8–9-vuotiaasta 
lähtien soutajana, kun kalastimme verkoilla. Illalla lasket-
tiin verkot ja aamulla mentiin nostamaan ne. Näin sain jo 
pikkumiehenä tutustua työntekoon. Toisaalta oli melko 
jännittävää mitä kalaa milloinkin oli tulossa, joten ei se 
työnteko niin pahalta tuntunut. Vuodesta 1954 on talvi-
kotimme ollut Vesiniityssä, mihin isä rakensi talon vuonna 
1952. Itse ostin talon perheeni kodiksi 1980 ja siitä lähtien 
olemme vaimoni kanssa kasvattaneet neljä lastamme sieltä 
käsin. Jäin syyskuussa eläkkeelle toimittuani yli 40 vuotta 
markkinointi- ja johtotehtävissä eri vientiteollisuuden 
yrityksissä. Työni vei minua maailman joka kolkkaan  
ja kolme vuotta asuin Singaporessa. Aina on kuitenkin 
ollut mukavaa palata kotiin Espooseen juurilleen.

Siskoni Agneta on syntynyt 1954, joten hän on juuri 
ja juuri ollut ympärivuotinen asukas Herrössä. Koulun 
kesälomat kuluivat myös häneltä tiiviisti saaressa ja 
tämän jälkeen on siellä vielä vietetty kesämökkielämää. 
Opiskelunsa jälkeen hän on tehnyt työuraa, joka edel-
leen jatkuu, vakuutusyhtiössä virkailijana. Hänkin asuu 
edelleen Soukassa, joten kotiseutu on myös hänelle jäänyt 
läheiseksi. Agneta on innostunut sukututkimuksesta ja 
hän on viimeisten kymmenen vuoden aikana onnistunut 
selvittämään sukumme juuret aina 1600-luvulle asti. Hän 
on selvittänyt varhaisemman asutuksen vaiheet lähinnä 
kirkonkirjoista, mutta myös muista käytettävissä olevista 
lähteistä. Kirjoituksemme perustuu näihin tietoihin ja 
muistinvaraisia tietoja on pyritty välttämään.

\  8988  / ~ Muistoja ja tarinoita ~ ~ Minnen och berättelser ~



deltog i både distributionen och konsum-
tionen i varierande omfattning.

Karl Edvard och hans maka Hilda Maria f. 
Palmgren (1857–1891) hade endast en son, 
Hugo (1890–1949) medan August Wilhelm 
och hans maka Hulda f. Ekblad (1868–1940)  
hade fyra söner, Walter (1899–1932), August  
(1902–1932), Karl Sven (1905–1946) samt 
Ragnar (1914–1996) och en dotter som 
avled som barn. 

Hugo Edvard gifte sig år 1920 med 
Agnes Wirén (1899–1966) från Lappträsk. 
Efter sin moders tidiga död hade Hugo upp-
fostrats av farmor Albertina, som levde till 
en ålder av 84 år. Det var Hugos lycka, att 
han först hade en duktig farmor och sedan 
en barsk hustru som såg till att det lätta 
livet inte tog överhand. Fyra små barn,  
som föddes i äktenskapet under förbud-
slagstiden, höll tankarna till det dagliga 
livet och begränsade utsvävningarna.

Av August Wilhelms söner blev August, 
Sven och Ragnar bofasta på Stora-Herrö. 
August var bofast fram till sin död 1932, 
Sven, som var gift med Agnes Karlsson  
(1909–1980), till sin död 1946 och Ragnar,  
som den sista året om boende på Stora- 
Herrö, fram till början av 1980-talet, efter  
vilket han levde på åldringshemmet Tuna-
berg ända till sin död 1996. Efter Sven  
Petterssons död gifte sig änkan Agnes  
med Arne Hägert (1908–1985) år 1948.  
De blev bofasta på Stora Herrö året om  
och fortsatte med fisket tillsammans  
med Svens bror Ragnar.

Den ursprungliga tomten hade efter  
August Wilhelms och Karl Edvards död  
delats år 1926 i två lika stora fastigheter.  
Hugo med familj bosatte sig i sitt nya hus 
vid Söderviken. August Wilhelms änka 

Hulda med sönerna blev kvar i det tidigare 
torpet på östra sidan. Sonen Walter byggde 
ett nytt hus bredvid torpet, vilket såldes 
kort efter hans död och kom efter det att 
användas som sommarvilla.

Efterkrigstiden med  
boendet i gränsområdet
Av Hugos och Agnes barn kom sonen  
Erik (1922–1986) att bli fast bosatt på 
Stora-Herrö. Gift med Egine f. Lindh 
(1925–2010) byggde de år 1947 ett nytt 
hus åt familjen på den östra sidan av näset, 
vilket fortfarande används av följande  
generationer, nu som sommarbostad.  
Av Hugos och Agnes döttrar flyttade Ulla 
(1921–2008) och Dagmar (1931–1998) till 
Sverige i mitten av 1950-talet, medan Aina 
(1926–) bor kvar i Esbo.

Om Hugos liv blev oroligt på grund av 
förbudslagstiden kom Eriks liv att präglas 
av krigstiden. Som 17-årig anmälde han sig 
som frivillig i Marinkåren och verkade som 
båtförare år 1939–40. Fortsättningskriget 
ledde till fronttjänst vid JR 61 och striderna 
vid Juustila-Tienhaara fram till fredsslutet. 
Södra Kyrkslätts evakuering stod för dörren 
och den första informationen var, att  
också Stora-Herrö skulle utrymmas.  

Av en eller annan orsak blev det dock inte 
så utan vi fick fortsätta livet med militär-
basen som närmaste granne.

Den från Kyrkslätt evakuerade fiskaren 
John Sjöberg med familj flyttade till Stora-
Herrö. De bodde kvar i det hus de byggde på 
tomten i Herröviken till år 1956, då de igen 
fick flytta tillbaks hem till sitt eget ställe  
på Högholmen i Kyrkslätt. Vid denna 
tidpunkt omfattade året om bosättningen 
sammanlagt 14 personer, vilket kom att  
bli den största under 1950-talet och fram-
över. Livet i gränszonen var inte särskilt  
besvärligt. Visserligen måste vi ha speciella 
dokument för att få röra oss i gränsområ-
det, men man vande sig med situationen. 
En liten berättelse är kanske på sin plats; 
vi hade en hund som hette Bobi. Det var 
en spets som inte på vintern kunde veta 
var gränsen gick så den förvillade sig till 
den ryska sidan där den fasttogs. Senare 
återlämnades den på Bastvik bron till den 
finska sidan och vi blev uppmanade att 
hämta den från staben i Larsvik. Pappa var 
inte på särskilt god fot med gränsbevakarna 
så han skickade mamma att avhämta  
hunden. Hon hade fått en utskällning och 
hot om att om det sker en gång till kommer 
de finska myndigheterna att se till att det 
blir den sista gången. Nåväl, Bobi lärde sig 
var gränsen fanns och levde kvar på Stora-
Herrö ännu efter att Porkala igen var fritt.

Till en början klarade de tre fiskarfamiljerna 
sig hyfsat på fisket. Strömmingsfiske med 
storryssja var den viktigaste inkomstkällan. 
Under drygt en månad från mitten av maj 
till midsommaren skulle den största delen 
av årets inkomster genereras. Det blev 
långa dagar och mycket håvande av fisk och 
lyftande av fisklådor. Tyvärr var fisket längs 
hela kusten samtidigt givande så priset  
på fisken sjönk, och då dessutom  trålarna 

började bedriva storskaligt fiske efter 
strömming blev driften med ryssjefiske 
olönsam. I slutet av 1950-talet upphörde 
ryssjefisket och därmed var förutsättningarna  
för ett lönsamt fiske och året om boende 
förlorade. Då samtidigt de kvarvarande land-  
och vattenområdena Sommarö bolaget 
ägde såldes år Esbo köping, fanns inga 
möjligheter längre att livnära sig med fiske i 
Esbo skärgård. Tidens melodi var rekreation 
och den tidigare skärgårdsbosättningen, 
som fortgått under 200 år, gavs inte någon 
möjlighet att fortsätta med sina tidigare 
näringar. Yrkesfiskarna som vanligen fiskat 
med femtio till hundra nät beviljades rätt 
till fiske med tio nät per hushåll, medan 
fritidsfiskarna fick rätt till fyra när per hus-
håll. Detta ledde till att förutsättningarna 
för yrkesfiske helt upphörde inom Esbo 
skärgård.

Familjen Erik Pettersson flyttade 1954  
till fastlandet då barnen började i skolan 
och bodde i fortsättningen på Stora-Herrö 
endast under sommarmånaderna. Även 
Eriks mamma Agnes bodde från början av 
1960-talet hos sonen på fastlandet under 
vintermånaderna. Erik fortsatte ännu några 
år med fiske i Kyrkslätt på hyrda vatten-
områden där fångsterna fortfarande var 
tämligen goda. I mitten av 1960-talet beslöt  
han av olika orsaker att sluta med yrkes-
fisket och fortsatte endast med husbehovs-
fiske. Tvåhundra år av yrkesfiske på Stora- 
Herrö gick med detta till historien. Hem-
stället har övergått till att vara en sommar-
villa, som utnyttjas under några varma 
sommarveckor. Sjunde generationen 
Petterssöner metar fortfarande abborrar 
på bastubryggan och får höra berättelser 
om hur det var när farfar tillsammans med 
farfarsfar gjorde storfångster och andra  
märkliga skärgårdshistorier 

Erik Petterssonin vuonna 1947 rakentama  
talo Stora Herrössä vuonna 2012. // Huset  
byggt av Erik Pettersson år 1947 på Stora 

Herrö, bilden tagen år 2012.
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Moisön tilan päärakennus. 
Alfons Juseliuksen koti n. vuo-
desta 1906. AB Sommaröarna 
-yhtiön ”pääkonttori” vuodesta 
1910 (yhtiöllä oli tosin konttori 
myös Helsingissä Kasarmitorin 
lähellä). Kuva Espoon kaupungin-
museo.



I TRETTIo åR har jag gått omkring och 
trott att Aktiebolaget Sommaröarna, 

som grundades av Alfons Juselius och 
hans vänner 1910 var startpunkten för 
Sommaröarna som ”bolag”. Och att idén 
till grundandet av det här bolaget i främsta 
hand hade fåtts från moderna utländska 
modeller, främst England där man kring 
sekelskiftet 1900 hade grundat åtskilligt 
med såkallade trädgårds- eller villastäder 
– begrepp, som Alfons Juselius för övrigt 
själv också använde då han talade om 
Sommaröarna efter 1910. Jag var också 
medveten om att flera liknande aktiebolag 
grundats i Finland under samma tidsperiod 
– som grundande medlemmar eller ägare 
i vissa andra bolag ingick dessutom till 
en del samma personer, som var med om 
att grunda Sommaröbolaget 1910 – t.ex. 
arkitekten Karl Lindahl, som också var  
en central person bakom AB Brändö 
Villastad.

Men efter att under våren och 
sommaren 2012 på nytt ha forskat i  
de gamla handskrivna dokument om 
Sommaröarna, som innehavaren av 
Esbogård August Ramsay och inne  - 
havaren av Moisö gård Alfons Juselius  
i tiden lämnade efter sig har det nu gått 
upp för mig att Sommaröarna slutgiltigt 

landbönderna på stället. Stor-Svinö till 
Samuel Lönnberg, Lill-Svinö till Gustaf 
Sandberg och Moisö till Gustaf Liljeström”. 
Sommaröarna låg under Esbogård med 
säkerhet senast från år 1652 och ända fram  
till 1825. Inledningsåret är dock litet oklart.  
August Ramsay – innehavaren av Esbogård 
under första delen av 1900-talet – skriver i 
ett brev till Alfons Juselius, daterat den 13 
februari 1916, följande: ”Af det föregående 
framgår såsom exakt fastslaget faktum 
att Svinö och Moisö med visshet tillhörde 
Esbogård från år 1652”. Ramsay säger dock  
i samma brev att det alternativt kan hända 
att hemmanen redan från begynnelsen 
inkorporerats med Esbo kungsgård eller, 
som sagt, att de genom köp, senast  
1652, förvärvades av Gustav Horn. Gustav 
Horn, som var ”generalen över hela finska 

bolagiserades redan 1825 genom ett Bolags 
Contract (egentligen ett fiskeriavtal), som 
uppgjordes mellan de dåvarande ägarna av  
de tre Sommaröhemmanen. AB Sommar-
öarna var egentligen bara en ”historisk 
uppdatering” av fiskeri -avtalet från 1825.

Men egentligen skedde den allra första 
bolagiseringen av Sommaröarna redan 
långt tidigare: Under perioden då öarna 
och hemmanen låg under Esbogård. Under 
1600- och 1700-talen talade man visserligen 
inte om bolagisering, men faktum var 
att den gamla kungsgården Esbogård 
fungerade som ett modernt bolag, som i 
stor utsträckning handlade med fastigheter 
och odling i stor skala. Esbogårds ägare 
bodde inte ens permanent på Esbogård 
utan, beroende på vilken ägare det gällde, 
ibland i Borgå, ibland i Sverige och ibland  
på själva gården. Alfons Juselius säger  
själv i ett odaterat brev (antagligen skrivet  
1936) att Esbogård ”övergick 1825, då hela 
concernen realiserades, i olika händer. 
De tre Sommaröhemmanen såldes till 

militären till häst och fot” erhöll Esbogård  
i förläning 1625. Esbogård omfattade i sin  
största utsträckning år 1652 hela 72 hemman,  
bland dem Sommarö hemmanen. Helmut 
Backhaus från Sveriges Riksarkiv skriver  
till mig i ett brev daterat den 3 februari 1983 
att Svinö och Moisö omnämns redan 1641 
bland de hemman som Gustav Horn köpte 
under frälse (Uppgiften finns i Sveriges 
Riksarkiv, Bielkesamlingen volym E 2362). 
I samband med reduktionerna inom  
det svenska riket gick många hemman 
förlorade, men Sommaröhemmanen tycks 
ha förblivit under Esbogård utan uppehåll 
ända till 1825. 

Den här artikeln handlar om Sommar - 
öarna som bolag, ”andra generationen”, 
(första generationen bolag utgjordes  
då av tiden då Sommaröarna låg under 
Esbogård), med början den 8 september 
1825, då Bolags Contractet uppgjordes. 
Bolags kontraktet upphörde egentligen 
aldrig att existera och gälla utan det 
fortsatte att fungera som ”regelverk” för 
Sommarö hemmanens ägare också efter 
storskiftet av öarna, som skedde i två 
etapper: De stora huvudöarna skiftades 
1839 och ”utöarna”, där de egentliga 
fiskartorpen befann sig, först 1857.  
De huvudsakliga vatten områdena kring  

Svinön niitty 1950-luvulla kuvattuna  
kaupan läheisyydestä. Taustalla vanha  
riihirakennus  Skatan tienhaarassa ja 
oikealla tilojen torppa, missä asuttiin  
vielä 1960-luvulla. Kuva Peter Blom.

Svinön ensimmäisen maantiesillan  
rakennustyömaa 1936–37. Edessä  

Svinön viimeinen höyrylaivalaituri.

Bergvikin mäeltä otettu kuva Svinön niityistä 
1900-luvun alkuvuosina. Taustalla Svinön tilojen 
toinen päärakennus, 1910-luvulla se toimi pensio-
naattina, ensimmäisen maailmansodan aikana  
se paloi. Kuvan Espoon kaupunginmuseolle  
lahjoittanut Judith Söderström.
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Sommaröarna skiftades aldrig, de är 
oskiftade ännu idag och sålunda pågår 
egentligen” storskiftesprocessen”  
till den delen fortfarande. Esbo stad   
är nu största andelsägare vad beträffar 
vattnen och upplandningsområdena och 
ett ”skifteslag” för dessa vattenområden 
existerar sålunda ännu. Bolagskontraktet 
från 1825 omnämns i inledningstexten  
för bägge storskiftesprotokollen och då  
AB Sommaröarna inledde sin verksamhet  
1910 fortsatte man i hög grad att  tillämpa  
passliga regler ur det gamla kontraktet. 
Alfons Juselius refererar till kontraktet i 
åtskilliga texter och brev, som han skrev 
medan han utvecklade AB Sommaröarna. 
Ännu efter att AB Sommaröarna hade 
upphört ett verka som bolag 1947,  
fortsatte de nya innehavarna av Sommarö-
hemmanen, ättlingarna till Alfons Juselius, 
att tillämpa vissa i fiskeribolagskontraktet 
fastslagna principer. Och de allra sista 
principerna kan man ännu idag spåra i den 
fortfarande gällande fiskerilagstiftningen 
och i de principer, som Esbo stad tillämpar 
gällande fisket i Sommarövattnen. Ett 
märkligt händelseförlopp, kunde man  
säga. Det allra märkligaste är hur fiskeri-
bolagskontraktet existerar sida vid sida  
med storskiftesprocessen – fast de innerst  
inne har diametralt motsatta strävanden: 
Fiskeriavtalets uppgift är att ”för eviga  
tider” hålla ihop Sommaröarnas sam-
fällighet (den medeltida uppgiften, kunde 
man säga) medan storskiftets uppgift är 
att privatisera och splittra marken och 
fastigheterna, dela upp dem så rättvist som 
möjligt mellan de olika hemmanen och 
senare, efter 1865 då försäljning av parceller 
möjliggjordes med hjälp av den nya mark-
lagen, tillåta utförsäljning av parceller och 
tomter till nya, privata ägare. Formellt 
avslutades storskiftet av landområdena 

1920 då de tre hemmanen fusionerades till 
ett enda jordbrukshemman under namnet 
”Sommaröarna”. Detta hemman ägdes av 
AB Sommaröarna.

Esbogårds förfall och försäljningen  
av Sommaröhemmanen till deras 
innehavare
Det är inte meningen att i den här  
artikeln analysera varför Esbogård sålde ut 
Sommarö hemmanen till de landbönder, 
som just då innehade dessa hemman. 
Det handlade i varje fall inte om att bara 
Sommaröhemmanen hade sålts ut. Det 
finns många skildringar av hur Esbogård 
förföll under perioden efter 1808–09-års  
krig, då två av gårdens dåvarande inne-
havares (släkten Ramsay) söner stupade 
i kriget. Den här processen ledde i varje 
fall till att Esbogård övergick kring år 
1823 i kofferdikaptenen Anders Gustaf 
Myhrbergs ägo och de flesta hemman, 
som hade legat under gården realiserades 

i samband med detta under perioden 
1823–1827. Stor Svinö såldes 29.1.1825 
till landbonden Samuel Lönnberg för 
6000 Rubel, Lill Svinö såldes samma dag 
likaledes för 6000 Rubel till landbonden 
Gustaf Sandberg och också Moisans 
(Moisö) såldes samma dag till samma pris 
till landbonden på detta hemman, Gustaf 
Liljeström. Totalt inbringade alla dessa 
dessa hemmansförsäljningar 304 963 Rubel 
åt försäljaren Adolf Henrik Ramsay. Denne 
flyttade därefter till Sverige där han ”inlät 
sig på spekulation med olyckligt resultat”, 
skriver ättlingen August Ramsay i ett brev,  
daterat 13 februari 1916 och som var riktat  
till Alfons Juselius på Moisö. August Ramsay 
hade återköpt Esbogård 1909 och grundade 
då Esbogård AB.

Kungliga fiskeriförordningen 
av år 1766 och dess betydelse
I Sommaröböndernas fiskeribolagskontrakt 
från 1825 hänvisas på flera ställen till den 
allmänna kungliga fiskeriförordningen  

från år 1766 (Kongl. Maj:ts nådige allmänne 
stadga och ordning för rikets hafs-, skär-, 
ström- och insjöfiske. Gifwen i Stockholm  
i rådkammaren den 14 november 1766). I 
kontraktet hänvisas också till en del andra 
förordningar från 1700-talet. Däremot  
hänvisas inte alls till stadgandena om 
stor skifte. Det här antyder att kontraktet 
strävade efter att stärka det samfällda 
utnyttjandet av fiskevattnen och skär-
gården i Esbo. 

Varför sökte man stöd i den gamla  
lagstiftningen från 1700-talet ännu år  
1825 ? Det har antagligen att göra med  
strävandena att hävda Sommarö-
hemmanens rätt till fiskevattnen kring 
öarna. Med förordningen från 1766 hade  
nämligen den gamla principen om vatten- 
 regale upphört. Vattenregalen gav tidigare  
kronan äganderätt över alla större vatten-
drag och skärgårdarna med tillhörande 
fiske och vattenkraft. Detta var bakgrunden 
för beskattning av fiskerinäringen. Med 
1766 års allmänna fiskeristadga upphörde 

Pentala 1920-luvulla.  Nykyinen  
museoalue. Edessä ranta-aitta.  

Kuva Bobergin perhe.

Mankholmenilla sijaitseva Bobergin 
 suvun kalasatama. Verkkoja ja rysiä  
puhdistetaan ja kuivatetaan. Vasemmalla  
Elin Boberg. Kuva Bobergin perhe.

Retkellä Torraisarnissa  
1926. Veneessä perheet  

Karell ja Söderholm (Svinö).  
Kuva Perhe Karell.
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fiskeregalet och i samband med detta 
såldes de lokala fiskerättigheterna ofta på 
auktion. I Esbos skärgård hade Esbogård 
tidigare innehaft de största områdena och 
också anlagt fiskartorp på flera öar under 
andra hälften av 1700-talet. Prästgården, 
som innehade Lövöarna sedan slutet av 
1600-talet hade gjort motsvarande på 
Lövöarna, där det första fiskartorpet  
(med estniska fiskare) hade anlagts 1753. 
Då Esbogård efter 1825 inte mer agerade 
som fisketorpsägare i Sommarövattnen 
blev de nya ägarna till Svinö- och Moisö- 
hemmanen alltså tvungna att juridiskt 
kunna hävda sin rätt till fiskevattnen. Det  
gjorde man med hjälp av bolagskontraktet 
och genom att där stödja sig på fiskeri-
stadgan från 1766. Utan bolagskontraktet 
hade Sommaröbönderna kanske haft 
svårare att hävda sina rättigheter till att 
kontrollera vattnen kring Sommaröarna, 
speciellt som de ännu inte var skiftade. Men 
den kungliga fiskeristadgan gick längre  
än så: Där fanns också konkreta stadgar 
om hur dylika fiskeribolag skulle fungera. 
Den kungliga fiskeristadgan hade också för-
svagat en annan princip, som tidigare hade 
gällt i skärgården: Den om ”Kungsådran”, 
det djupa, öppna vattnet. Kungsådran som 
en del av strömfåran i Sveriges vattendrag 
fick inte stängas eller överbyggas. Regeln 
om kungsådran var alltså en inskränkning i 
strandägarnas rätt till vattnen. Fiskeregalet  

byggde tidigare på den rättsliga upp-
fattningen att kungsådran i vissa fall var 
kronans fiskevatten. I fiskeristadgan 1766 
föreskrevs nu att kungsådran kunde minskas 
till en sjättedel av vad som tidigare gällde. 
I princip fick strandägarna nu rätt till fritt 
fiske också i de djupa vattnen längre ut 
från land. Men inte bara strandägarna, 
utan i princip ”varje svensk undersåte” 
fick den här rätten. Också det här stödde 
Sommaröböndernas strävan att hävda sin 
rätt till vattnen kring öarna trots att man  
år 1825 egentligen inte ens mera var svenska 
undersåtar.

Hur som helst – fiskeribolagaskontraktet  
på Sommaröarna fungerade i praktiken  

och man kunde i lugn och ro bedriva sitt  
fiske och hålla utomstående på avstånd.

Motsvarande bolagiseringar  
och kontrakt under samma  
tid på andra håll i landet
Bolagskontraktet uppgjordes 1825 under 
en period då storskiftesprocesserna just 
hade kommit igång på allvar i Finland. 
Storskiftet innebar att det kollektiva 
ägande och styrandet i byarna steg för 
steg upphörde och att man övergick till 
gårds- och hemmansbaserat ägoskick. 
Storskiftesprocesserna pågick ofta under  
många decennier – de inleddes kring huvud  - 
gårdarna och gick sedan i etapper ut mot 
periferin mot de längre bort belägna 
ängarna, fiskevattnen och de yttre öarna. 
På Sommaröarna skedde just detta. Stor- 
skiftet inleddes redan 1828 men det första 
skiftesprotokollet, som gällde upp delningen 
av marken kring Stor- och Lillsvinös 
respektive Moisös direkta byaområde  
kunde godkännas först 1839. Skiftet av  
de yttre öarna avslutades 1857 men skiftet  
av vattenområdena gick aldrig att slutföra.  
Man gjorde ännu under 1960-talet 
ett misslyckat försök till detta. Men 

fiskeribolagskontraktet levde under  
hela 1800-talet vid sidan av storskiftet. 
Kontraktet, som uppgjordes av Sommarö-
bönderna 1825 kan på många sätt anses 
vara unikt. Det finns inte många liknande 
byaordningar som dokumenterats så väl 
som detta. Historikern Ragna Ahlbäck 
kommenterar denna typ av avtal och bolag  
i boken Bonden i Svensk Finland (Svenska 
Litteratursällskapet, Borgå 1983, s. 50–52).  
Hon säger: ”Det har hävdats att det inte  
förekom någon mer omfattande by-
kooperation under solskiftets tid. Det  
totala materialet rörande denna sak i  
häradsrätts-, sockenstämmo- och byråds-
protokoll kan ännu inte överblickas, men  
redan det som hittills har förebragts upp  - 
visar ett så överväldigande antal  
samarbets kontrakt, överenskommelser, 
bolag, ”byföreningar” och ”byordningar”, 
att man utan tvekan kan påstå, att ett mång-
skiftande samarbete inom byn var ytterst 
vanligt. Den verkliga helhetsbilden kommer 
vi aldrig att få fram, ty det stora flertalet 
överens kommelser och samarbetsavtal 
ingicks muntligt och blev aldrig antecknade.”

Ahlbäck beklagar att bysamfälligheterna 
avskrevs så snabbt och säger att de möjlig- 
heter till självstyre som byordningarna 
garanterade därmed gick om intet. ”Vår 
äldsta samhällsklass förlorade på detta sätt  
sina urgamla organisationer, innan våra 
nytillkomna samhällsklasser hade hunnit 
bli så talrika att de kunde bygga upp 
sammanslutningar för hävdandet av sina 
ekonomiska intressen”, säger Ahlbäck.

Det är intressant att just Sommarö-
bönderna hittade en kunnig jurist, som  
hjälpte dem med att uppgöra det mycket 
noggranna dokumentet, som historiskt 
betraktat, var ett sista försök att förstärka  
bysamfälligheten fortfarande delvis på 

Vintervandring 1952 längs Hundra-
metersbron mellan Savrtholmen och 
Skataholmen. I förgrunden antagligen 
Eja Karell. Foto Familjen Karell.

Högvatten på Sävasundsvägen  
1952. Eja Karell vadar i vattnet.  
Foto Familjen Karell.

Bosund 1950. Etualalla jäälle 
nostettu kalastajien rysä.  Kuva 
Perhe Karell.
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basen av solskiftesprincipen, samtidigt  
som kontraktet dock inleder en skiftes-
process, som senare ledde till storskifte. 
Märkligt är att man nästan samtidigt satte  
igång med att förbereda det verkliga stors-
kiftet. Uppmätningen av de kommande 
storskifteskartorna för Svinö- och Moisö-
hemmanen gjordes redan 1828-29. De här 
kartorna bekräftar det då rådande läget med 
utgångspunkten i bolagskontraktet men 
utgör samtidigt grunden för storskiftet. 
Kanske man visste att storskiftesprocessen 
skulle bli långvarig och svår och att man  
därför genast ville stadga om hur livet 
skulle utformas på Sommaröarna under  
den pågående skiftesprocessen. Bolags-
kontraktet avspeglar i alla fall på ett 
in gående sätt de förhållanden, som rådde 
1825 och tydligen också det som hade rått 
tidigare då hemmanen låg under Esbo Gård 
och dessutom det som de av hävd under 
seklernas förlopp hade uppnått. Därför 
öppnar kontraktet, för oss idag, ett viktigt 
fönster mot forntiden.

föREnämndE trenne frälsehemman, Stor- och Lill Svinö samt Moisio,  
skola nu, och för evärdeliga tider, vara förenade i ett enda Bolag, under  
namn af Svinö och Mosio Fiskeribolag

hVARJE hEmmAn anses utgöra en tredjedel i Bolaget, och får, under  
hvad förevändning som helst, aldrig i mindre delar styckas

I föLJE häRAf, få ock Lotterne i Bolaget aldrig blifva flere än tre. Lottägares  
efterlämnande flere Arfvingar dock betaget, att i oskift bo efter den aflidne  
tillsammans en lott innehafva, under villkor, att samma lott, i afseende på  
alla Bolagets angelägenheter, alltid föreställas af blott en enda person, som  
äger för hela lotten tala, svara, besluta och rösta

Inledningen och de tre första punkterna återges  
i sin ursprungliga, icke språkkorrigerade form här:

InGEn pART i en dylik huvudlott av bolaget får säljas ut till främmande 
utan att först hembjudas de övriga delägarna inom samma huvudlott och 
därefter bolaget på så sätt som mer ingående föreskrivs i första kapitlet 
14 § av 1766 års kungliga fiskeristadga. Ifall en främmande delägare 
åt  kommit en del av en huvudlott eller en hel huvudlott i bolaget, under-
kastas han att iaktta samma villkor, som vi genom detta bolagskontrakt 
förpliktat oss till

InGEn AV dE öVRIGA huvudlottsinnehavarna eller ens delägarna får  
lösa in en annan huvudlott ens ifall han eller någon i hans familj ärvt  
en annan lott. I dylika eventuella fall skall de övriga arvingarna inom  
samma huvudlott eller ifall de inte kan det, hela bolaget, lösa in samma 
huvudlott. Ifall inte ens bolaget löser in lotten skall främmande köpare 
följa bolagskontraktets villkor såsom nämns under punkt 4.

UppSTåR dET TVIST om vad en främmande man betalat för en huvudlott  
eller andelen i en sådan, och inte ens en domare kan avgöra priset, skall 

Sedan, genom träffade köpeavtal, med förre ägaren af Esbo Gård, 
jämte alla underlydande lägenheter, Högvälborne herr Friherre  
Adolf Ramsay, jag Samuel Lönnberg tillhandlat mig Stor-Svinö 
hemman, jag Gustaf Sandberg Lill-Svinö hemman, och jag Gustaf 
Liljeström Moisans hemman, hvarvid desse trenne  frälsehemman,  
om tre åttondels mantal hvardera, blifvit skattade till alldeles 
lika värden, och, såsom hitintills, i samfällighet liggande, ansedde  
berättigade till alldeles lika ägorädd, så hafva vi till rättelse, oss  
och blifvande innehafvare af vår rätt emellan, ingått följande 
Bolagscontract nemligen:

Själva bolagskontraktet  
och dess innehåll
Svinö- och Moisöböndernas fiskeribolags-
kontrakt fick laga kraft den 8 september 
1825 vid Raseborgs östra härads domsagas 
lagtima höstting, som för övrigt hölls vid  
Glims hemman i Karvasbacka i Esbo. 
Kontraktet hade skrivits under av inne-
havarna till Sommaröhemmanen den 20 
augusti 1825. Underskrivandet skedde  
på Mäckylä gård – dokumentet under-
tecknades av bönderna Gustaf Sandberg, 
Samuel Lönnberg (med bomärke) och 
Gustaf Liljeström (med bomärke). Som 
böndernas ombud verkade ”professorn 
höglärde och vidtberömde, herr doctor 
Anders Eric Afzelius”.

Bolagskontraktet, som innehåller 26  
omfattande punkter återges nedan.  
Texten är för omfattande för att återges  
i sin helhet och språket i vissa fall ålder-
domligt och svårtytt. Därför återger jag 
kontraktet här i ”modern” och litet för-
kortad språkform. För den på det här sättet 
bearbetade texten ansvarar jag personligen. 
Dokumentet som sådant kommer  givetvis 
att finnas till förfogande för forskare i 
fram tiden vid Esbo Stadsmuseum 

Första storskifteskartan över 
Svinö. Uppmättes 1828–29  

på beställning av Svinös  
och Moisös Fiskeribolag.

BOL GS CONTR CT 
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de övriga delägarna i huvudlotten eller bolaget ha rätt att lösa  
in lotten eller delen av lotten till ett pris som en lagligen tillsatt  
mätningsman förordat

En EnSKILd dELäGARE i bolaget får inte uppta en gäld på bolagets  
betalningsansvar, eller emotta pengar utan att därtill ha de övriga  
delägarnas fullmakt. Varje delägare är personligen ansvarig för  
skuld, som han på något sätt åsamkat sig

dE TRE hUVUdLoTTERnA i bolaget kommer nu och framgent att  
benämnas efter de trenne lika stora frälsehemman, som ingått  
i bolaget. Varje hemman kan särskilt utan de övriga bolags  - 
männens hörande för ägarens gäld pantförskrivas och intecknas

VARJE hUVUdLoTTS AndEL i bolagets gemensamma fartyg, båtar,  
fiske bragder, förråd av salt, hampa, käril eller fisk samt innestående  
fordringar anses däremot såsom svarande för huvudlottägarens skuld  
till bolaget och får inte till gottgörande av annan dess gäld användas  
utan i en ordning som nämns i kungliga fiskeristadgan av år 1766,  
1 kapitlet 14§ 

VARJE hUVUdLoTTSInnEhAVARE är i enlighet med punkt 8 berättigad att 
 oberoende av de andra huvudlottsinnehavarna pantföreskriva honom 
enskilt tillhörande i bolaget upptagna frälsehemman och han skall  
vara helt oberoende av de andra bolagsmännen i samma hemmans  
bruk och skötsel utom ifall han förorsakar det gemensamma bolaget 
skada i synnerhet i enlighet med nedan antecknade punkter
 
dE UndER boLAGETS hemman gemensamt hörande lägenheter, som för 
närvarande är åt särskilda fiskare på obestämd tid och emot fastställd 
årsavgift förarrenderade skall också framledes för bolagets gemensamma 
räkning förarrenderas. Ifall det uppstår tvist mellan bolagsmännen om 
detta skall den lediga lägenheten på högst tio års tid genom offentlig  
auktion åt den mest bjudande under arrende upplåtas

föR ATT föRTydLIGA den föregående punkten bekräftas här att dessa  
lägenheter är följande: A) Holmarna Gåsgrund, Ideholm, Torrkoplan, 
Träskkoplan, Malmkoplan, Koploklubb, Granholm och Svigret nu  
förarrenderade till Fiskarna Eric Sundberg och Eric Johan Sundberg  
samt B) Holmarna Stor-Bodö, Stor Bodöklubb samt Träskholmen  
nu förarrenderade till fiskaren Gustaf Söderström samt C) Holmarna  
Stora och Lilla Pentala, Stora och lilla Ärtholmen samt det till bolags-
hemmanen hörande stycket av Brudholmen, nu förarrenderade till  
fiskarna Wilhelm Rosengren och Arvid Lundqvist, D) Holmarna,  
Röfvar ön, Kaparön, Träskön, Halsholmen, Lilla Tallholmen eller  
Minnet, Herröklubb samt de bolagshemmanen tillhörande andelarna av 
Stora och Lilla Herrö, nu förarrenderade till fiskaren Carl Söderström

öVER dE nU uppräknade holmarna och lägenheterna som alltid skall  
vara och förbliva förarrenderade, tillkommer ingen av bolagsmännen 
någon enskild dispositionsrätt utan arrendatorerna äger att på överens-

komna villkor utan intrång av jordägaren, begagna både jorden och  
det intill  holmarna varande fisket. Dock skall såsom nu även skett, vid  
förarrenderandet av Stora och Lilla Pentala holmarna alltid från arrendet 
undantas det norsfiske, vilket under vinter- och vårtiden med fördel  
idkas och vilket jordägarna som en bolaget enskilt hörande  samfällighet 
få behålla utan att arrendatorerna får hindra det. På liknande sätt  
skall vid alla arrenden iakttas att de blivande arrendatorerna inte får  
nyttja skogen annat än till husbehov. Det skall tillfalla jordägarna att  
gemen samt, ingen enskilt, över skogen på de förarrenderade holmarna 
också till försäljning förfoga

ARREndET föR de arrenderade holmarna får inte utan de övrigas samtycke 
och skriftliga tillstånd uppbäras utan arrendet skall betalas kontant vid  
verkställd bolagsstämma och då skall först iakttas vad som nämns i 
punkt 9 och därefter skall arrendet av alla tre huvudlotts innehavare 
kvitteras

föLJAndE boLAGET tillhörande holmar och land kommer däremot  
att förbli under bolagsmännens eget bruk och nyttjande och att efter  
föregången refning och noggrann gradering de tre hemmanen emellan 
att fördelas: Knaperskär, Grötholmarna, Alskär, Måsgrunden nu Lång-
grunden kallade, Lill-Bodö, Svartholmen, Prästholmen, Furuholmen, 
Stora Mankholmen, Lilla Mankholmen, Bergölandet, Rindikar, nu  
Flakaholm kallad, Torr-Ajsar, Stor-Ajsar, Lill-Ajsar, Tungör – Långör 
– Storbraskar, Lill-Braskar, Kutukar, Svartholmsören, Skadaholm, Lill-
Kättan, Ramsö, Boholm, Svinö Byland, Moiso Byland, Större Tallholmen, 
Mindre Tallholmen, Storvarlaxholm, Lillvarlaxholmen, Stor-Rökar, 
Lill-Rökar, Munkholmen och Sänkö ävensom följande holmar som 
inte på kartan omnämns med eget namn: Nämligen Rågholmen och 
Skaddan belägna under Moisio Byland, de tre Kärringholmarna, belägna 
invid Svinö Byland och de trenne Alholmarna belägna i bukten ytterom 
Bergölandet

Som GRUnd för hur man skulle fördela de ovannämnda lägenheterna  
har vi kommit överens om följande avtal: A) Moisio hemman bibehålls 
vid uteslutande besittning av hela Moisio Byland och Svinö hemman vid  
uteslutande besittning av hela Svinö Byland B) Att om Moisio byland 
efter föregången gradering inte finnes fullt motsvara hälften av Svinö 
Bylandet får fyllnad för Moisio hemman tas på den honom närmast  
liggande, under Tallholmarna belägna ändan av Ramsölandet  
C) Att Ramsö och Bergölandet i övrigt dels mellan de tre hemmanen  
så att varje hemman får lott i vardera landet och att Moisio hemmans 
lott uttas i sammanhang med vad samma hemman kunde komma att  
tillerkännas av Ramsölandet som ersättning för andra byland och  
D) Att de övriga bolagshemmanen tillhöriga till delning uppräknade 
holmarna sålunda skiftas, att varje holme i mån av möjlighet ostyckad 
tillfaller ett visst hemman samt att varje hemman så vitt de kan tilldelas 
de holmar som bäst lämpar sig till ett sammanhang med dess byland  
och övriga bohlägor under lämnad uppmärksamhet åt den hittills 
varande hälften. 
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då En dyLIK ordentlig delning av alla förnämnda lägenheter skett äger varje 
huvudlotts eller hemmansägare den fria och av de övriga bolagsmännen  
oberoende dispositionen av sin jord men fisket invid alla sålunda skiftade  
land och holmar samt de på närmare eller längre avstånd från dem belägna  
så kallade örar anses och förblir oskiftat på så sätt som nämns i kungliga 
fiskeriförordningen av 12 augusti 1783, paragraf 77 jämlikes med moment  
6 i kungliga förklaringen av 23 mars 1807. Och fisket skall idkas där såsom 
det sägs i kapitel 17 i fiskeristadgan av år 1766 samt i vissa delar av den  
förnyade hamnordningen av 24 januari 1771

TRoTS ATT fiskevattnet invid och omkring de under bolagshemmanens  
eget bruk varande land, skär och holmar sålunda anses för oskiftat skall  
varje hemmansägare fritt och för sig enskilt och utan gemenskap med  
de övriga försöka sin lycka med alla slags tillåtna bragder utan avseende  
på om fiskevattnet är beläget under hans eget eller under någon annan  
bolagsmans tillhörighet. Dock får ingen av bolagsmännen utan gemen  -
skap med de övriga idka notfiske eller lägga ut mer än högst tjugo ryssjor  
i Bolagets fiskevatten

VId ALLT SAmfäLLT fISKE deltar de tre bolagsmännen till lika delar vardera  
gällande fångsten som vinns eller ställande av båtar och folk till för - 
fogande eller kostnader för anskaffande av not och bragder. De arrende -
medel som inflyter för de i punkt 12 uppräknade lägenheterna delas bolag - 
smännen emellan dock så att den skuld i vilken någon av bolagsmännen  
till  bolaget står i, likmätigt med punkterna 9 och 14 i detta kontrakt, även  
av den  skyldiges andel i dessa arrendemedel med förmånsrätt gäldas bör

dET äR InTE tillåtet för någon bolagsman att i strid med de klara  
bestämmelserna i kungliga fiskeriförordningen av 1766 och  
utan de andra bolagsmännens enhälliga och skriftliga tillåtelse  
över lämna rättigheter att fiska i bolagets vatten eller där uppgöra  
fiskeri in rättningar till gärningsmän, spannmåls- eller jordtorpare,  
inhysingar,  kringstrykande personer eller vem som det vara må.

IfALL boLAGSmännEn GEmEnSAmT eller en bolagsman enskilt bedriver eller 
avslutar handel för bolagets räkning där fullmakt av de andra används,  
såsom beskrivs under punkt 7, och där gemensam försträckning ges av de 
andra i pengar eller gods förbinder vi oss att svara en för alla och alla för en 

SåSom nämnTS TIdIGARE häR och i överensstämmelse med stadgandena  
i 2§ 15 kapitlet i Handelsbalken, underkastar vi oss att följa också  
vad som i övrigt föreskrivits i samma kapitel och balk angående bolag  
i allmänhet, såvitt detta inte omkullkastas genom vad som i detta  
bolagskontrakt särskilt blivit förordnat

fISKET VId de på bolagshemmanens karta upptagna holmarna Kytö, Kytö  
norra kärring, Kytö södra kärring, Hundö och Ekogrund må bolagsmännen 
var för sig utan intrång eller beroende av varandra begagna hädanefter som 
hitintills. Skulle fråga uppstå om att dessa lägenheter Bolaget uteslutande 
tillvinna, eller blir det nödvändigt att emot Frisans Rusthåll, Gräsa Gård  
eller andra angränsande öppna rättegång för att hindra intrång, som dessa 

försöker göra på Bolagets enskilda fiskevatten, så skall rättegång påbörjas  
och avslutas genom bolagsmännens gemensamma föranstaltande och på  
Bolagets gemensamma kostnad

om dET UppSTåR tvist med angränsande fiskevattensägare gällande 
 besittningen av den samfällt ägda jorden som för bolagets räkning blivit 
förarrenderad eller gällande den jord som blivit hemmanen emellan  
skiftad eller om arrendator eller bolagsman på något medvetet sätt  
hindras i den fiskerättighet som Bolagshemmanen av ålder enligt lag 
erhållit så skall denna besittning försvaras och denna rätt värjas efter 
Bolagets föranstaltande och på dess gemensamma kostnad. Men har 
arrendator eller bolagsman själv genom obetänksamhet eller lagstridigt 
förfarande förvållat tvister utföre den då själv bäst han kan och gitte  
och svara ensam för alla därvid förfallande kostnader

dETTA VåRT Bolagskontrakt skall till framtida reda och upplysning, till 
tingsrätten på orten ingivas mot ödmjuk anhållan om dess intagande  
i rättens Inteckningsprotokoll ,såväl i detta avseende kungliga för - 
ordningen angående bolag daterad 28 juni 1798 förmår, som för att  
vinna den säkerhet som vi är skyldiga att inbördes ställa varandra,  
för riktiga fullgörandet av alla våra, genom lag och beslut bestämda  
åligganden

IfALL dET UppSTåR tvist bolagsmännen emellan om rätta betydelsen av 
något som stadgas i det här bolagskontraktet skall den inte dras under 
domstolsprövning utan den skall av två goda män slitas på det sätt och 
med den påföljd som i 4 kapitlet 15§ i Kungliga balken föreskrivs. Ifall de 
inte ens då kan enas skall de utse den tredje varefter frågan anses avgjord  
i överensstämmelse med den mening som av tvenne röstande blivit  
bifallen. På lika sätt skall rösterna anses vid skeende omröstning inom 
bolaget. Bolagsstämman skall alltid hållas den första november varje år

Detta bolagskontrakt har vi med fri vilja och efter mogen överläggning  
och i närvarande av, av oss, tillkallade vittnen, egenhändigt underskrivit, 
såsom skedde på Mäckylä den 20 augusti 1825

Gustaf Sandberg            Gustaf Liljeström         Samuel Lönnberg
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boLAGSfISKET bEdREVS nu under 15 år utgående från Bolagskontraktet. Mycket  
hann ske under denna tid – en hel del tvister mellan de olika hemmansägarna 
hade uppstått och Lill-Svinös nya ägare hette nu Benedictus Bernhard Brenner. 
Storskiftet av de största öarna och marken kring hemmanen hade slutförts 1839. 
Man beslutade att komplettera det gamla Bolagskontraktet med ytterligare  
7 punkter. Den nya kompletteringen skrevs under av hemmansägarna på Svinö 
den 3 april 1840. Den handskrivna texten är delvis svårtydd och meningarna 
invecklade och ibland språkligt ofullständiga. I inledningen till detta nya kontrakt 
säger man att erfarenheten visat att åtskilliga ledsamheter och olägenheter vid 
fiskandet hittills ägt rum och för att undvika sådana konflikter i framtiden görs 
nu följande tillägg till Bolagskontraktet:

SåKALLAd LILLnoT som används för att fånga fjällfisk med i öppen sjö  
och om hösten under tunnisen i vikar äger envar av oss rätt att hålla  
och nyttja varsomhelst under de årstider vi finner för gott

föRUTom den klipp- eller flåttnot som vi samfällt drar vid våra yttre 
 holmar, klippor och grund efter strömming äger envar av oss rätt  
att dessutom begagna en eller flera sådana nötter vid nämnda ställen  
antingen ensam eller tillsammans med den man behagar och erlägges  
för en sådan not 10 Rubel Banco årligen till bolaget. Dock får en sådan 
not inte dras på Knapperskär i de bästa varpen då någon av bolagets 
samfällda nötter är ute

EnVAR AV boLAGSmännEn skall vara ansvarig för att dess folk är  
samlade vid varpet, färdiga till dragning, om sommaren ifrån det  
dråttnotgången börjas senast klockan sex om morgonen, då vassbuks-
fångsten vidtages vid daggryningen samt vintertiden, eller efter nors  
och fjällfisk i december, januari och februari månad, genast vid dag-  
gryningen och sedermera sist klockan sex om morgonen. Om det  
tillsäges om notgång dagen förut och vad tvenne av bolagsmännen   
härom bestämmer skall även den tredje efterfölja. Den bolagsman vars 
folk till notgång på berörda sätt är tillkallade, och ifall det nu inträffar 
svårt väder eller annat naturhinder som ändå inte gör notgången omöjlig, 
och som ändå antingen helt och hållet uteblivit eller inte i tillräcklig 
mängd är samlade färdiga till verksamhet, är skyldiga att betala till de 
andra som hörsammat sina åligganden tre rubel bl. i vite. Dessutom är 
den eller de bolagsmän vars folk infunnit sig i förskriven tid och varit 
tvungna att sätta in erforderligt antal notdragare i den försumligas ställe 
berättigade att erhålla av den försumlige bolagsmannen 1 rubel bl. per 
gång utan avseende gällande hur lång tid den lagde vid noten blivit  
begagnad eller vad den som honom betingat utfäst sig att betala.  

Kompletteringen av  
Bolagskontraktet 1840 

Då tiden att infinna sig till notgång genom dagens inbrytande icke  
på tidigare nämnt sätt är bestämt skall klockan på Lill Svinö tjäna alla  
bolagsmän till efterrättelse sålunda att enär klockan på Lill Svinö sagde 
tider är fem, ringes i matklockan och upphissas dessutom en flagga på 
ändan av karaktärsbyggnaden

Så LänGE fISKEn bolagsmännen emellan är odelad får varken större  
eller mindre delmängder, under vilka förevändningar som helst ges bort,  
föryttras eller i utbyte till annan överlåtas. Om så sker skall bolagsmannen 
i fråga betala till den bolagsman som inte varit med om detta 5 rubel bl. 
och dessutom ersätta honom för den bortgivna fisken 8 rubel bl. per  
tunna fisk

EfTERSom UTREdnInG mot överträdelser av föreskrifterna i bolagskon-
traktets tjugonde punkt är svåra att åstadkomma skall ifall någon av 
bolagsmännen väcker en sådan fråga mot en annan bolagsman om  
sådana överträdelser, den som för detta misstänks bestrida detta inför 
häradsrätten , alltså att han inte till några av de i sagda punkt nämnda  
personer överlämnat rättighet att i bolagets vatten idka fiske. Den som 
inte går med på detta betalar för varje gång till de övriga bolagsmännen  
50 rubel bl. i vite.

EmEdAn fRämmAndE personer färdats i båtar genom Bo- och Svartholms-
sunden bolaget förorsakats betydande skada, vill vi i möjligaste mån 
inskränka sådant och vilket därför inte tillåtes annorlunda än att samtliga 

Första storskifteskartans (1828–29) textdel, där man  
kan utläsa att Fiskeribolagskontraktet låg som grund  
för den delning av hemmanen som nu stundade.
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Sammanfattning

Det finns all orsak att forska vidare kring Sommarö-
hemmanens bolagskontrakt av år 1825 och tillägget av  
år 1840. Kontraktet flätar på ett ypperligt vis ihop den  
urgamla lagstiftningen, som hade gällt i det svenska  
riket sedan medeltiden och upplysningen, med de nya  
realiteterna som rådde under början av 1800-talet då man  
stod inför storskiftena och den kommande marklagen som 
ytterligare skulle splittra upp mark- och vattenägandet.  
Bolagskontraktet skapade en juridisk grund för denna  
periods agerande men samtidigt berättar kontraktet i all  
sin innehållsrikedom, en hel del om livet på Sommaröarna  
under det tidiga 1800-talet. Tillägget från 1840 visar vilka  
de allra viktigaste frågorna var på 1830-talet. Motsvarande 
tvistefrågor hade under 1700-talet behandlats i långa och  
svåra rättsprocesser. Med hjälp av bolagskontraktet hade  
sommaröborna fått ett instrument med hjälp av vilket de  
rätt långt själva kunde reglera sitt eget liv.

bolagsmännen åt en eller flera främmande därtill lämnat sitt skriftliga 
 och enhälliga samtycke eller genom att bolagsmännen eller någon av  
de personer som är bosatta på Lill- och Storsvinö eller Mosio åtföljer de  
främmande båtarna. Den främmande bör vid väckt åtal lagligen kunna 
bestyrka att han varit åtföljd av någon som bor i nämnda lägenheter. Ifall 
någon av bolagsmännen ändå skulle ge tillåtelse åt andra än i nämnda  
lägenheter boende personer att färdas i båtar genom nämnda sund skall 
han betala till den bolagsman som därtill icke samtyckt 50 rubel bl. i vite

JAKT och dJURfånGST såväl på land som i de våra lägenheter underlydande 
vatten tillåtes ej mindre på de samfällta än de skiftade ägorna av endast 
bolagsmännen själva, deras bröder och söner jämte personer som är i 
bolagsmännens matlag men främmande personer blott då de av bemälte 
personerna är följaktiga. Ifall bolagsman ger rätt åt främmande person  
på annorlunda vis till jakt skall han betala till de övriga bolagsmännen, 
envar 5 rubel bl. i vite

Denna avhandling har vi i tillkallade vittnens närvaro undertecknat  
 på Svinö 3 april 1840

B.B. Brenner   Gustaf Liljeström    Samuel Lönnberg

Författat av M.E.Ekholm

ATT KARLö I TIdIGA doKUmEnT benämnts Sommarö och  
Kattholm har skribenten tagit ur Christian Bloms artikel  
i Länsiväylä 1983¹ där källorna för detta tyvärr inte angivits. 
Christian har på min förfrågan beklagat att han inte nu i sitt 
arkiv hittat var han för ca 35 år sedan såg de här namnen.  
På en karta från 1690-talet finns benämningen Carttön².  
Jag hoppas att källorna nån gång hittas.

Carlö hade långt tillbaka i tiden räknats under Kockby,  
men i följd av ödesmål gått till kronan och i 1618 års jorde - 
bok uppförts som kronoallmänning. Regementsskrivaren 
Hans Floor på Kockby Stors lyckades tillbakavinna Carlö 
under Kockby år 1687 och efter tillbakavisande av en del 
 invändningar fastslogs 1690 att Carlö skulle höra till Stors³. 
Om Carlö hade betecknats öde, så skall ön rimligtvis tidigare 
ha varit skattlagd och därmed varit bebodd. Ramsay har även 
antagit att det under 1500 talet funnits ett skippareställe på 
Carlö, likaväl som på en del andra holmar i Esbo⁴. På Carlö 
finns fortfarande en god vattenkälla och fartyg har alltid  
kunnat finna en god skyddshamn mellan Carlö, Bockholm 
och Julholm. Platsen har utmärkts som ankarplats på sjökort 
av senare datum. Det är då alltså troligt att Carlö varit bebodd 
redan före 1618, kyrkböckerna började dock uppföras senare. 

En tidigare notis i kyrkböckerna än den i artikeln nämnda 
är när esten fiskaren Daniel Danielsson Trumph med hustru 
Maria samt esten Jöran Danielsson med hustru Maria Daniels-
dotter som boende på Carlö begått nattvarden den 25.3.1776⁵. 
Men ännu före det har antecknats Maria född 6.9.1773 på  
Carleholm, far är fiskaren esten Johan Jacobsson och mor  
Maria Olofsdotter. Bland dopvittnena finns hustrun Maria 
Mattsdotter på Carleholm⁶. Johan Jacobsson med familj  

Bengt Rostedt on sukunsa kuudennen sukupolven edustaja Bock-
holmissa, ja viettänyt kaikki 64 kesäänsä siellä, aivan Miessaaren 
naapurissa. Hän on tutkinut Miessaaren historiaa ja täydentää 
vuosikirjassa 2011 ollutta kirjoitusta siitä seuraavasti:

¹ Länsiväylä 17.7.1983
² NA. Uudenmaan rannikko. 
 MH MH 78/--
³ August Ramsay, Esbo II, 
 1936, s 322
⁴ August Ramsay, 
 Esbo, 1924, s 181
⁵ Esbo kommunionbok  
 1776–89,  p 472
⁶ Esbo Födde och Döpte  
 1761–92,  p 241 

TEXT // BENGT ROSTEDT,  
BOCKHOLM
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återfinns 1777 på Mellsten under Gräsagård och senare  
på Tvihjelp. Enligt en notis i kommunionboken 1776–80  
har familjen ankommit från Lifland år 1772, då tydligen  
till Carleholm.

På en karta från 1776 som uppgjorts i samband med  
storskiftet finns på Karlö två torp noterade⁷. På kartan finns 
även utsatt afsvedjat land och malm i norr samt tre olika  
ängsmarker ovanför vikbottnarna i söder. Ovanstående  
anteckning 1773 kan därmed anses högst trolig, möjligen  
har där bott estniska fiskare redan tidigare, de hade kanske 
inte intresse av att ”registrera” sig som boende omedelbart. 
(Estniska fiskare hade ju redan 1753 engagerats för fiskeriet  
på Lövö⁸, i kyrkböckerna finns fiskare på Lövö dock  
begynnande först från 1759). 

I det av Ekebom 1872 publicerade sjökortet⁹ finns ingen 
bro från Karlö, och någon sådan har aldrig funnits mellan 
Karlö och Bockholm. Efter att militären år 1915 annekterade 
Karlö och Julholm byggdes en bro för häst och kärra samt 
fotfolk mellan dessa holmar samt anrättades en vajerfärjför-
bindelse för de tyngre transporterna. Brons landfästen kan  
nu synas som stenmurningar på vardera stranden, färjfästet 
var på Julholmssidan genast norrpå brofästet medan på  
Karlösidan färjfästet var ca 65 m norrpå, numera är där en 
relativt kort cementbrygga. Den av skribenten använda källan, 
Härö 1984¹⁰, berättar också felaktigt om kanoner på och bro 
till Bockholm.

På Ekeboms sjökort 1872 finns ett tegelbruk noterat på 
Karlö SW udde. I avsöndringshandlingen 1879 efter att Johan 
Söderström 1877 köpt Karlö finns inget tegelbruk beskrivet 
men dock noteras tre lergropar med upp till 1263 m2 yta¹¹.  
Tegelbruket finns även omnämnt i skriften På lustfärd över 
land och vatten¹². Där påpekas att skogen avverkats för tegel-
brukets behov men att det nu vuxit upp lövskog i stället. 

Ove Enqvist har i sin avhandling¹³ påpekat, att Karlö inte 
1914 tvångsinlöstes av den ryska militären såsom i litteraturen 
ofta angetts. Däremot köptes Karlö av den finska militären  

⁷ Lantmäteriförrättning 
 Espoo 22:III- -
⁸ T.ex. Sommarösällskapets 
 årsbok 1985, s 65
⁹ Skärgårds-karta öfver 
 Helsingfors omgivningar  
 utgiven år 1872 af 
 K. G. Ekebom omfattande 
 Kyrkslätt och Esbo socknar
¹⁰ Erkki Härö: Byggnadskulturen 
 och kulturlandskapet i Esbo, 
 Esbo stads museum 1984
¹¹ Lantmäteriförrättning  
 Espoo 22:XII-
¹² V. P-n (Vicke Pettersson): 
 På lustfärd över land  
 och vatten, Helsingfors 1886
¹³ Ove Enqvist: Kellä saaret 
 ja selät on hallussaan…, 
 Maanpuolustuskorkeakoulun 
 Sotahistorian laitos, 2007

Miessaaren  
sotilaskoti 1926 

Kuva SLRR

år 1920 av Johan och Hilma Söderströms arvingar. Enqvist 
nämner att beslutet att befästa Karlö gjordes av de ryska  
militärmyndigheterna i februari 1915 och att befästnings-
arbetena inleddes i början av år 1915. Det var alltså så att  
den ryska militären i början av år 1915 tog Karlö (och även  
Julholm) i bruk för att där bygga befästningsverk. Detta  
synbarligen helt lagligt i och med att det var i ”rikets  
intresse”. Såsom jag förstår av Enqvists avhandling så fanns 
det en lag om tvångsinlösning med regler för hur dylika för 
rikets intressen tagna  områden kunde tvångsinlösas emot 
 ersättning till gängse pris. I fallet Karlö blev ersättningsfrågan 
dock fördröjd av första världs kriget, den ryska revolutionen, 
Finlands självständighets förklaring och inbördeskriget.  
Den ryska militären drog sig bort från Karlö i början av 1918, 
ön överlämnades till rödgardisterna, som sedan fick avstå  
den till de vita. Strax efter freden i Dorpat 14.10.1920, där  
det bestämdes bl.a. om hur det skulle förfaras med rysk 
militär egendom på finsk mark, så köpte sedan den finska  
statsmakten Karlö av rådman Johan Söderströms och hans 
maka Hilmas arvingar den 2.11.1920. Staten köpte även 
26.4.1922 ett arrendeavtal beträffande ett 1½ tunnland  
stort område jämte byggnader på Karlös västra udde av  
 Elin  Stenbäck¹⁴. Karlö fråntogs alltså dess rättmätiga ägare  
så att den ryska militären 1915 annekterade ön och befäste  
den. Ön övertogs sedan av den finska militären, som 1920  
genom avtal kom överens med ägarna om ersättningen,  
800 000 mark.

På grannholmen i nordväst, Bockholm, som varit  
bebodd sedan 1798, bodde år 1915 fisketorparen Emil Bern-
hard Pehrman, vars farfar inflyttat dit från Kyrkslätt år 1833. 
Tillsammans med de övriga Bockholmsboarna förständigades 
han 11.8.1915 av en gendarm från Stora Karlö att inom tre 
dagar flytta bort eller uppvisa ett intyg av Guvernörsämbetet 
att de är berättigade att bo där. Enligt resolutionen 18.8.1915 
från Landskansliet har gendarmmyndigheterna på Svea-
borgs fästning per telefon till guvernören meddelat att de 
ej vidare komma att fordra tillståndsbevis och därmed kan 
 Bockholmsboarna bo kvar, ingen vidare åtgärd. Undertecknat 
av B Widnäs (Nylands guvernör 1913–1917 Bernhard Otto 
Widnäs) och Esko Heilimo¹⁵. 

Karlö bombades den 22 juli 1941, en bomb slog ner  
i bryggans landfäste, tre soldater dödades och åtta sårades.  
En bomb föll nära Bockholm och spår av skärvor kan ännu  
ses i väggen till en liten boda på stranden 

¹⁴ Försvarsministeriets  
 arkiv, Kiinteistöosasto,  
 Puolustus-ministeriön  
 hallinnasta luovutetut  
 alueet, Hd:1,  
 Espoo, Miessaari
¹⁵ Bockholm arkiv 37:11  
 hos BR, Landskansliet  
 no 4267, No 124/264  
 S.D. 1915
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Sommarö-Seura perustettiin kesällä 1972. Seuran ensimmäinen  
puheenjohtaja oli Pekka Tarjanne. Tarjanne oli ministeri, profes-
sori, Posti- ja lennätin laitoksen pääjohtaja sekä kansainvälisen 
televiestintäliiton ITU:n pääsihteeri.

Tarjanne asui Meri-Hanikassa vaimonsa Ainon ja neljän lapsen-
sa kanssa. He olivat rakentaneet talonsa 1960-luvun lopussa alueel-
le, jonka Ainon isoisoisä Alfred Kihlman oli aikoinaan ostanut.

Aino Tarjanne muistelee seuran alkuaikoja:

SOMM RÖ-SEUR N  
LKUVUODET TEKSTI //  

RIITTA STÅHLBERG

E Spoo oLI mUUTTUnUT kauppalasta kaupungiksi vuonna 1972. Suvi-
saaristo oli rakennuskiellossa ja alueen kaavoitustilanne oli sekava.  

Suvisaariston asukkaat olivat epävarmoja Espoon kaupungin aikeista ja 
kokivat omat vaikuttamismahdollisuutensa rajallisiksi. Yleinen huhu 
oli, että Espoo haluaisi koko Suvisaariston virkistysalueeksi ja suunnit-
teli kaikkien asukkaiden tonttien pakkolunastusta.

Liikenneolotkin huolestuttivat, sillä kapealla Suvisaarentiellä jalan-
kulkijat ja pyöräilijät joutuivat liikkumaan ajoneuvoliikenteen seassa. 
Asukkaat kantoivat huolta myös luonnonsuojelusta, etenkin alueen 
vesien kunnosta. 1970-luvun alussa alueella ei ollut vielä vesijohtoja, 
viemäröintiä eikä jätehuoltoa.

Saaristossa oli paljon aktiivisia asukkaita, muttei mitään varsinaista 
asukasyhdistystä. Sellainen siis nyt tarvittiin. 

Sommarö-Seuran perustamiskokous pidettiin Pentti ja Raija Rautsin 
kotona 22.6.1972. Paikalla oli 42 alueen asukasta. Seura oli heti alusta 
lähtien toiminnassaan hyvin aktiivinen ja 1.1.1973 jäseniä olikin jo yli 300.

Aino Tarjanne muistaa Sommarö-Seuran alkuvuodet aikana, jolloin 
asukkaiden yhteishenki lujittui. Seura toimi yhteisönä, joka tutustutti 
ihmiset toisiinsa ja sai puhaltamaan yhteen hiileen. Seuran toiminnassa 
kaikki olivat mukana tasavertaisina ja ensimmäisenä heitettiin aina 
tittelit pois.

Sommarö-Seura on julkaissut vuosikirjaa perustamisestaan asti. 
Seuran ensimmäisestä vuodesta kertova vuosikirja 1972–73 julkaistiin 
vuonna 1973. 

Vuosikirjan päätoimittajana ensimmäisen vuosikymmenen ajan toimi 
legendaarinen R. W. Palmroth alias Reino Hirvi seppä alias Palle. Palle 
oli Yleisradion toimittaja ja kirjailija. Lisäksi hän oli upseeri ja kama-
rineuvos. Hän oli asunut Suvisaaristossa Koppelosaarilla (Kopplorna) 
1930-luvulta lähtien.

Sommarö-Seuran vuosikirjalla haluttiin yhdistää Suvisaariston 
asukkaita toisiinsa ja lisätä heidän kotiseututuntemustaan niin nyky-
aikaan kuin myös historiaan sijoittuvin kirjoituksin. Alkuvuosina  
vuosikirjan tekijät kokoontuivat usein joko Pallen luona Koppelossa  
tai esimerkiksi Tarjan teilla, Tenhusilla, Enbergeillä tai Suniloilla. 

Päätoimittajana Palle kirjoitti vuosikirjaan mm. kulttuuri palstaa, 
erilaisia lauluja, vitsejä ja pakinoita. Hän oli jo yli 70-vuotias luovut-
taessaan päätoimittajan pestin Pirkkoliisa Mikkoselle vuonna 1983. 
Sen jälkeenkin Palle oli vielä mukana kirjan toimittamisessa ja kirjoitti 
vuosikirjoihin 80-90-luvun taitteeseen saakka. 

Pekka Tarjanne luopui Sommarö-Seuran puheenjohta juudes ta tul-
tuaan nimitetyksi liikenneministeriksi. Vuodesta 1973 lähtien puheen-
johtajana jatkoi Seppo Horsti ja helmikuusta 1978 eteenpäin Bo Enberg. 
Vuonna 1983 puheen johtajuus siirtyi Esko Mikkoselle. 

Tarjanne toimi seuran varapuheenjohtajana helmikuuhun 1990 
saakka  ja kirjoitti jokaiseen vuosikirjaan vuoteen 1985 asti. Kirjoitusten 
aiheet vaihtelivat paljonkin. Hän kirjoitti esimerkiksi filateliasta ja satel-
liiteista – vuonna 1984 Suvisaaristosta käsin pystyi seuraamaan kolmea 
televisiokanavaa satelliittien kautta. Aino Tarjanne kirjoitti vuosikirjaan 
artikkeleita mm. marjastuksesta, sienistä, vaihto-oppilaista ja Lapin 
vaelluksista.

Aino muistelee lämmöllä seuran alkuajoista myös jokakesäisiä  Pentalan 
juhlia. Marthastuganin tiloissa toimineen Suvisaariston yksityisen 
leikkikoulun tukiyhdistys järjesti juhlat aina elokuussa ja niissä myytiin 
arpoja leikkikoulun hyväksi. Yksi arpajaisten palkinnoista oli erityisen 
haluttu varsinkin naisten keskuudessa: se oli lahjakortti kampaajames-
tari Heikki Larjoksen kampaamoon. Pentalan kesäjuhlien lisäksi 80-lu-
vun alussa alkoivat Ladanin kesäjuhlat. Alkuvuosina ohjelmaan kuului 
mm. tikanheittoa, ammuntaa maalitauluun ja yleistä yhdessäoloa.

Liikenneministerinä ollessaan Tarjanne teki vuonna 1972  
Espoon kaupunginvaltuustolle ensimmäisen aloitteen kevyen liiken-
teen  väylästä Suvisaarentien varteen. Väylä avautui 39 vuotta myöhem-
min, kesällä 2011.

Vuoden 1985 vuosikirjassa Pekka Tarjanne ehdotti, että Sommarö-
Seuran 100-vuotisjuhlaa vuonna 2072 pitäisi juhlistaa erikoisposti-
merkillä tai erikoisleimalla. Ehkäpä tätä kannattaisi harkita jo seuran 
50-vuotisjuhlan aikaan vuonna 2022.

Vuoden 1974 vuosikirjan takakannessa on julkaistu ote Reino 
Hirvisepän runosta ”Tulen ja Valon Laulu”. Siinä toivotaan  onnekasta 
tulevaisuutta. Aino Tarjanne uskoo, että jos seuran ensimmäinen 
puheenjohtaja Pekka Tarjanne olisi vielä elossa, hän samoin toivottaisi 
Sommarö-Seuralle positiivista ja onnekasta tulevaisuutta!

Kirjoitus pohjautuu Aino Tarjanteen haastatteluun Helsingissä  
marraskuussa 2012.
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SUVISAARISToSSA riitti 80-luvulla monenlaista vapaamuo tois ta toimintaa. 
Keskuspaikkana oli pääasiallisesti vanhan ladon eli Ladanin ympäristö, 
kävijöinä ja puuhamiehinä useimmat lähi asukkaat. Muutkin kävijät 
 olivat tervetulleita.

Monimuotoista toimintaa järjestettiin tilanteiden mukaan niin 
aikuisille kuin lapsillekin. Oli pelejä, liikuntaa, kilpailuja, mukavaa seu-
rustelua. Talvella oli sekä maastohiihtoa että jäällä hiihtoa sekä luistelua 
jäällä. Kesällä oli pallo- ym. pelejä, uintia ja juoksukilpailuja. Retkiäkin 
tehtiin ja syötettiin niityllä viihtyviä lampaita. Nautintoa lisäsi Peon 
hyvin varustettu kauppa suhteellisen lähellä uimarantaa.

Aktiivivuodet Sommarö-Seurassa sisälsivät paljon mukavaa keskus-
telua Suvisaariston asukkaiden kanssa. Keskusteluissa tuli usein esiin 
myös rakentavia ehdotuksia saariston kehittämiseksi. Mieleenpainu-
vinta oli, kun pystyimme todella vaikuttamaan ympäristömme maan-
käyttöön.  Esimerkiksi Ladanin ympäristöön saatiin sittemmin kävely-, 
juoksu- ja pyöräilytie, joka on turvallisesti erossa varsinaisesta autoties-
tä, sekä reitti uimarannalle, jossa hiekkaranta, laituri ja meri. Reitiltä 
päästään kesäisin rannalle uimaan ja talvella meren jäälle luistelemaan 
tai hiihtämään. Nämä ovat nautinnollisia hetkiä!

Pirkkoliisa Mikkonen 
Päätoimittaja 1983–1989 

mIn pERIod som Sällskapets ordförande inleddes under en mycket 
spännande tid, nämligen då delgeneralplanen för större delen av  
området äntligen fastställdes.

Jag valdes till sällskapets ordförande år 1988 i det skede då 
planeringen gått in i ett slutskede där det tekniska arbetet var utfört 
och endast smärre justeringar kunde komma i fråga. Valet av mej 
hängde säkerligen ihop med min utbildning som arkitekt. Behovet av 
att kunna läsa och förstå planen var stort, likaså kunskapen om hur 
beslutsprocessen löpte och kunde påverkas. 

Läget för markägarna var allt annat än positivt. Det fanns en mycket 
aktiv och bred opinion som krävde att större delen av området skulle 
markeras grönt och ett argument som speciellt fördes fram i dessa 
kretsar var att den befintliga bebyggelsen kunde klassas som vikande 
– hus som långt var rivningsfärdiga och därigenom inte heller hade ett 
marknadsvärde av större mått.

Slutresultatet blev i alla fall att större delen av de holmar som 
hade fast vägförbindelse fick sin plan och utanför blev större delen av 
skärgården samt några områden i syd och sydost. Beslutet inom staden 
var en politisk kompromiss där bitr. stadsdirektör Hans Korsbäck 
utpekades som fadern till förslaget. Hans ansåg att han på detta sätt 
åtminstone lyckades få igenom en stor del av Sommarö-Sököudd och 
ville inte gärna vidkännas det svek som många markägare kände i och 
med beslutet.

Nåväl, området fick sin generalplan och en av de aktivaste bygg-
boomarna inleddes, ett skeende som slutgiltigt avslutade den törn-
rosasömn man vilat i i nästan 25 år.

Samtidigt förändrades Sommaröarna även i övrigt; bybutiken 
upplevde en renessans med Oa Sjöberg vid rodret, posten föll för 
rationaliseringen, de sista ”gamla” Sommaröborna med både utkomst 
och livsstil av efterkrigstid föll undan en efter en. Jag minns ännu 
byktvätt i isvak, gräl om rätt till vedinsamling i skogarna på öarna och 
den sista hästen - visserligen från Vattuängen. Och att var och en måste 
avhämta tidningen på söndagarna ur den stora lådan invid posten, i en 
social gemenskap där vi från olika håll på öarna träffades på ett sätt som 
inte alls finns idag. 

Genom att den sociala strukturen och inkomstnivån förändrades 
så totalt blev gamla sedvänjor olämpliga. Säll skapet inledde en aktiv 
tid för att möjliggöra nya småbåtshamnar för skäristugägarnas behov. 
Längre gick det inte att hålla båten på Marens stränder så som man 
gjort sedan 20-talet. Hamnarna i Byviken och Furuholm byggdes som 
aktiebolag där Sällskapet gick in som grundare och pådrivare.

Årsboken förnyades och gjordes till en ambitiös flerfärgs publikation 
med gediget och välredigerat innehåll, den blev litet av en julklapp som 
många väntade på.

Tanken om att få vatten och avlopp, eller cykelväg kom upp,  
Sommaröarna hade blivit ett område för herrskap och rikt folk med 

Muisteluita menneiltä  
vuosikymmeniltä // Minnen  
från gångna årtionden

 

Stefan Ahlman 
Ordförande 1988–1995 
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andra krav än de den tidigare sommaridyllens invånare hade. Sommar-
öarna hade blivit en förort till storstaden. 

Man skall inte sitta för länge på en förtroendepost och efter sju år 
tyckte jag att det var tid för nya krafter att ta vid. Jag gav sparken åt mej 
själv – annars skulle jag hur gärna som helst ha suttit kvar i lika många 
år till. Åren som ordförande rotade mej i bygden på ett sätt som få, det 
blir nog i kistan jag för sista gången förs över bron mot fastlandet.

Stefan Ahlman,  
puheenjohtaja 1988–1995

pUhEEnJohTAJUUTEnI alkoi kiintoisana hetkenä. Osayleiskaava työ oli loppu-
metreillä ja odotettiin kaavan vahvistumista Suvisaariston ja Soukan-
niemen alueelle.

Minut valittiin seuran puheenjohtajaksi kaavoitustyön ollessa niin 
pitkällä, että varsinainen tekninen osuus oli tehty sallien enää vain 
vähäisiä muutoksia. Oletan, että valintaani vaikutti arkkitehdin koulu-
tukseni. Alueella oli ilmeinen tarve osata ymmärtää ja tulkita kaavaa, 
tuntea ja osata vaikuttaa päätöksentekoprosessiin.

Maanomistajien kannalta tilanne ei ollut mitenkään hyvä. Vahvat 
ja äänekkäät ryhmät ajoivat linjaa, jossa pääosa alueestamme olisi mer-
kitty virkistys- ja viheralueeksi. Eräs argumentti, joka nousi esiin kerran 
jos toisenkin, oli että rakennuskanta oli luokiteltavissa väistyväksi, 
sellaiseksi, jolla ei enää ollut arvoa tai jopa purkukuntoiseksi. Haluttiin 
antaa mielikuva lähes autioituneesta alueesta, johon kaikenlainen lisä-
rakentaminen olisi ikään kuin täysin uutta asumista. Vanhalla raken-
nuskannalla ei ollut markkina-arvoa.

Lopputulos oli kuitenkin selkeä; pääosalle kiinteällä  yhtey  del lä olevista 
saarista saatiin kaava, jättäen koko ulkosaariston ja pieniä osia eteläreu-
nalta sekä kaakkoiskulmasta kaavan ulko puolelle. Päätös oli poliittinen 
kompromissi, jonka isäksi nimettiin apulaiskaupunginjohtaja Hans 
Korsbäck. Korsbäck piti päätöstä hyvänä ja koki saavuttaneensa paljon, 
eikä ym märtänyt ulkopuolelle jääneiden maanomistajien kiukkua ja 
petetyiksi tulemisen tunnetta.

Osayleiskaava johti ennen kokemattomaan rakennus buumiin, asu-
kasmäärä lähes tuplaantui ja kesämökit pää saarilla muuttuivat ympäri-
vuotisiksi. Alueen ruususenuni oli lopullisesti päättynyt.

Alue koki muutenkin muutoksia; Oa Sjöbergin käsissä kyläkauppa 
laajeni ja kukoisti, mutta samaan aikaan me myös menetimme paljon. 
Oma postitoimipaikka lakkautettiin, Sommarö-skidspel ja muut perin-
teiset suuret tapahtumat loppuivat ja viimeiset vaatimatonta elämän-
tapaa noudattavat kuolivat; muistan pyykinpesua avannossa, poltto-

puun keräilyä lähimetsissä ja alueemme viimeisen hevosen, Vesiniityltä 
toki. Loppuipa sunnuntailehden hakumatkakin; se piti hakea yhteis estä 
laatikosta postin pihalta. Eikä se mikään huono asia ollut, tavattiin eri 
saarilla asuvia samalla.

Vanhat perinteet ja sitoumukset muuttuivat, enää ei voinut pitää  
venettään Marenin rannalla, kuten isoisä teki 20-luvulla. Sommarö-
Seura ajoi kaudellani uusien pienvenesatamien perustamista mm.  
Byvikeniin ja Furuholmiin, ja ajatukset vesi- ja viemäriverkostosta  
tai kevyen liikenteen väylistä heräsivät. 

Uudet ajat ja uudet asukkaat toivat uutta verta ja toimintaa alueelle, 
Suvisaaristo oli lopullisesti muuttunut kesävietto idyllistä varakkaan 
väen lähiöksi.

Kukaan ei ole korvaamaton, eikä luottamustehtävään pidä tarrautua 
liian pitkäksi ajaksi, vaikka kuinka mukava pesti olikin. Puheenjohta-
juuteni juurrutti minut syvälle Suvisaaristoon. Niin syvälle, että luulen-
pa lähteväni viimei  sen kerran Svinön sillan yli kohti hautuumaata. Se 
unelma jäi toteuttamatta – oma muistolehto meille saarilaisille, viimei-
nen lepopaikka täältä, missä aallon pauke ja meren tuuli soi ikuisesti.

Christian Blom
Chefredaktör 1990–1996 

Visionen om Sommaröarna

JAG VAR mEd på mötet i Ramsösund, där Sommarö-Sällskapet grundades 
sommaren 1972, och läste med iver från allra första början vår förenings 
årsböcker, som började utkomma nästan omedelbart efter att sällskapet 
hade startat. På den tiden, och länge in i framtiden ännu, kom det att vara 
Palle Palmroth, som drog årsboksarbetet och som garanterade att denna 
årsboksinstitution föddes och förblev vid liv. Efter det har vi varit flera som 
tagit över och fortsatt med att bygga vidare på årsboken. Jag började skriva 
artiklar till årsboken redan för 30 år sedan – tidigt under 1980-talet. Mina 
första artiklar handlade alla om Sommaröarnas historia, ett forsknings-
projekt, som jag startade 1981 och som pågår ännu i dag. Men jag hade 
blivit intresserad av våra öars historia redan under 1960-talet. Då började 
jag samla på gamla minnen härifrån regionen, gamla antikviteter, som 
man kunde ropa in på auktionerna, som hölls ganska ofta på den tiden 
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och på gamla saker, som jag med tiden kom åt: Av de sista bönderna 
här på området, och av innehavaren av Finnå Gård, herr Perklén och 
helt enkelt hittegods som vågorna hade sköljt upp på land. En del 
minnen hämtade vi också från det grundstötta fartyget Coolaroo, 
långt ute på havet utanför Sommaröarna – under våghalsiga utfärder 
dit ut med våra enkla båtar (fartyget bröts itu efter grundstötningen 
och delarna ligger ännu idag ute vid grundet på havsbottnen). En inte 
så liten betydelse för mitt uppvaknande intresse för historia fick det 
faktum att fiskarparet Anna Rönnberg och Verner Holmström om 
vintrarna på 50-talet bodde i vår bastu. På somrarna bodde de åter ute 
vid sitt gamla fiskafänge på Kopplorna. Jag tillägnade Anna min första 
sammanfattande historik över Sommaröarna (Årsboken 1993, Annas 
bild på sidan 51 i samma årsbok). Anna hörde till min barndoms allra 
varmaste minnen, hon representerade för mig allt det goda i livet och 
i områdets historia för hon hade sedan barn bott ute på Kopplorna 
tillhörande den Rönnbergska fiskarfamiljen.

1989 frågade dåvarande årsboksredaktören Pirkkoliisa Mikkonen mig 
om jag ville ta över som chefredaktör för den här årsboken, och det 
ville jag. 7 digra årsböcker kom jag att redigera – 1990–1996. Från  
och med 1993 övergick vi till det större formatet på årsboken – vilket  
möjliggjorde publicerandet av kartor, bilder och en mer mångsidig 
grafisk utformning.

Någon grafisk designare hade jag aldrig, inte heller dator. Alla  
artiklar skrevs för hand eller på gammaldags skrivmaskin och de  
sattes på tryckeriet och det gick månader enbart till korrekturläsandet.  
Ombrytningen skötte jag själv.

Jag hade två tidiga idéer gällande utvecklandet av årsboken: Den  
skulle bli ett offentligt forum för diskussionen på Sommaröarna och 
den skulle under min tid främst av allt syssla med att samla ihop alla  
pusselbitar, som beskrev Sommaröarnas historia. Jag hade alltsedan 
1981 hållit på med att skriva en bok om Sommaröarnas historia, men 
mina andra jobb sköt alltid upp projektets slutförande till framtiden. 
Min tanke var nu att publicera så mycket som möjligt av min historik 
i årsboken. Och det kom jag att göra, fast någon enhetlig historieskrift 
uppstod aldrig. Den är ännu på kommande, nu som en beställning av 
Esbos stadsmuseum.

Årsboken blev under min tid en kombination av historie skrivning och 
aktuell dokumentation. Den diskussion, som jag också eftersträvade 
uppstod egentligen aldrig: Utgivningsfrekvensen var för trög för det. 
Och så existerade det inte heller någon ”offentlig” diskussion bland oss. 

Det är någonting som jag alltid djupt saknat. En viss offentlighet har 
givetvis uppstått inom ramen för öarnas föreningsverksamhet, men 
den har inte blivit utskriven eller dokumenterad. Det har mer handlat 
om konkret verksamhet och bra så. Jag lanserade i en av mina årsböcker 
tanken på att bilda ett byaråd på Sommaröarna, men tanken kom att 
mötas av döva öron. Det sammandrag av dessa ”sociologiska tankar”, 
som jag småningom utvecklat, och som jag själv är mest nöjd med 
presenterade jag i min långa artikel i årsboken 2003, men den ledde inte 
heller till någon öppen debatt. Indirekt kom den ändå att bli objekt för 
en osynlig debatt: Efter det har nämligen åtskilliga av mina artiklar inte 
blivit publicerade i årsboken. Kanske kunde man idag föra en sådan öp-
pen debatt inom ramen för Facebook t.ex. Men det blir inte en sak för 
mig, för jag har aldrig anslutit mig till Facebook. Jag vill att min ”profil” 
och min ”status” skall vara ”analog”, organisk, på riktigt, ”livs levande”. 

Jag har publicerat ett sextiotal artiklar under årens lopp i årsboken och 
alla utgör de på ett eller annat sätt, var för sig, en pusselbit i försöket 
att bilda en helhetssyn på Sommar öarnas historia. Ett försök till en 
sådan helhets beskrivning finns i min långa artikel ”Sommaröarna 
-kulturbygd i Esbo skärgård”, som ingick i årsboken 1993. Och i en 
annan artikel i detta års årsbok försöker jag igen komprimera min 
historiesyn: Nu utgående från det Fiskeribolagscontract, som bönderna 
och hemmansägarna här på Sommaröarna ingick sensommaren 1825, 
efter det att de ”befriat” sig från Esbogårds förmynderskap, som hade 
pågått sedan 1600-talet.

Historieskrivandet har utgjort ett andningshål i mitt liv. Det har blivit 
till en fortgående process, som redan pågått över 50 år. Jag har kvar 
åtskilligt med opublicerat material och min innersta önskan är att 
kunna publicera allt detta i en kommande bok om Sommaröarnas 
historia. Den här boken föds egentligen i samma takt som Esbos 
skärgårdsmuseum på Pentala håller på att uppstå och det känns 
ofantligt meningsfullt att få vara med i den process, som sakta men 
säkert leder till vårt kommande skärgårdsmuseum. Muséet skall inte 
ses som någonting som en dag blir ”färdigt”, utan det handlar innerst 
inne om en process som vi alla öbor deltar i: Att bli medvetna om vår 
historia och beskriva den, skriva ut den i ord och bild. Och samtidigt  
bli medvetna om vår nutid: Vår hembygd, vilket kulturarv vi förvaltar 
över här ute. Min dröm har varit att återskapa en levande ”gammaldags” 
skärgårdskultur här på våra öar. Allra bäst och mest känsligt tror 
jag att jag har beskrivit denna tanke i min tidiga artikel ”Millaiseen 
osayleiskaavaan velvoittaa perinne?”, som publicerades i årsboken 1985  
och som vi publicerar här på nytt.
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Åren 1990–1996 (tiden då jag var årsbokens chefredaktör) var en tid av 
kris och ekonomisk stagnation i Finland. Delgeneral planen för stora 
delar av Sommaröarna hade nyligen fastslagits men under krisen hade 
folk i de flesta fall inte råd att bygga – så perioden gav Sommaröarna 
en möjlighet att dra andan inför kommande tiders ökande byggnads-
verksamhet. Jag gjorde mitt bästa för att påverka presumtiva byggare 
– för att försöka få dem att inse sitt ansvar inför det kulturarv, som 
Sommaröarkipelagen egentligen utgjorde i all sin skörhet och med  
sin glesa bebyggelse.

Idag lever vi i en annan tid. Om inte annars så märks det genom den 
starkt ökade trafiken på våra vägar. Varje enskilt nybygge för nu med sig 
tusentals med last- och  paketbilskörningar. Och de nya planförslagen 
för Stora Bodö och Bergös yttre strand kommer ytterligare att skruva 
upp intensiteten i denna trafik till en ytterlighet. Läs min artikel 
från 1985. Artikeln bygger på ett föredrag som jag fick hålla för Esbo 
stadsfullmäktige i anslutning till behandlingen av delgeneralplanen.

Pentti Vanhala 
Puheenjohtaja 1996–2008  
Kunniapuheenjohtaja 2011–

pUhEEnJohTAJAKAUTEnI ALKAESSA Suvisaariston alueella oli jo pitkään ollut 
neljä lähes kaikkia koskettavaa ongelmaa: vesihuollon puuttuminen, 
ympäristön tilan huononeminen, Suvisaarentien vaarallisuus ja maan-
käytön suunnittelun (kaavoituksen) keskeneräisyys.

Vesihuolto toimi kiinteistökohtaisten ratkaisujen  varassa. Jokai-
sella oli oma (pora)kaivo ja jätevedet käsiteltiin kiinteistö kohtaisesti. 
 Alueella oli 120 porakaivoa ja syvimpien vesi alkoi suolaantua, oli  
humus- ja rautapitoista ja monin paikoin esiintyi runsaasti radonia.  
Jätevesien puutteellisen käsittelyn seurauksena ympäristö rehevöityi 
liikaa, ojat alkoivat haista. Oli korkea aika tehdä asialle jotakin.

Kaupunki kieltäytyi rakentamasta alueelle kunnallistekniikkaa,  
koska se oli tavattoman kallista eikä kaupunki katsonut, että sillä  
muutoinkaan olisi velvollisuutta sen rakentamiseen. Vesihuoltolakia  
ei silloin vielä ollut.

Eri vaiheiden jälkeen löysimme kuitenkin ratkaisun, joka osoittautui 
perinteistä kunnallistekniikan  rakentamistapaa huomattavasti halvem-
maksi ja sopivaksi Suvisaariston olo suhteisiin. Espoon kaupungilla ei 
ollut esittämäämme ratkaisua vastaan huomautettavaa ja suvisaaristo-
laisetkin hyväksyivät sen. Tästä lähti alkuun Suvisaariston vesihuolto-
järjestelmän toteuttaminen, jota varten perustettiin osuuskunta 
”Suvisaariston vesiosuuskunta – Sommarö vattenandelslag”. Nyt meillä 
on Suvisaaristossa kattava vesihuoltojärjestelmä, jonka toteuttamiseen 
liittyviin moniin kysymyksiin en tässä voi tarkemmin puuttua. Kuiten-
kin haluan tuoda esille sen, että vesihuoltohankkeen alkuvaiheessa 
kantavia voimia olivat Anders Thulé, Esko Haasmaa ja Robert Donner. 
Heidän panoksensa loi uskoa hankkeen onnistumiseen ja vauhditti 
merkittävästi hankkeen liikkeellelähtöä.

Vesihuollon kuntoon saattamisesta aukesi sitten mahdollisuus 
muidenkin ongelmien ratkaisemiseen. Kun ympäristöä rehevöittäviä 
jäte vesiä ei enää päässyt lähiympäristöön, ryhdyttiin toimenpiteisiin 
umpeen kasvavien salmien ja muiden vesireittien ja -alueiden kunnos-
tamiseksi. Kun liikarehevöityminen oli päässyt jo varsin pitkälle, oli 
kysymys valtavasta urakasta, joka kesti vuosia ja maksoi paljon. Myös 
asiaan liittyvä byrokratia oli melkoinen. Mutta nyt kunnostustoimen-
piteet alkavat olla meidän osaltamme loppuunsaatettuja. Aktiivinen 
toimija ympäristöhankkeessa oli Lauri Tukiainen, joka jopa putosi 
pari kertaa jäihin kartoittaessaan jään päältä virtausreittien tarkempaa 
sijaintia. Minulle jäi ”hampaan koloon” se, ettemme löytäneet ratkaisua 
pahasti rehevöityneen Byvikenin ja Ramsösundin välisen vesiväylän 
ennallis tamiseen.

Mutta vesihuollon järjestämisestä oli toinenkin seuraus. Suvisaariston 
osayleiskaavaa aikanaan vahvistettaessa sisäministeriö jätti vahvista-
mansa alueen ulkopuolelle eräitä Suvisaariston eteläosien alueita mm. 
sillä perusteella, ettei ko. alueille voitu sallia lisärakentamista, koska 
alueella ei ollut rakentamista palvelevaa kunnallistekniikkaa eikä sen 
raken taminen ollut näköpiirissäkään. Kun kunnallistekniikka (vesi-
huolto) sitten suvisaaristolaisten omin voimin rakennettiin, käynnis-
tyivät myös kaavoitustoimenpiteet, ja niiden seurauksen on jo saatu 
voimaan Skataholmen-Svartholmen-Braskarna –osayleiskaava, ja uusia 
Suvisaariston eteläosien kaavoja on parhaillaan työn alla.

Suvisaarentien vaarallisuus oli jo pitkän aikaa ollut suvi saaristolaisten 
huolen aiheena. Tie oli valtion ylläpitämä maantie. Kaupunki ei katso-
nut voivansa ryhtyä mihinkään toimenpiteisiin valtion omistaman tien 
suhteen, eikä valtio puolestaan katsonut velvollisuudekseen parantaa 
puhtaasti kaupungin sisäistä liikennettä palvelevaa tietä. Aloitteestam-
me silloinen tielaitos ja kaupunki pääsivät vihdoin sopimukseen Suvi-
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saarentien siirtämisestä kaupungin omistukseen, ja että tien viereen 
rakennettaisiin kaupungin toimesta kevyen liikenteen väylä. Hanke  
on nyt toteutunut ja väylä avattiin kuluvana keväänä liikenteelle.  
Suvisaarentien turvallisuus parani oleellisesti. Puuhamiehinä asiassa 
olivat Esko Haasmaa ja Lars Edelmann, jotka ansaitsevat erikseen kii-
tokset panoksestaan tässäkin hankkeessa. 

Sommarö-Seura kartoitti myös ulkosaaristolaisille tärkeätä  vene-
paikkatarvetta. Sen tuloksena oli, että Suvisaaristossa oli huomattavaa 
venepaikkavajausta. Seuran aloitteesta saatiin ensin aikaan Byvikenin 
yhteysvenesatama, ja minun puheenjohtajakaudellani vielä Furuhol-
menin yhteysvenesatama. Pahimmat puutteet venepaikkojen osalta on 
saatu ratkaistua.

Paljon ehti siis tapahtua puheenjohtajakaudellani. Tärkeintä oli, että 
seuran hallitus tuki voimakkaasti puheenjohtajaansa hankkeiden eteen-
päin viemisessä, ja että Suvisaariston asukkaat saatiin mukaan hankkei-
siin ja suorittamaan mittavia taloudellisia uhrauksia varsinkin vesihuol-
lon aikaansaamiseksi. Myöskin eri viranomaisten myötävaikutus ja tuki 
tarvittiin, jotta hankkeiden läpivieminen onnistui. Kaiken kaikkiaan 
avainasia oli se, että kaikki osapuolet puhalsivat yhteen hiileen eikä 
valittajia ja muita jarrumiehiä juurikaan ollut. 

Itse olen tyytyväinen saavutettuihin tuloksiin ja haluankin kiittää 
seuran hallitusta saamastani tuesta ja viranomaisia hyvin sujuneesta 
yhteistyöstä. Nyt olen eläkkeellä ja luottamus toimena hoidan edelleen 
Furuholmenin yhteysvenesataman (Oy Furuholmsudd Ab) hallituksen 
puheenjohtajuutta.

Seitsemän vuotta, seitsemän vuosikirjaa

TänäKIn päIVänä olen kiitollinen edeltäjälleni Christian Blomille siitä, 
että hän pyysi minut tehtävään. Ja seuran hallitukselle siitä, että minut 
siihen hyväksyttiin.

Olin melko tuore tulokas Sommarössä, mutta sitä halukkaampi kas-
vattamaan juuria tänne. Vuosikirjan teko edisti sitä kuin luomuravinne! 
Olkoonkin, että kauteni sattui elämän ns. ruuhkavuosiin.

Onneksi löysin nopeita taittajia ja painoja, ja meillä oli työhön pieni 

Eeva Simola-Erholtz 
Päätoimittaja 1998–2004 

summa, kiitos ilmoitushankkijoiden ja kaupungin.
Sommarö tarjosi lähes rajattomat mahdollisuudet kehitellä aiheita 

juttuihin, mitä hyödynsimmekin kukin toimitus kunnan jäsen yhdessä 
ja erikseen.

Kesän kellastuessa syksyksi oli suorastaan jännittävää kokoontua jäl-
leen yhteen ja kuulla, miten toimituskunnan jäsenet olivat kesän myötä 
edistäneet omia vuosikirjajuttujaan. Silloin sain myös ensimmäiset 
jutut, yleensä Erik Appelilta, jo valmiina käteen. Joan Edelmannin kane-
liset omenapiiraat lisäsivät oman aksenttinsa näihin syys tapaamisiin. 

Lukijapalaute sai joskus hauskoja piirteitä: kuvankäsittely ja -mani-
pulointi olivat vasta tuloillaan, kun useampikin kehui ”taitavasti väären-
nettyä” kansikuvaa: Elävä tiikeri muka meidän saaristossa, haha!

Tiikerihän eli ja oli, ja paljon muutakin, mistä oli ja on mukava  
kertoa ja lukea. 

Kiitos kaikille yhteistyön vuosista!

Pentalassa kesällä 1970 asustanut  
Mona-tiikeri vuosikirjan 2003 kannessa
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Joan Edelmann 
Chefredaktör 2005

pääToImITTAJUUdESTAnI joka kesti vain yhden vuosikirjan verran on minulla 
valoisia hauskoja muistoja. Meillä oli hyvä innostunut toimittajaporuk-
ka ja inspiroivia sisältökeskusteluja. Speciellt vill jag nämna Erik Appel 
och Eeva Simola-Erholtz som kom med fina uppslag och bidrag. För 
mej var det viktigt att årsboken också skulle vara vacker och där fick jag 
hjälp av min bror Hasse Hägerström som växte upp på Sommaröarna 
där vår familj hade sitt sommarhem på Råholmen. Ur ”min årsbok” har 
jag valt Tinna Sjöbloms berättelse: Livet på Herrö då det begav sig - ett 
kapitel ur Christina Sjöbloms memoarer.

Hannele Eklund 
Päätoimittaja 2006–2010 

Seuraelämää ja vuosikirjoja 

mUUTETTUAmmE SUVISAARISToon 2002, tulin paikallisten tuttavieni kannusta-
mana mukaan Sommarö-Seuran toimintaan aivan tuoreeltaan. Olen 
rohkaisusta kiitollinen, seuratoiminta oli erinomainen tapa kotoutua: 
seuran hallituksen jäsenenä alueen ihmiset, elämä ja aktiivinen toimin-
ta tulivat pian tutuiksi.

Vuosikirjan pitkäaikainen vastaava toimittaja Eeva Simola-Erholtz 
kutsui minut mukaan kirjoittamaan vuosikirjaan, jonka aiempien 
numeroiden selaaminen oli ollut myös hyvä tapa tutustua uuteen asuin-

ympäristöön. Alueen  historiasta kertovat jutut, ajankohtaiset aiheet 
ympäristön hyväksi tehtävistä hankkeista, paikallisten seurojen uutiset 
ja kirjaa julkaisevan kotiseutuyhdistyksen kuulumiset olivat ehtymätön 
lähde tiedonjanoiselle.

Kun mietin omaa näkökulmaani vuosikirjan sisältöön, päädyin 
itselleni luonnollisimpaan: ensimmäinen juttuni oli vuoden 2003 
vuosikirjassa otsikolla Uudisasukkaan päivä kirjasta. Samassa julkaisus-
sa oli mainio Annika Rajalan ylioppilasaine Från landsort till stadsort, 
jossa nuori kirjoit taja luo katsauksen kotiseutunsa muutokseen aikojen 
saatossa. Laudaturin arvoinen kirjoitus!

Vuoden 2005 vuosikirjan toimitti Joan Edelmann, jota tässä yhteydessä 
kiitän sydämestäni opastuksesta, kannustuksesta ja äärettömän arvok-
kaasta tuesta, kun hänen jälkeensä tulin itse vastaavaksi toimittajaksi. 
Joanin vuosikirjaa selaan edelleen usein. Sen ulkoasu toimi ohjenuorana 
omille myöhemmille ratkaisuilleni, sisällöltään se oli monipuolinen ja 
erinomaisesti toimitettu. 

Oma juttuni 2005 jatkoi johdonmukaisesti linjaani. Uudis asukaan 
päiväkirjasta 2 seurasi luonnon liikkeitä koti pihan näkökulmasta, mikä 
suvisaaristolaiselle elämänmenolle on läheistä ja luonnollista. Vuoden 
2005 kirjan ajankohtaisia asioita olivat mm. sisäväylien kunnostus ja 
puheenjohtaja Pentti Vanhalan omalla palstallaan mainitsema kevyen 
liikenteen väylä, jota olin uutena asukkaana toivonut jo ensimmäisessä 
jutussani. 

Kaikista vuosikirjaan kirjoittamistani jutuista ehkä läheisimmäksi  
on jäänyt edellä mainittuun v:n 2005 kirjaan  laatimani seuranta - 
tarina Suvisaariston tiikeristä. Vuoden 2003 vuosi kirjan kannen  
- ensisilmäyksellä kalliolle unohtunutta pehmolelua muistuttava - 
 tiikeri olikin elävä! Tuntui aivan uskomattomalta, että tiikerinpentu 
Mona oli viettänyt iloisen kesän Carl Wahlbergin perheenjäsenenä 
Pentalassa. Perheen huolenpito ja ystävyys tiikerin kanssa jatkui vielä 
Monan muutettua Korkeasaareen, jossa rouva Kitty Wahlberg kävi 
ulkoiluttamassa tiikerinmittoihin nopeasti kasvavaa kissaa. Seuranta-
jutussani paljastui, että Monan tarina päättyi surullisesti Edmontonin 
eläintarhassa, jonne se siirrettiin tammikuussa 1973. Iloita voi kuiten-
kin siitä, että se vietti onnellisen kesän Suvisaaristossa, jossa siitä 
huolehti isäntäperheen lisäksi kaksi tunnetun kasvattajan Kasse Selinin 
mäyräkoiraa, Nappa ja Daffy, jotka toimivat tiikerin sijaisemoina ja leik-
kikavereina. Nappa jopa imetti Monaa! Siperiantiikeripennun huoleton 
kesä leikkien ja vapaasti ympäristöään tutkien Pentalassa kasvatti sen 
1200 grammaisesta vauvasta 12 kg:n painoiseksi nuoreksi, jolloin sen  
oli aika muuttaa. Matka taittui moottoriveneellä Daffyn seurassa 

Christina Sjöbloms svärmor Tyyni 
sitter på Västkusten tillsammans  
med två små barnbarn, Nan 2½ år  
och Kit 6 år. I bakgrunden syns 
Walter Krauses med möda byggda 
stenbrygga.

Kuva liittyy vuoden 2005 vuosi-
kirjasta poimittuun kirjoitukseen 
"Livet på Herrö då det begav sig".
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 Pentalasta Korkeasaareen. Tarina kosketti eläimille herkkää sydäntäni 
syvästi. Opin, että nykyisin ns. käsin kasvatukseen ei emojensa hylkää-
miä pentuja juuri koskaan oteta. Monan tarina jää kuitenkin ainutlaa-
tuisena seikkailuna Suvisaariston historiaan.

Vuoden 2006 vuosikirja oli ensimmäiseni vastaavana toimittajana.  
Melko raflaafa kansikuva oli jälkeenpäin ajatellen ehkä turhan dra-
maattinen, mutta toisaalta ajankohtainen: sisäväylien kunnostukseen 
panostettiin tosissaan ja Vuoden viherteko 2006  -kilpailun ensimmäi-
nen palkinto myönnettiin Suvisaaristolle. Sommarö-Seuran hallitus 
työskenteli väsymättä alueen hyväksi.

Vuoden 2007 kirjassa iloittiin Suvisaaristolle myönnetystä Vuoden 
uusimaalainen kylä –tunnustuksesta. Yhteistyö elinympäristömme 
hyväksi oli huomattu ja arvokkaaksi havaittu. Toimenpiteet vesistön 
hyväksi jatkuivat ja kevyen liikenteen väylän toteutuminen alkoi näyt-
tää vihdoin aidosti mahdolliselta. 

Muiden paikallisten seurojen kuulumiset, tarinat alueen historiasta 
ja kotipihan kuulumiset muodostivat kirjan sisällön. Omat lapseni 
harrastavat valokuvausta ja toimivat mielellään avustajinani kuvaamal-
la saaristomaisemaa ja dokumentoivat myös oman juttuni Operaatio 
joutsen eläin kuljetuksen. Vahingoittuneen joutsenen toimittaminen 
koti  pihasta Korkeasaaren turviin oli mieleenpainuva kokemus, jonka 
mielelläni jaoin lukijoiden kanssa.

2008 kerrottiin mm. Pentalan Saaristolaismuseon ranta-aitan res-
tauroinnista, kevyen liikenteen väylän etenemistä seurattiin muiden 
mielenkiintoisten tarinoiden lomassa. 

Vuonna 2009 saatettiin jo kertoa, että kevyen liikenteen väylähanke on 
edennyt ratkaisevasti, Suvisaariston hurmaavat kesälampaat koristivat 
kirjan kantta. Lampaista on tullut olennainen osa kylämme kesää, niistä 
kertova juttu oli oman kauteni sympaattisimpia.

Vastaavana toimittajana viimeisekseni jääneessä vuosikirjassa 2010 
saatettiin viimein iloita ja raportoida kevyen liikenteen väylän raken-
tamisen alkaneen. Vuosien ponnistelun tuoma saavutus tuntui usko-
mattoman hienolta. Nyt kun väylä on valmis, ilo on entistä suurempi: 
jalankulkijoita ja pyöräilijöitä on vilinäksi asti! Muuna sisältönä kirjassa 
oli jälleen tarinoita Suvisaariston nykypäivästä ja historiasta.  Omassa 
jutussani raportoin kotipihan kuulumisia runsaslumisen talven kes-
keltä. Vuosikirjan vastaavana toimittajana olen saanut  ainutlaatuisen 
mahdollisuuden seurata kotiseutuni elämää. Olen  suunnattoman kii-
tollinen aktiivisille kirjoittajille, jotka ovat vuodesta  toiseen antaneet 

panoksensa lukijoiden iloksi. Sommarö-Seuran hallituksen ja Vuosi-
kirjan kulloisenkin toimituskunnan tuki oli ratkaisevan tärkeää kiireis-
ten työpäivien ohessa synnytetyn kirjan vastaavalle toimittajalle. Ilman 
heidän asiantuntemustaan, huumorintajuaan, kannustavaa asennettaan 
ja auttamishaluaan olisivat kirjat jääneet toimittamatta. 

Toivotan menestystä Sommarö-Seuran Vuosikirjalle ja sen nykyiselle 
vastaavalle toimittajalle Riitta Ståhlbergille, joka vie julkaisua upeasti 
eteenpäin. 

Kotipihani peurat ovat juuri liittyneet seuraani, lumen keskellä Suvi-
saariston maisemassa lepää rauha. 

Esko Haasmaa 
Puheenjohtaja 2009–2010 

LIITyIn SommARö-SEURAAn pian Suvisaaristoon muuttomme jälkeen. Liitty-
miseen innostivat muun muassa Sjöbergin kaupalta saamani mielen-
kiintoiset vuosikirjat. Keräsin sittemmin aktiivisesti kaikki vuosikirjat 
SViE:n kirppiksiltä ja vanhoilta suvisaaristolaisilta.

Ensimmäisen Sommarö-Seuran vuosikirjan, kaksois numeron 
1972–1973, sain Lars ”Lasse” Edelmannilta. Kirjassa oli seuran  
sääntöjen lisäksi myös seuran tavoiteohjelma. Kaavoitus, ympäristön 
huolto, vesihuolto, vesiväylien avaus ja lahtien ja salmien umpeen-
kasvamisen estäminen sekä kevyen liikenteen väylä Suvisaarentien 
varteen olivat tässä ohjelmassa.

Sommarö-Seuran hallitus on usein toteuttanut hankkeita työryh-
missä, joihin on nimetty halukkaita ja aktiivisia jäseniä myös halli-
tuksen ulkopuolelta. Ensimmäinen työryhmä, johon osallistuin oli 
”saaristotyöryhmä”. Työryhmän yhtenä tehtävänä oli hoitaa koneella 
suoritettavaa kaislanleikkuuta kapeissa salmissa ja umpeenkasvavissa 
lahdissa. Muutaman vuoden ruovikoiden leikkuiden jälkeen yhteistyössä 
Kaislantorjunta Oy:n kanssa olin saanut nimen ”viikatemies”.

Vesihuoltotyöryhmä käynnistyi 1997 neljän hengen työ ryhmä-
nä. Ilmeisesti tämän työryhmän jäsenyyden vuoksi minut valittiin 
 kevään 1998 vuosikokouksessa Sommarö- Seuran hallitukseen, jonka 
puheenjohtajana jo silloin toimi Pentti Vanhala. Työryhmän työn 
tuloksena syntyi sittemmin Suvisaariston vesiosuuskunta - Sommarö 
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Pekka Tarjanteen muistiinpanot 
 hänen kirjoituksistaan  

vuosikirjoihin 1972–1985.

 vattenandelslag, joka rakennutti mittavan, koko Suvisaariston ja sen 
ulko saariston kattavan vesi- ja viemäriverkoston.  Tämän vesi- ja viemä-
riverkoston myönteinen vaikutus saaristomme vesi ympäristön tilaan 
on mittauksin todettu merkittäväksi. Oli mielenkiintoista ja ilo toimia 
myös vesiosuuskunnan hallituksessa ja joitakin vuosia myös hallituksen 
puheenjohtajana.

Suvisaariston asukkaiden ja Sommarö-Seuran hallituksen toimesta 
suoritettiin vuosina 2003-2009 suuret sisäväylien virtausreittien kun-
nostukset ja avaukset ruoppauksin ja räjäytystöinä. Hankeen kustan-
nukset olivat pitkälle yli miljoona  euroa. Tämäkin hanke on parantanut 
merkittävästi erityisesti sisälahtiemme vesien tilaa.

Tulin Sommarö-Seuran puheenjohtajaksi vuonna 2009, kun  
pitkäaikainen puheenjohtaja Pentti Vanhala luopui tehtävästä, ja  
toimin  puheenjohtajana seuraavat sovitut kaksi vuotta. Puheenjohtaja-
kau dellani keskeisin hanke kaavoitustyön lisäksi oli saada vihdoin jo 
pitkään neuvoteltu kevyen liikenteen väylän rakentaminen käyntiin  
ja  valmiiksi.

Eräs keskeinen huomio Sommarö-Seuran 1972–73 tavoite ohjelmasta  
ja sen toteutuksesta on, että hankkeet ovat kovin pitkäaikaisia ja toteu-
tukset vievät paljon aikaa. Esimerkiksi Suvisaariston kaavoitus alkoi jo 
1970 ja se jatkuu edelleen eri vaiheissa ja paikoissa. Hankkeiden käyn-
nistys ja toteutus onnistuu vain asukkaiden hyvällä ja saumattomalla 
yhteistyöllä. Lisäksi yhteistyön kunnan, valtion ja eri järjestöjen virka-
miesten ja toimijoiden kanssa on oltava avointa ja samalla kuitenkin 
luottamuksellista, sekä samoihin tavoit teisiin tähtäävää.
 
Yhteistyö erityisesti Espoon kaupungin viranhaltioiden  kanssa on suju-
nut erinomaisesti sinä aikana kun olen ollut mukana Sommarö-Seuran 
toiminnassa. Toinen tärkeä tekijä asioiden etenemisessä  on ollut pitkä-
aikaisen puheenjohtajamme Pentti Vanhalan esimerkillinen toiminta ja 
yhteistyötaito sekä seuran asukkaiden että myös viranomaisten kanssa.

Kiitos Suvisaariston asukkaille ja kiitos Sommarö-Seuran hallituksen 
jäsenille.

POIMINTOJ  V NHOIST  
VUOSIKIRJOIST  //  URV L  
FR N G ML  RSBÖCKER 
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    2000 Vikingaborg muuttaa lähemmäksi käyttäjiään 
(Rea Miettinen)
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SommARö-SEURA Ry:n 39.ToImInTAVUoSI on ollut hallitukselle ja työryh-
mille työntäyteinen. Hallitus on toimintavuoden aikana kokoon-
tunut 6 kertaa. 

Vuoden 2011 aikana saatiin 11 uutta jäsentä ja 6 poistettiin rekiste-
ristä (omasta pyynnöstä tai kuolemantapauksen johdosta), joten 
tämänhetkinen jäsenmäärä on 478.

Suurena asiana on ollut kevyen liikenteen väylän valmistumi-
nen, joka on olennaisesti lisännyt liikenneturvallisuutta ja houku-
tellut alueen asukkaita liikkumaan. 

Bodö–Bergö–Fridhem -osayleiskaava on edennyt huomatta-
vasti vuonna 2011. Tällä hetkellä odotamme kaavan ensimmäistä 
julkaisutilaisuutta. Tämä on odotettavissa kevään aikana.

Loppuvuodesta 2011 tuli myös esille saariston osayleiskaava, 
joka käsittelee Espoon ”itäistä” saaristoa, Kytö sekä Pentala– 
Herrön alueita. Olemme keskustelleet asiasta kaupungin kanssa 
ja ensimmäinen asiakaskysely ja luonnos lienee valmis jo tämän 
kevään aikana.

Espoon Suvisaariston meriveden laadun muutoksia ja rehevöi-
tymisen astetta tarkasteltiin näkösyvyysmittausten avulla kesällä 
2009, 2010 ja 2011. Vain alueen asukkaiden aktiivinen osallistumi-
nen mahdollisti näitten kohteitten mittaukset. Espoon ympäristö-
keskus on toimintasuunnitelmassaan esittänyt, että mittauksia 
jatketaan asukkaiden avustamana myös kesällä 2012.

Seuran vuosittain tekemän vuosikirjan merkitys Sommarö-
Seuran historian ja alueen tapahtumien tallentamisessa on hyvin 
merkittävä. Seura on julkaissut vuosikirjan joka vuosi seuran 
perustamisesta, vuodesta 1972 lähtien. Ensimmäinen vuoden 1973 
julkaisu oli kaksoisnumero 1972–1973. Tämän vuoden 2011 vuosi-
kirja oli seuran historian 39. Päätoimittajana oli Riitta Ståhlberg. 

Seuran vuosikokous pidettiin 20.03.2011 Vikingaborgissa.  
Vuosikokous päätti pitää vuoden 2011 jäsenmaksun samansuu-
ruisena kuin edellisenä vuotena eli 20 eurona ensimmäiseltä 
perheenjäseneltä ja 10 euroa seuraavista. 

Vuosikokous hyväksyi yksimielisesti hallituksen esityksen, 
että seuran pitkäaikainen puheenjohtaja Pentti Vanhala kutsutaan 
yhdistyksen kunniapuheenjohtajaksi ja että pitkäaikainen jäsen 

TOIMINT KERTOMUS 
VUODELT  2011 

Björn-Erik Björnström kutsutaan yhdistyksen kunniajäseneksi.
Hallitukseen ovat toimintavuonna 2011 kuuluneet seuraavat 

henkilöt: Niclas Jansson (puheenj.), Eero Nyberg (varapuheenj.), 
Siv Matomaa (siht.), Lars Edelmann (rahastonhoitaja ja jäsen-
rekisteri), Riitta Ståhlberg (vuosikirja), Robert Castrén, Inka  
Finell, Tommi Kemppainen, Nils Lindholm, Lauri Tukiainen,  
Ismo Hentula ja Simon Winqvist.

Toiminnantarkastajiksi valittiin Riitta Mäkinen-Ripatti  
ja Hannu Vänskä ja varatoiminnantarkastajiksi Bo Lindgren  
ja Dorrit Tverin-Långström.

Hallitus kiittää kaikkia Suvisaariston asukkaita aktiivisesta 
toimintaan osallistumisesta.

Sommarö-Seura ry, hallitus
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SommARö-SäLLSKApETS 39. VERKSAmhETSåR har för styrelsen och  
arbetsgrupperna varit arbetsdrygt. Styrelsen har sammanträtt  
6 gånger under verksamhetsåret.

Under året fick sällskapet 11 nya medlemmar och 6 ströks ur 
registret (på egen begäran eller genom dödsfall), vårt nuvarande 
medlemsantal är 478. 

Det största projektet för Sommaröborna har varit lättrafikleden, 
byggnadsarbetena är nu slutförda. Den har märkbart ökat trafik-
säkerheten och lockat områdets invånare att röra på sig.

Bodö–Bergö–Fridhem -delgeneralplanen har märkbart fram-
skridit under år 2011. För närvarande väntar vi på den första  
planens offentliggörande. Detta är att vänta under våren.

På senhösten år 2011 kom även skärgårdens delgeneralplan till 
påseende, planen behandlar den ”östra” skärgården, och områdena 
Kytö och Pentala–Herrö. Vi har fört diskussioner med staden och 
den första kundenkäten och första utkastet torde bli färdigt under 
våren.

För att kunna följa med förändringarna av  havsvattenkvaliteten 
och övergödningsgraden på Sommarö har siktdjupsmätningar 
gjorts under somrarna 2009, 2010 och 2011. Endast fastighets-
ägarnas aktiva hjälp har möjliggjort provtagning på dessa mätnings-
punkter. Esbo miljöcentral har i sin verksamhetsplan föreslagit att 
mätningarna skall fortsätta även sommaren 2012 med fastighets-
ägarnas hjälp. 

Sällskapets årsbok som utkommer varje år har stor betydelse  
för att samla Sommarö-sällskapets historia och områdets händelser. 
Sällskapet har givit ut sin årsbok varje år sedan sällskapet grundan-
des år 1972. Det första numret år 1973 var ett dubbelnummer för 
åren 1972–1973. 

Boken för år 2011 var sällskapets 39:de bok. Huvudredaktör var 
Riitta Ståhlberg.

Sällskapets stadgeenliga årsmöte hölls den 20.03.2011 på 
 Vikingaborg. Man beslöt att hålla medlemsavgiften för år 2011 
likadan som föregående år, nämligen 20 euro för den första familje-
medlemmen och 10 euro för de följande. 

Årsmötet godkände enhälligt styrelsens förslag att sällskapets 

VERKS MHETSBER TTELSE  
FÖR R 2011 

långvariga ordförande Pentti Vanhala utnämns till  
hedersordförande och vår långvariga styrelsemedlem 
Björn-Erik Björnström utnäms till hedersmedlem. 

Till styrelsen har under verksamhetsåret 2011 hört 
följande personer : Niclas Jansson (ordf.), Eero Nyberg 
(viceordf.), Siv Matomaa (sekr.), Lars Edelmann (kassör, 
medlemsreg.), Riitta Ståhlberg (årsboken), Robert Castrén, 
Inka Finell, Tommi Kemppainen, Nils Lindblom, Lauri 
Tukiainen, Simon Winqvist, Folke Rosengård och Ismo 
Hentula. 

Årsmötet valde Riitta Mäkinen-Ripatti och Hannu 
Vänskä till verksamhetsgranskare och Bo Lindgren  
och Dorrit Tverin-Långström till suppleanter.

Styrelsen tackar alla Sommaröbor för aktivt deltagande  
i verksamheten. 

Sommarö-Sällskapet rf, styrelsen
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dE VIKTIGASTE äREndEnA UndER åR 2012 kommer att röra sig  
kring plane- och miljöfrågor, utbyggandet av fortsättningen  
på Sommarövägens lättrafikled och utgivandet av årsboken  
för år 2012.

PLANERINGEN
Sällskapet deltar aktivt i områdets planefrågor. Esbos stads-
planeringsenhet har som mål att utarbeta en delgeneralplan för 
de delar på Sököudd–Sommaröområdet som blev utanför den 
fastställda delgeneralplanen. Ändringen i delgeneralplanen.  
gäller för Lilla Bodö, Stora Bodö och delar av Bergö. 

Delgeneralplanen möjliggör året runt boende på området.
Skärgårdens delgeneralplan anhängiggörs även år 2012,  

planen berör Esbos “östra” skärgård samt Kytö och Pentala– 
Herrö området.

MILJÖN
Sällskapets tyngdpunkten inom miljöfrågor är att inom år 2012 
färdigställa det skydds- och skötselprogram över Bergö–Ramsö 
områdets gamla skogsområden, arbetet inleddes år 2009 i sam-
arbete med Esbo miljöcentral.

Inom undersökningen av havsområdenas tillstånd föreslås  
upprättande av en skötsel- och saneringsplan över Sommaröarna. 
Även lagen för skötsel av vattenområden (30.12.2004/1299) och 
statsrådets förordning (30.11.2006/1040) förutsätter planering.

Sällskapet bevakar förverkligandet av lättrafikleden.  
Vi försöker påverka att byggnadsarbetena på lätttrafikledens 
fortsättning som godkänts av Sommaröborna och som är oer -
hört nödvändig för oss skall förverkligas så fort som möjligt.

Oljebekämningsprojektet CORE i samarbete med  
Aalto Universitetet och myndigheterna fortsätter år 2012. 

Årsboken för år 2012 är en jubileumsårsbok som ges ut till  
ära av Sommarö-sällskapets 40 års jubileum. Vi kommer att  
försöka beakta detta i vår verksamhet och i årsbokens innehåll. 

Sommarö-Sällskapet rf, styrelsen

VERKS MHETSPL N  
FÖR R 2012 

KESKEISET VUodEn 2012 ToImInTAKohTEET ovat kaavoitukseen,  
ympäristöasioihin, Suvisaarentien kevyenliikenteen väylän  
rakentamisen jatkamiseen liittyvät asiat, sekä vuosikirja  
vuodelta 2012.

KAAVOITUS
Seura osallistuu aktiivisesti alueen kaavahankkeisiin. Espoon  
kaupunkisuunnitteluyksikön tavoitteena on laatia osayleiskaava 
Soukanniemi–Suvisaariston osayleiskaavassa vahvistamatta jää-
neille alueille. Osayleiskaavan muutos koskee osayleiskaavan  
alueita Lilla Bodön, Stora Bodön ja Bergön saarilla. 

Osayleiskaavalla mahdollistetaan alueella ympärivuotinen  
asuminen.

Saariston osayleiskaava tulee myös vireille vuonna 2012, kaava  
koskee Espoon ”itäistä” saaristoa, Kytö sekä Pentala–Herrö alueita.

YMPÄRISTÖ
Ympäristöasioissa keskeisiä tehtäviä ovat Espoon ympäristö-
keskuksen kanssa vuonna 2009 perustetun Bergö–Ramsön  
vanhojen metsien suojelualueen hoito- ja käyttösuunnitelman 
laatiminen vuoden 2012 loppuun mennessä.

Suvisaariston merialueen tilan tutkimuksessa esitetään myös 
vesienhoito- ja kunnostussuunnitelman laatimista Suvisaariston 
merialueelle. Tätä edellyttää myös laki vesihoidon  järjestämisestä 
(30.12.2004/1299) ja sitä koskeva valtioneuvoston asetus 
(30.11.2006/1040).

Kevyen liikenteen väylän toteutumista valvotaan yhdistyksen  
toimesta. Pyrimme vaikuttamaan siihen, että Suvisaaristolaisten 
hyväksymä ja erittäin tarpeellinen kevyen liikenteen väylän jatkon 
toteutus saadaan aikaiseksi mahdollisimman nopeasti.

Öljyntorjuntaprojekti CORE yhteistyössä Aalto-yliopiston  
ja viranomaisten kanssa jatkuu vuonna 2012.

Vuosikirja 2012 on juhlavuosikirja seuran 40-vuotisjuhlien  
johdosta. Pyrimme huomiomaan tämän toiminnassamme ja  
vuosikirjan sisällössä.

Sommarö-Seura ry, hallitus

TOIMINT SUUNNITELM   
VUODELLE 2012 
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VUOSIKOKOUSPÖYT KIRJ  
RSMÖTETS PROTOKOLL 

Sääntömääräinen vuosikokous  
18.3.2012 klo.16.00 Vikingaborgissa,  
Suvisaarentie 8 B, 02380 Espoo

Läsnä oli 34 kiinteistönomistajaa  
(nimiluettelo liitteenä)

Puheenjohtaja Niclas Jansson avasi  
kokouksen kahvitarjoilun jälkeen.

Kokouksen puheenjohtajaksi valittiin 
Lauri Tukiainen ja sihteeriksi Clarice 
Finell. Pöytäkirjantarkastajiksi ja äänten-
laskijoiksi valittiin Riitta Ståhlberg ja 
Tommi Kemppainen.

Vuosikokous todettiin laillisesti koolle-
kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. Vuosi-
kokouksessa 20.3.2011 päätettiin, että 
ilmoitus kokouksesta on vuosikirjassa, 
Hufvudstadsbladetissa ja Länsiväylässä 
(4.3.2012) sekä seuran www-sivuilla. 

Käsitellään 12:ssä §:ssä määrätyt asiat. 
Kokouksen työjärjestys hyväksyttiin.

Tilinpäätöksen ja toimintakertomuksen 
hyväksyminen ja tilintarkastajien lausun-
to. 

Niclas Jansson kertoi lyhyesti tilinpäätök-
sen ylijäämästä +242,02 e. Niclas Jansson 
kertoi myös että kevyen liikenteen väylän 
rakennustyöt on saatu päätökseen ja jatko-
osan suunnitelmasta.

Niclas Jansson kiitti vuosikirjan  

Stadgeenligt årsmöte den 18.3.2012 kl.16.00 
på Vikingaborg, Sommarövägen 8 B, 02380 
Esbo 

Närvarande var 34 fastighetsägare  
(namnförteckning bifogas)

Mötet inleddes med kaffe och därefter  
öppnade ordförande Niclas Jansson mötet.

Till mötesordförande valdes Lauri  
Tukiainen och till sekreterare  Clarice  
Finell. Till protokolljusterare och  
rösträknare valdes Riitta Ståhlberg  
och Tommi Kemppainen.

Årsmötet konstaterades lagenligt samman-
kallat och beslutfört. Årsmötet den 20.3.2011  
beslöt att kallelsen till årsmötet sker genom 
annons i årsboken, Hufvudstadsbladet  
och Länsiväylä (4.3.2012) och därtill på  
sällskapets www-sidor. 

Behandlas de i 12 § stadgade ärendena.
Mötets arbetsordning godkändes.

Bokslutets och verksamhetsberättelsens 
godkännande och revisionsberättelsen. 

Niclas Jansson berättade kort om bok-
slutets vinst på +242,02 e. Niclas Jansson  
berättade även att byggandet av lättrafik-
leden nu är slutfört och om planeringen  
av fortsättningsdelen.

Niclas Jansson tackade årsbokens  

vastaavaa toimittajaa Riitta Ståhlberg´a 
erinomaisesta vuosikirjasta.

Tilinpäätös ja toimintakertomus  
hyväksyttiin.

Tilintarkastajien lausunto luettiin  
sekä suomeksi että ruotsiksi, lausunto 
vahvistettiin. 

Vahvistettiin tilinpäätös ja myönnettiin 
vastuuvapaus hallitukselle.

Toimintasuunnitelma, budjetti sekä liitty-
mis- että jäsenmaksu vuodelle 2012.

Niclas Jansson kertoi toimintasuun-
nitelmasta, merivesiraportista, kevyen  
liikenteen väylästä joka valmistui viime 
kesänkuussa ja muista ajankohtaisista 
asioista.

Toimintasuunnitelmaan lisättiin Maisa 
Siiralan pyynnöstä kohta: Sommarö 
-Seura huomioi Saaristoasiainneuvottelu-
kunnan toiminnan ja tarvittaessa  
kommentoi sekä hakee avustuksia.

Kevyen liikenteen työryhmä järjestää  
toukokuussa pienimuotoisen juhlatilai-
suuden SviE´n kanssa kevyen liikenteen 
väylän luovutuksen yhteydessä.

Vuosikokous päätti pitää vuoden 2012 
jäsenmaksun samansuuruisena kuin 
viime vuonna eli 20 euroa ensimmäisestä 
perheenjäsenestä ja 10 euroa seuraavista, 
liittymismaksua seuralla ei ole. Yksi  
vuosikirja /perhe tällaisella maksutavalla.

Puheenjohtajan valinta
Niclas Jansson valittiin uudelleen  

ansvariga redaktör Riitta Ståhlberg  
för en utomordentlig årsbok.

Bokslutet och verksamhetsberättelsen 
godkändes.

Revisionsberättelsen lästes upp både  
på finska och svenska, berättelsen  
fastställdes.

Bokslutet fastställdes och styrelsen  
beviljades ansvarsfrihet.

Verksamhetsplanen, budgeten, medlems- 
och inskrivningsavgiften för år 2012.

Niclas Jansson berättade om verksam-
hetsplanen, havsvattenrapporten,  
lättrafikleden som blev färdig under  
försommaren i fjol om och andra  
aktuella ärenden. 

I verksamhetsplanen gjordes ett tillägg  
på Maisa Siiralas begäran: Sommarö- 
sällskapet har lovat ta i beaktande skärgår-
dens förhandlingskommissions verk-
samhet och vid behov ge utlåtanden och 
ansöka om understöd.

Arbetsgruppen för lättrafikleden  
kommer i maj att ordna en liten fest 
 tillsammans med SViE med anledning  
av lättrafikledens överlåtelse.

Årsmötet beslöt att medlemsavgiten  
för år 2012 hålls som i fjol, alltså 20 euro 
för den första familjemedlemmen och  
10 euro för de följande. Sällskapet har  
ingen inskrivningsavgift. En årsbok / 
familj med detta betalningssätt.

Val av ordförande
Niclas Jansson återvaldes till  
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Sommarö-Seuran puheenjohtajaksi  
vuodelle 2012.

Erovuoroisista jäsenistä Robert Castrén, 
Lars Edelmann, Lauri Tukiainen ja Tommi 
Kemppainen valittiin yksimielisesti uudel-
leen. Eero Nyberg ei asettunut uudelleen 
ehdolle ja hänen tilalleen hallitus esitti 
Clarice Finell, uusi ehdokas valittiin  
yksimielisesti. 

Sommarö-Sällskapets ordförande  
för år 2012. 

Av de medlemmar som stod i tur att avgå 
omvaldes Robert Castrén, Lars Edelmann, 
Lauri Tukiainen och Tommi Kemppainen 
enhälligt. Eero Nyberg ställde inte upp för 
återval och i hans ställe föreslog styrelsen 
Clarice Finell, hon invaldes enhälligt.

Hallituksen kokoonpano / styrelsens sammansättning

Niclas Jansson Iso Lehtisaari/Stora Lövö  puh.joht./ordf.
Nils Lindblom Soukanniemi/Sököudd 
Siv Matomaa Sävasund
Simon Winqvist Ryssjeholmen
Inka Finell Bergö
Riitta Ståhlberg Ramsionsalmi/Ramsösund
Folke Rosengård Bredviken
Ismo Hentula Suinonmäki/Svinöbacken
Robert Castrén Iso Bodö/Stora Bodö  uud.val/omval
Lars Edelmann Moisio/Moisö  uud.val/omval
Lauri Tukiainen Svartholmen  uud.val/omval
Tommi Kemppainen Sävasund  uud.val/omval
Clarice Finell Bergö  uusi/nyval

Toiminnantarkastajan valinta
Toiminnantarkastajiksi valittiin uudel - 
leen Riitta Mäkinen-Ripatti ja Hannu 
Vänskä ja varamiehiksi Bo Lindgren ja 
Dorrit Tverin-Långström, valinta oli 
yksimieli nen.

MUUT ASIAT
Teddy Weber kyseli Suvisaariston osa-
yleiskaavan päivityksestä, Niclas Jansson 
kertoi että tätä varten ei ole työryhmää 
mutta hallitus seuraa tilannetta. Maisa 
Siirala kommentoi myös kaavaa. 

Maisa Siirala kyseli Core-projektista ja 
mahdollisesta yhteistyöstä Sökö Sommarö 

Val av verksamhetsgranskare
Till verksamhetsgranskare återvaldes  
Riitta Mäkinen-Ripatti och Hannu 
 Vänskä, till suppleanter Bo Lindgren  
och Dorrit Tverin-Långström, valet  
var enhälligt.

ÖVRIGA ÄRENDEN
Teddy Weber frågade om  Sommaröarnas 
delgeneralplans uppdatering. Niclas 
 Jansson svarade att det inte finns nån 
 arbetsgrupp för ändamålet men att det 
dock hör till sällskapets agenda. Maisa 
Siirala kommenterade också planen. 

Maisa Siirala frågade om CORE-projektet 
och om eventuellt samarbete med Sökö 

FBK VPK:n kanssa, Jansson kertoi että 
projekti on laaja ja käsittää koko etelä-
rannikon.

Kurt Wikström huomautti kivistä joita  
pitäisi viedä pois ja muusta siivouksesta 
rakennustöitten jälkeen, hän toimittaa 
myös listan väärin kirjoitetuista alue-
nimistä.

Guy Kauhanen kyseli Sävasundintien  
korottamisesta, Jansson kertoi että suun-
nitelma tulee nähtäväksi huhtikuussa 
2012.

Maisa Siirala esitteli monipuolisesti 
Saaristoasiain neuvottelukunnan työ-
järjestystä ja sen toteutus jätettiin  
hallituksen päätettäväksi.

Kokous päättyi klo 17.08

Pyynnöstä / Enligt uppdrag

Clarice Finell
(siht./sekr.)

Pöytäkirjantarkastajat / Protokolljusterare

Riitta Ståhlberg Tommi Kemppainen

Sommarö FBK VPK. Jansson berättade  
att projektet omfattar hela det södra  
kustområdet. 

Kurt Wikström anmärkte över stenar som 
borde fraktas bort och annan uppstädning 
efter byggnadsarbetena. Wikström skickar 
även en lista med ortsnamn som  
är felskrivna.

Guy Kauhanen frågade om Sävasunds-
vägens upphöjning, Jansson berättade  
att planen kommer till påseende i  
april 2012.

Maisa Siirala berättade omfattande om 
Skärgårdens förhandlingskommissions 
agenda och ärendet överläts på styrelsen 
för beslut.

Mötet slutade kl 17.08
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Niclas Jansson
Puheenjohtaja /  
Ordförande
050 591 6999 
niclas.jansson@pohjola.fi

Folke Rosengård
Varapuheenjohtaja / 
Vice Ordförande
040 802 1956 
folke.rosengard@kolumbus.fi

Siv Matomaa
Sihteeri /Sekreterare
0400 486 107 
siv.matomaa@vtt.fi

Lars Edelmann
Jäsenrekisteri / 
Medlemsregister
0400 637 776 
lars.edelmann@kolumbus.fi

Riitta Ståhlberg
Vuosikirja /Årsboken
040 537 7128 
riitta.stahlberg@gmail.com

Robert Castrén
0400 854 676 
robert.castren@UPM-kymmene.com

Clarice Finell
050 378 9291 
info@galleriajohans.fi

SOMM RÖ-SEUR N  
H LLITUS 2012  / 
SOMM RÖ-S LLSK PETS  
STYRELSE 2012 

Inka Finell
050 550 6251 
inka.finell@aalto.fi

Ismo Hentula
040 833 8002 
ismo.hentula@procope.fi

Tommi Kemppainen
040 731 1173 
tommi.kemppainen@helsinkicapital.fi

Nils Lindblom
040 556 9090 
nisse.lindblom1@gmail.com

Lauri Tukiainen
045 670 2701 
l.tukiainen@kolumbus.fi

Simon Winqvist
040 750 6003 
simon.winqvist@o-partners.fi

–––

Hallituksen työryhmät 2012
Styrelsens arbetsgrupper 2012

Kaavatyöryhmä /  
Planearbetsgruppen:
Niclas Jansson  
(puh.joht./ordf.) 
Robert Castrén  
Lauri Tukiainen  
Folke Rosengård 

Ympäristötyöryhmä /  
Miljöarbetsgruppen:
Simon Winqvist  
(puh.joht./ordf.)  
Folke Rosengård  
Inka Finell  
Niclas Jansson  
Ismo Hentula

Markkinointityöryhmä /  
Arbetsgrupp för  
marknadsföring:
Clarice Finell  
(puh.joht./ordf.) 
Riitta Ståhlberg  
Nils Lindblom  
Tommi Kemppainen  
Inka Finell  
Siv Matomaa 

Vuosikirjatoimitus /  
Årsboksredaktionen:
Riitta Ståhlberg  
(puh.joht./ordf.) 
Clarice Finell  
Inka Finell  
Niclas Jansson  
Nils Lindblom  
Lars Edelmann

www.sommaroseura.fi
www.sommarosallskapet.fi
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Hyvää multaa, kivituhkaa,  
leikki hiekkaa, sepeliä, sora-  
ja hiekka lajikkeita, kuorta,  
seulottua luonnon kiveä,  
toimitukset myös pienissä  
erissä pienellä autolla
—
J-V Lammi Oy
p. (09) 854 8937  
(09) 566 6411  
fax 050 8385 1560
www.jvlammi.fi

Omaisuudenhoito / 
kapitalförvaltning
—
Helsinki Capital  
Partners Rahastoyhtiö
Kaapelitehdas  
Tallberginkatu 1 D,  
00180 Helsinki
– Ajanvarauksella:  
Svartholmantie 7,  
Suvisaaristo
Puhelin (09) 689 88 470  
Telefon 040 73 111 73
suvisaaristo@helsinkicapitalpartners.fi
www.helsinkicapitalpartners.fi

Kotoinen koko perheen  
Parturi-Kampaamo
—
Parturi-kampaamo Cuts'art
Solmukuja 2 LT 2,  
02320 Espoo
p. (09) 8811 081
www.cutsart.fi

Puutarha- ja kukkakauppoja
—
Taimia oy Puutarhanikkarit
Espoonlahdenranta 5,  
02320 Espoo
p. (09) 7001 8824
espoonlahti@taimia.fi  
www.taimia.fi

Sähköasennukset
—
EKN-Group Oy
Bergöntie 22,  
02380 Espoo
p. 040 588 0189
www.ekn-group.fi

Kaikkea, mikä  
liittyy taiteeseen
—
Galleria Johan S.
Eteläranta 14,  
00130 HELSINKI
p. 010 292 77 20
www.galleriajohans.fi

Valokuvauspalvelut,  
viralliset passikuvat heti,  
kotivideoiden, kaitafilmien  
ja diakuvien digitointi  
DVD:lle, antikvariaatti
—
Kuvaklassikko Oy
Ruorikuja 2,  
02320 Espoo
p. 0400 593344
www.kuvaklassikko.fi
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